
  هدفگذاری حمل یک میلیون تن  بار ریلی 
بین تهران و آنکارا

شــرکت های راه آهن  ایران و ترکیــه در خصوص تبــادل ۲۰۰ واگن در 
شــبانه روز از مرز رازی بین راه آهن دو طرف به تفاهم رســیدند که حمل 
یک میلیون تن بار ریلی را برای سال جدید بین دو کشور به همراه خواهد 

داشت.

به نقل از روابط عمومی راه آهن جمهوری اســامی ایران،  سید میعاد 
صالحی،  مدیر عامل راه آهن جمهوری اسامی ایران با اشاره به نشست 
مشــترک با »حســن پزوک« رئیس راه آهن ترکیــه و همچنین »افق 
یالچین« رئیس شرکت حمل و نقلی راه آهن ترکیه، از هدفگذاری یک 
میلیون تنی حمل بار ریلی میان تهران و آنکارا برای ســال جدید خبر 

داد.
صالحی در این خصوص بیان داشت: در دیداری که با رئیس راه آهن ترکیه 
و همچنین رئیس شرکت حمل و نقلی راه آهن ترکیه داشتیم تفاهم های 
خوبی انجام شد. از جمله برای تبادل ۲۰۰ واگن در شبانه روز از مرز رازی 
توافق کردیم که با این هــدف گذاری بتوانیم تبادل یــک میلیون تن بار 

ریلی را در سال جدید بین دو کشور محقق کنیم.
وی افزود: در این راســتا مقرر شــد راه آهن ترکیه به ســرعت نسبت به 
بازسازی زیرساخت شــبکه ریلی خود و رفع آسیبهای ناشــی از زلزله و 
همچنین مشکات پیش آمده به دلیل کاهش سطح آب دریاچه وان اقدام 
کند، امیدواریم با بازسازی، اصاح و ارتقاء اسکله و همچنین کشتی های 
مربوط به حمل واگن )فری بــووت( در دریاچه وان طی یــک ماه آینده 

ظرفیت عبور واگن از دریاچه وان به حداکثر خود برسد.
معاون وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه توافقات انجام شده گام بلندی 
برای افزایش ترانزیت بار از مســیر ترکیه به ســمت اروپا اســت افزود: از 
آنجا که ترکیه به نوعی دروازه آســیا به ســمت اروپا محسوب می شود، بر 
مبنای تفاهم های قبلی که با کشــورهای ترکمنستان و قزاقستان و چین 
داشتیم می توانیم بارهای از مبدا این کشورها را از مسیر چین- قزاقستان 
-ترکمنســتان-  ایران- ترکیه به ســمت اروپا حمل کنیم و این موضوع 

نقطه عطفی برای افزایش بارهای بین المللی است.
وی بیان کرد: احداث خط جدید مرند- چشــمه ثریــا- ایگدیر-کارس 
از دیگر موضوعات مذاکره شــده در این دیدار بود کــه می تواند به جهش 

تبادلات ریلی دو کشور بیانجامد.
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وشیمی راهبردهای دولت در صنعت پتر
خریدار  مدیرعامل شــرکت ملی صنایع 
پتروشیمی گفت: اگر در سال های گذشته 
توســعه و تکمیل زنجیــره ارزش صنعت 
پتروشــیمی به جــای خام فروشــی انجام 
شده بود، صنعت پتروشــیمی می توانست 
محصولات با ارزش افــزوده بالاتری تولید و 

صادر کند.
مرتضی شــاهمیرزایی، مدیرعامل شرکت 
ملی صنایع پتروشــیمی، اظهار داشــت: 
سیاست دولت ســیزدهم توســعه روابط 
بین الملل با کشورهای منطقه و کشورهای 
همســو از نظــر راهبــردی و در مجامــع 

بین المللی است.
وی افزود: هدف اصلی شــرکت ملی صنایع 
پتروشــیمی در راهبرد توســعه همکاری 
با کشورهای همســایه و همسو، استفاده از 
تمام ظرفیت های بین المللی و دیپلماســی 
بین المللی موجود در حــوزه نفت و انرژی 

است تا تولید افزایش و تورم کاهش یابد.

 صادرات کاتالیست ایرانی به روسیه
شــاهمیرزایی با بیان اینکه در ۲ سال اخیر 
راهبرد و سیاســت کشــور به کشــورهای 
همســایه و همســو معرفی شــده، گفت: 
اتفاقاتــی در عرصــه بین المللــی رخ داد، 
مانند جنگ اوکراین و روسیه که سبب شد 
روسیه برای تقویت موقعیت خود در منطقه 
و عرصه بین المللی و همچنین اســتفاده از 
ظرفیت های بــالای صنعت پتروشــیمی 
ایران، خود را به ایــران نزدیک کند؛ صنعت 
پتروشــیمی ایران نیز خوشــبختانه از این 
موقعیت اســتفاده کــرد و قراردادهایی با 
شــرکت های روس امضا و کاتالیست ایرانی 
به عنوان کاتالیســت تولیدی با دانش فنی 
شــرکت پژوهش و فناوری پتروشیمی به 

روس ها تحویل و استفاده شد.
وی ادامه داد: دانش  هــای فنی حوزه نفت و 
گاز محدود و انگشت شــمار است، اما تنوع 
دانش های فنی صنعت پتروشیمی به دلیل 
فرآیندها و محصولات متنوع، بسیار است؛ 
از این رو فضای تعامــات بین المللی برای 
پژوهشگران و سازندگان تجهیزات صنعت 

پتروشیمی بسیار گسترده است.
معاون وزیر نفت تصریح کرد: از سویی دیگر، 
تحریم ها سبب شد که سازندگان داخلی از 
فرصت به وجود آمده اســتفاده کنند زیرا یا 
تجهیزات در اختیار ایران گذاشته نمی شد 
یا اگر هم گذاشته می شد از فناوری های به 
روز برخوردار نبود و یا با هزینه های بســیار 

بالا ارائه می شــد؛ اما هم اکنون نگرانی بابت 
ساخت و تعمیرات بیشتر تجهیزات صنعت 

وجود ندارد.
وی افزود: برای نمونه دانش فنی ســاخت 
تجهیزات داخلــی کلدباکــس در انحصار 
پنج شــرکت دنیاســت که خوشــبختانه 
ایران توانســته به آن دست یابد و هم اکنون 
تقاضای بسیار زیادی از کشورهای مختلف 
همســایه و همســو برای تأمین تجهیزات 
بــرای آنها داریــم؛ اخیرا نیز شــرکت های 
تولیدی ونزوئایی بازدیدی از شرکت های 
ایرانی داشتند و چنین توانمندی برای آنها 

باورکردنی نبود.

 صادرات محصولات پتروشیمی 
تحریم پذیر نیست

شــاهمیرزایی بــا بیــان اینکه صــادرات 
محصولات پتروشیمی تحریم پذیر نیست و 
آمار و ارقام نیز این موضوع را تأیید می کند، 
گفت: مــوازی با رشــد تولیــد محصولات 
صنعت پتروشــیمی در کشــور، صادرات 
این محصولات نیز افزایش داشــته است و 
هیچ زمانی با این موضوع مواجه نشدیم که 
تولید انجام شود، اما نتوانیم صادرات داشته 

باشیم.
وی ادامه داد: از مــوارد مهمی که مدیریت 
تولید شــرکت ملــی صنایع پتروشــیمی 
پیگیری می کند، اســتفاده از ظرفیت های 
خالی برای افزایش تولید به منظور افزایش 

صادرات است.
معاون وزیــر نفت با بیان اینکــه هم اکنون 
ســبد مشــتریان محصولات پتروشیمی 
بین المللی شــدیداً افزایش پیدا کرده است 
و شــرکت های بســیاری از طرق مختلف با 
این مدیریت ارتبــاط می گیرند تا به عنوان 
مشــتریان محصولات پتروشــیمی ایران 
معرفی شــوند، گفت: من بســیار متأسفم 
که توســعه صنعت پتروشــیمی کشور با 
ظرفیت های مطلوبی که وجود دارد، آنچنان 
که باید انجام نشده اســت تا از موقعیتی که 
هم اکنون وجود دارد، اســتفاده حداکثری 
شود؛ اگر در ســال های گذشــته توسعه و 
تکمیل زنجیره ارزش صنعت پتروشــیمی 
به جای خام فروشی انجام شده بود، صنعت 
پتروشیمی می توانست محصولات با ارزش 

افزوده بالاتری تولید و صادر کند.
وی افزود: خوشبختانه نهایت تاش دولت 
ســیزدهم این اســت که از این ظرفیت ها 
برای توسعه صنعت پتروشــیمی استفاده 
شــود و امیدوارم بازیگران بخش خصوصی 
نیز همگام با دولت قــدم بردارند تا ما نیز در 

حوزه بین الملل قوی تر برخورد کنیم.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی 
خاطرنشــان کرد: اقتصاد هم اکنون حرف 
نخست را در حوزه بین الملل می زند، زمانی 
که می خواهید اقتصاد بین المللی داشــته 
باشــید باید تنه تان به شرکت های خارجی 
بخورد و اگر تنه تان به شرکت های خارجی 

بخورد، باید دستاوردی برای عرضه داشته 
باشــید؛ دســتاوردی  که در دست ماست، 
محصولات پتروشــیمی، ساخت تجهیزات 
مورد نیــاز صنعــت پتروشــیمی و از همه 
مهمتــر دانش فنی فرآیندها و کاتالیســت 
است؛ هم اکنون افزون بر اینکه صادرکننده 
کاتالیست هستیم، به دنبال شریک تجاری 
مناســب برای صادرات دانــش فنی ایرانی 

هستیم.

 شناسایی و معرفی 4.2 میلیارد 
دلار فرصت های سرمایه گذاری در 

محصولات پایین دستی
شــاهمیرزایی بــا بیــان اینکــه دولــت 
ســیزدهم تمرکز ویژه ای بر تکمیل زنجیره 
ارزش صنعــت پتروشــیمی دارد، گفــت: 
طی یک ســال گذشــته در ایــن بخش به 
موفقیت های قابل توجهی دست یافته ایم؛ 
شــرکت ملی صنایع پتروشــیمی همسو 
با شناســایی فرصت های ســرمایه گذاری 
و معرفــی آن ها و نیز تســهیل یــا اجرای 
آن فرصت هــا در آینده، اقدام بــه مطالعه 
زنجیــره ارزش صنعت پتروشــیمی و ارائه 
فرصت هــای ورود برای ســرمایه گذاران 
در قالب طرح های زنجیــره ارزش صنعت 
پتروشــیمی در ۲۰ بســته در پنج زنجیره 
پروپیلــن، متانــول، اتیلــن، آروماتیک و 
بوتیلن با مجموع ظرفیت اسمی سالانه 3.8 
میلیون تن با ســرمایه گذاری 4.۲ میلیارد 

دلار و با قابلیت تولید ســالانه 4.4 میلیارد 
دلار از انواع محصولات پایین دســتی کرده 

است.
وی ادامه داد: این طرح  بر اساس دسترسی 
هلدینگ ها به خوراک های مــورد نیاز، در 
قالب طرح های ملــی خودکفایــی به آنها 
اباغ شــد و تعــدادی از هلدینگ ها برای 
ســرمایه گذاری در این زمینــه پیش قدم 
شــده اند و در حال صدور مجوز فعالیت آنها 

هستیم.
معاون وزیر نفــت اذعان داشــت: افزون بر 
این، طرح های زنجیره ارزش با سند توسعه 
زنجیره ارزش به بخــش خصوصی واقعی یا 
بخش خصوصی غیرهلدینگی معرفی شــد 
تا این ســرمایه گذاران نیز اطاعات مربوط 
به طرح هــای زنجیــره ارزش را در صورت 
عاقمندی بــه ســرمایه گذاری در اختیار 

داشته باشند.
شــاهمیرزایی در خصــوص برنامه هــای 
دولت ســیزدهم در صنعت پتروشــیمی، 
اظهار داشــت: راهبردهای دولت در حوزه 
پتروشیمی در چند محور دنبال می شود که 
مهمترین بخش آن تکمیل توسعه زنجیره 
ارزش و حمایت از دانش بنیان ها، ســاخت 
داخل و بومی ســازی کاتالیست هاســت؛ 
افزون بــر آن، در حــوزه تولیــد حداکثــر 
استفاده از ظرفیت نصب شــده با استفاده 
از دانــش و ســاخت داخل اســت. از دیگر 
راهبردهای ما فعالسازی طرح های متوقف 
است تا طرح هایی که به نوعی در شهرهای 
مختلف ایجاد شده و سال هاست که معطل 
مانده اند را تعیین تکلیف کنیم یا طرح های 
جایگزین برای طرح هایی مانند پتروشیمی 

بروجن که دیگر قابل اجرا نبود، ارائه شود.
وی افــزود: تمرکز شــرکت ملــی صنایع 
پتروشــیمی بر تعیین تکلیــف طرح های 
متوقف شــده یکی از اقدام هایی است که در 
دولت سیزدهم انجام شــد؛ به عنوان نمونه، 
مشکل پتروشیمی گلســتان و ابن سینای 
همدان حل شد، ســرمایه گذاران مارون در 
کنار شــرکت ملی صنایع پتروشیمی وارد 
میدان شــدند و از طرح های خــط مرکز، 
فیروزآباد جایگزین شــد و قرار اســت در 
جنوب اجرا شــود؛ یکی از طرح های بزرگ 
خط مرکز، واحد بزرگ اتیلن فیروزآباد بود 
که به دلیــل کم آبی منطقــه و آب بری این 
طرح، تصمیم گرفته شد این طرح به جنوب 
ایران و در کنــار منابع تولید اتــان منتقل 

شود.
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 نیمی از بودجه دولت از جیب ملت، چه اتفاق مبارکی
 قرار است برای ملت بیفتد؟

حمیدرضا آقابابائیان بــه حکایت آمار و ارقام  اعامــی از ناحیه مرکز آمار و 
بانک مرکزی کشور  بقرار اطاع سهم درآمدهای نفتی در بودجۀ سال ۱4۰3به  
نسبت به امسال، یعنی سال ۱4۰۲، به هر دلیل کاهش یافته است.بدین جهت 
دولت در بودجه تقدیمی به مجلس در نظــر دارد تقریبا چیز معادل تقریبی ۲ 
برابر بیشتر از جیب ملت با عناوین مختلف مالیاتی، برداشت کند.به بیان ساده 
و عوامانه، بر این اساس در ســال ۱4۰3 بیش از نیمی از بودجه دولت در سال 
از درآمدهای مردم که همانا افزایش مالیات حقوق ،اماک، خودرو، حســاب 

بانکی و......امثالهم باشد، تأمین خواهد شد.

یادداشت

»نبودن« فیلمی مینی مال اما غافلگیر کننده
حمیدرضا کاظمی پور  سومین ساخته ســینمایی علی مصفا، اثری متفاوت 
و قابل تامل است که می توان انرژی های یک فیلم خوب از سینمای ایران را از 

آن دریافت کرد.

دیدگاه
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آمریکا شریک اصلی کشتار وحشیانه بیش از ۱۵ هزار غیرنظامی فلسطینی است

۹۰روزتاانتخابات

 اقدامات، پیش بینی ها و شکل گیری آرایش های انتخاباتی

سیاست
روزنامهاقتصادیصبحایران

صفحه 2
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 رئیس جمهور ۲ قانون مصوب مجلس را برای
 اجرا ابلاغ کرد

 رئیس جمهور اصاحیــه بند )۱( ماده )83( قانــون انتخابات مجلس 
شورای اســامی و قانون بانک مرکزی جمهوری اسامی ایران مصوب 

مجلس را برای اجرا به دستگاه های ذیربط اباغ کرد.
 آیت الله ســید ابراهیم رئیســی در اجرای اصل ۱۲3 قانون اساســی 
جمهوری اســامی ایران، »قانون اصــاح بند )۱( مــاده )83( قانون 
انتخابات مجلس شورای اسامی« را که در جلســه علنی روز یکشنبه 
۲۱ آبان ماه شــهریور ۱4۰۲ مجلس شــورای اســامی، تصویب و در 
تاریخ ۲ آذر به تایید شورای نگهبان رســید، برای اجرا به وزارت کشور 
و »قانون بانک مرکزی جمهوری اســامی ایران« را که در جلسه علنی 
روز سه شنبه 3۰ خرداد ۱4۰۲ مجلس شــورای اسامی تصویب و در 
تاریخ ۱۷ آبان ماه ۱4۰۲ از ســوی مجمع تشــخیص مصلحت نظام با 
تایید تبصره )۲( مــاده )4( و اصاح بند »الف« مــاده )۷( و مواد )۱8(، 
)۲۲( و )۶۶( موافق با مصلحت نظام تشــخیص داده شد، برای اجرا به 
بانک مرکزی جمهوری اســامی ایران، وزارت امور اقتصادی و دارایی، 
سازمان برنامه و بودجه و بودجه کشــور، مجلس شورای اسامی، نهاد 
ریاست جمهوری، وزارت دادگســتری، وزارت اطاعات، وزارت کشور 

و قوه قضائیه اباغ کرد.
محمدباقر قالیباف روز دوشــنبه در نامه ای به آیت الله ســید ابراهیم 
رئیســی، رئیس جمهور، قانون اصاح بند )۱( ماده 83 قانون انتخابات 

مجلس شورای اسامی را به دولت اباغ کرد.
در بند یک ماده 83 قانون انتخابات مجلس شورای اسامی آمده است 
که عاوه بر جرائم مندرج در ســایر مواد این قانــون، ارتکاب رفتارهای 
زیر در فضــای مجازی یا واقعی جرم محســوب و مرتکــب به مجازات 
درجه ۶ موضوع ماده )۱۹( قانون مجازات اســامی به استثنای حبس 

و محرومیت از داوطلبی در دو دوره نمایندگی مجلس محکوم می شود:
۱- هرگونه خرید و فروش مســتقیم یا غیرمســتقیم رأی یا فعالیت و 
تبلیغات انتخاباتی مســتقیم و غیرمســتقیم از طریــق توزیع اقام و 
لوازمی که برای دریافت کننده جنبه انتفاعی داشــته باشــد، اعطای 
کمک های نقدی و غیرنقدی به اشــخاص حقیقــی و حقوقی، اماکن 
عمومی و مذهبــی، هیأت ها و امور خیریــه، اعطای وام، پــاداش و یا 

امتیازات از زمان ثبت نام در انتخابات.

در ماده واحده این طرح آمده اســت: به انتهای بند )۱( ماده 83 قانون 
انتخابات مجلس شورای اسامی عبارت »ارجاع و پیگیری تقاضاهای 
مردم به دســتگاه های اجرایی و مراجع قانونی و همچنین پیگیری امور 
حوزه انتخابیه از شــمول این حکم مستثنی اســت. این حکم از زمان 

تصویب لازم الاجرا است.« اضافه می شود.

بخشنامه مهم معاونت حقوقی ریاست جمهوری 
به دستگاه های اجرایی ابلاغ شد

 معاونت حقوقی ریاســت جمهوری ممنوعیت صدور بخشــنامه    های 
دولتی بدون لحاظ قوانین خصوصا قانون اساســی را به دســتگاههای 
اجرایی اباغ کرد.محمد دهقان معاون حقوقی ریاســت جمهوری بند 
یک مصوبه ســومین نشســت هیأت پیگیری اجرای قانون اساسی در 
تاریخ ۲۱ مرداد امسال که توسط رئیس جمهور تأیید شده را به دستگاه 

های اجرایی ذیل قوه مجریه را اباغ کرد.
این مصوبه در راستای اجرای بند 3 سیاست های کلی نظام قانونگذاری 
اباغی رهبر معظم انقاب در تاریخ ۶ مهر ۱3۹8 اســت که در آن آمده 
است: »3- تعیین سازوکار مناســب برای عدم مغایرت مقررات با قانون 

اساسی«
همچنین این دســتور رئیس جمهور در راســتای اجرای قانون تعیین 
حدود وظایف، اختیارات و مســئولیت های ریاســت جمهوری ایران 

مصوب ۲۲ آبان ۱3۶۵ مجلس شورای اسامی صادر شده است.

متن اباغیه به شرح زیر است:
»نظارت بر عدم مغایرت کلیه مقررات اعم از تصویب نامه ها و مصوبات 
شــوراهای عالی که با امضای رئیس جمهور اباغ می شوند، با قوانین به 
ویژه قانون اساسی توسط معاونت حقوقی ریاست جمهوری انجام شود.

کلیه دستگاه ها و مراجع ذیل قوه مجریه با استفاده از ظرفیت واحدهای 
حقوقی متبوع خود حســب مورد از پیشــنهاد یا اباغ اساســنامه ها، 
تصویب نامه ها، آیین نامه های دولتی و سایر عناوین مشابه که مغایر یا 

قوانین به ویژه قانون اساسی باشند، خودداری نمایند.«
این ممنوعیت مغایرت بخشــنامه های دولتی با قوانین خصوصا قانون 
اساسی به کلیه تصویب نامه های هیأت دولت که از سوی دستگاه های 
اجرایی برای تصویب در هیأت وزیران پیشــنهاد می شود، قابل تسری 
است و دستگاه پیشــنهاد دهنده باید قبل از پیشــنهاد تصویب آن در 

دولت، عدم مغایرت با قانون اساسی را بررسی کرده باشد.

معاون بین الملل مخبر منصوب شد
 معاون اول رئیس جمهور در حکمی اکبر ولــی زاده را به عنوان معاون 

بین الملل و همکاری های منطقه ای منصوب کرد.
 در حکم محمد مخبر خطاب به اکبر ولی زاده آمده است: نظر به سوابق 
و تجربیات ارزنده جنابعالی، به موجب این حکم به ســمت »معاون بین 
الملل و همکاری های منطقه ای« معــاون اول رئیس جمهور منصوب 

می شوید.
وی افزود: امید است با اتکال به الطاف خداوند متعال، ضمن بهره گیری 
از توانایی های مجموعه دولت و اهتمام لازم در سایه تعامل و همکاری 
همکاران و با رعایت اصول »عدالت محوری«، »انقابی گری«، »مردم 
داری«، »پاکدستی و فسادســتیزی« و »قانون مداری« دولت مردمی، 

در انجام مسئولیت محوله موفق و مؤید باشید.
انتظار می رود کلیه دســتگاه های مربوطه در حیطــه وظایف محوله، 
همکاری لازم را داشته باشند. اکبر ولی زاده عضو هیات علمی دانشکده 
حقوق و روابــط بین الملل دانشــگاه تهــران و مدیرکل ســابق دفتر 

مطالعات سیاسی مرکز پژوهش های مجلس است.

تریبون

 رئیس مجلس شورای اســامی طی نامه ای به رئیس 
جمهور، قانــون اصاح بندی در بودجــه ۱4۰۲ که به 
نحوه اختصاص قیــر رایگان به دســتگاه ها اختصاص 

داشت را به دولت ارسال کرد.
 محمدباقر قالیباف در نامه ای به آیت الله ســید ابراهیم 
رئیســی، رئیس جمهور، قانون اصاح بند )ک( تبصره 
)۱( قانون بودجه ســال ۱4۰۲ کل کشــور را به دولت 

ارســال کرد و این قانون برای اجرا باید از سوی رئیس 
جمهور اباغ شود.

بنــد )ک( تبصــره )۱( قانون بودجه ســال ۱4۰۲ در 
جلسه علنی روز ۱8 مهر مجلس شــورای اسامی، در 
راستای رفع ایراد شورای نگهبان و هیات عالی نظارت 
اصاحاتی توســط نمایندگان مجلس اصاح شد که 
بر اساس آن، در ســال ۱4۰۲ وزارت نفت مکلف است 

معادل مبلغ ۲۰۰ هزار میلیــارد ریال نفت خام از محل 
منابع در اختیار شــرکت ملی نفت ایــران را در اختیار 
پالایشــگاه ها قرار داده و به میزان آن به صورت ماهانه 
از ابتدای سال ۱4۰۲ مواد اولیه قیر با ۵۰ درصد قیمت 
بورس در اختیار دستگاه های اجرایی موضوع این بند 
قرار دهد و در حســاب های فی مابین خود و خزانه کل 
کشــور اعمال و آن را از محل خوراک تحویلی تسویه 

نماید.همچنین وزارت نفت مکلف اســت مابه التفاوت 
آن را با تعدیل قیمت ماهانه خوراک از طریق شــرکت 
ملی پالایش و پخش فرآورده ها جبران و اعمال حساب 
نماید. در صورت کاهش قیمت قیر، مقدار قیر تحویلی 
به دســتگاه های اجرایی موضوع این بند افزایش می 
یابد. مهلت هزینه کرد اعتبار موضــوع این بند تا پایان 

شهریورماه ۱4۰3 است.

مجلس

خریدار  ســخنگوی وزارت امور خارجه 
ایران گفت: دولت آمریکا با اذعان به دســت 
داشــتن مقامات سابق این کشــور در ترور 
شــهید ســلیمانی، همچنان از مسئولیت 
خود در پاسخگویی و نیز به عدالت سپردن 
جنایتکاران دخیــل در ایــن جنایت فرار 
می کند و بطور شرم آوری خود را در جایگاه 

مدعی قرار می دهد.
 ناصر کنعانی سخنگوی وزارت امور خارجه 
در واکنش به گزارش ســالانه تروریســم 
وزارت خارجــه آمریکا گفت: گزارشــات 
ســالانه کشــور آمریکا در مورد تروریسم 
که با دســتور کار تهدیدانگاری کشورهای 
غیرهمسو و یا مخالف این کشور تدوین می 
شود، فاقد اعتبار و وجاهت بین المللی بوده 
و تغییری در واقعیات مربوط به تاش های 

واقعــی کشــورها بــرای مقابله جــدی با 
تروریسم ایجاد نمی کند.

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: اکنون 
بعد از گذشت ۲۰ ســال از انتشار این قبیل 
گزارش های یکســویه و جهت دار، جامعه 
بین المللی و افکار عمومی جهان در موقعیت 
بهتری برای درک و قضاوت رفتار و اقدامات 
دوگانــه دولت آمریکا در برخــورد با پدیده 

شوم تروریسم قرار دارد.
کنعانی تصریــح کرد: آمریــکا نمی تواند 
با قلــب واقعیــات و روایت ســازی غلط، 
اقدامــات مشــروع جنبــش مقاومت در 
منطقه جهت مقابله با اشغالگری که از نظر 
بین المللی برسمیت شــناخته شده است 
را با برچســب های دروغین تروریسم زیر 

سؤال ببرد.

ســخنگوی دســتگاه دیپلماســی افزود: 
بر همگان روشــن اســت که دولت آمریکا 
متهم اصلی در تشــکیل، آموزش، تجهیز 
و هدایت تروریســت های داعش اســت و 
اخیرا نیز با حمایت همه جانبه از تروریسم 

دولتی رژیم اسراییل و در اختیار قراردادن 
انواع بمب ها و تســلیحات مرگبــار به این 
رژیم تروریستی و با ممانعت و وتوی مکرر 
قطعنامه های توقف بمبــاران های غزه در 
شــورای امنیت ســازمان ملل، در کشتار 
وحشیانه بیش از ۱۵ هزار غیرنظامی و زن 
و کودک در غزه، شریک اصلی جنایت علیه 
بشــریت و نسل کشی فلســطینی ها بوده 

است.
سخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کرد: 
دولــت آمریکا با اذعان به دســت داشــتن 
مقامات ســابق این کشــور در ترور شهید 
ســلیمانی، همچنــان از مســئولیت خود 
در پاســخگویی و نیــز به عدالت ســپردن 
جنایتکاران دخیــل در ایــن جنایت فرار 
می کند و بطور شرم آوری خود را در جایگاه 

مدعی قرار می دهد.
کنعانی تأکید کرد: دولت آمریکا با تسهیل 
تردد، ارتبــاط گرفتن، تامیــن مالی و پناه 
دادن تروریست ها و ایجاد بهشت امن برای 
رهبران تروریســت فرقــه منافقین و دیگر 
گروهک هــای تروریســتی و خرابکار برای 
پیشبرد برنامه های سیاست خارجی خود، 
رسما به استفاده ابزاری از تروریسم متوسل 
شــده و همچنان به ریاکاری خــود در این 

زمینه ادامه می دهد.
سخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کرد: 
جمهوری اســامی ایران ضمــن محکوم 
کردن اقدامات حمایتی آمریکا از تروریسم، 
به تاش خود برای افشاســازی نفاق آشکار 
دولت آمریکا در خصوص تروریســم ادامه 

خواهد داد.

مجلس قانون اختصاص قیر رایگان را به دولت ارسال کرد

خریدار  در فاصله ۹۰ روز مانده تا برگزاری 
انتخابات دوازدهمین دوره مجلس شورای 
اسامی و ششــمین دوره خبرگان رهبری 
در روز ۱۱ اســفند، صاحیت داوطلبان این 
انتخابات در حال بررســی اســت. تاکنون 
دوره ثبت نــام از داوطلبان انتخابات مجلس 
شورای اسامی و مجلس خبرگان رهبری به 
پایان رسیده اســت و هیات های اجرایی  نیز 
بررسی صاحیت داوطلبان مجلس شورای 
اسامی را به پایان رسانده اند. آزمون کتبی 
از داوطلبان انتخابــات مجلس خبرگان نیز 
برگزار شــده است. وزیر کشــور اعام کرده 
است همه دســتگاه ها و مســئولان آماده 
برگزاری این انتخابات هستند.در این مقطع 
برخی پیش بینی ها از میزان مشــارکت در 
انتخابات و شــکل گیری آرایش سیاســی 
گروه هــا و احزاب سیاســی را هم شــاهد 

هستیم.
حســن مســلمی نایینــی رئیــس جهاد 
دانشــگاهی درباره شــکل گیــری فضای 
انتخاباتی کشــور گفته اســت: هرچند در 
حــال حاضر آمارها نشــانگر آن اســت که 
موضوع انتخابات در صــدر توجه مردم قرار 
ندارد به گونــه ای کــه ۲۷.۹ درصد مردم 
اظهــار کرده اند قطعاً در انتخابات شــرکت 
می کننــد. ۷.4 درصد به احتمــال زیاد در 
انتخابات شــرکت می کننــد. ۲۱.۹ درصد 
هنوز تصمیمی  برای شــرکت در انتخابات 
نگرفته انــد. 3۶ درصــد گفته انــد به هیچ 
وجه در ایــن انتخابات شــرکت نمی کنند. 
۶.8 درصــد نیز احتمال کمــی دارد در این 
انتخابات شــرکت کنند اما در کل می توان 
انتظار داشــت پــس از تأییــد صاحیت 
نامزدهای نهایی مجلس شورای اسامی بر 
اســاس رهنمودهای مقام معظم رهبری، 
مشــارکت جدی تر شــود و میزان تمایل 
مردم بــرای مشــارکت تا زمــان برگزاری 
انتخابات تغییــر کند و به تدریــج افزایش 
 یابد که در بالا رفتن این میزان مشــارکت، 
لازم اســت چهار اصل مورد تاکید معظم له 
یعنی امنیت، مشارکت، ســامت و رقابت 
در انتخابــات پیــش رو، مــورد توجه همه 

مسئولان مربوط قرار گیرد.
رئیس جهاد دانشگاهی با اشاره به نتایج موج 
اول پیمایش مرکز افکارسنجی دانشجویان 
ایران از دوازدهمین دوره انتخابات مجلس 
شورای اسامی گفت: بر اســاس این نتایج 
انتظار می رود تا زمان برگــزاری انتخابات، 
مشارکت افراد جدی تر و میزان تمایل برای 

مشارکت به تدریج افزایش  یابد.
جریان هــای سیاســی نیــز در زمینه نوع 
فعالیت های انتخاباتی خود اظهار نظرهایی 
داشــته انــد؛ برخــی جلســات گفت وگو 
و ســخنرانی را آغــاز کرده انــد و برخی با 
اعام موضع نســبت به فضــای انتخاباتی 
از مشــارکت فعال یا عدم ارائه لیست های 
انتخاباتی ســخن گفته اند. شــکل گیری 
ائتاف های انتخاباتی آغــاز و اعام مواضع 
قاطعانه تر شده است که در گزارش دیگری 
بــه آن خواهیــم پرداخــت. در ادامه این 
گزارش آخرین فعالیت های ستاد انتخابات 

کشور را می خوانید.

پایان بررسی صلاحیت داوطلبان
 در هیات های اجرایی

صاحیــت داوطلبــان انتخابــات مجلس 

شورای اسامی ابتدا در هیات های اجرایی 
و ســپس در هیات های نظارت بررسی می 
شود. هیات های اجرایی از فرماندار، رئیس 
ثبت احوال و نماینده دادگستری به همراه 
هشــت تن از معتمدان مردم در یک حوزه 
انتخابیه تشکیل می شــود. پس از ثبت نام 
داوطلبــان، مــدارک آنها از ســوی وزارت 
کشــور به مراجع پنجگانه یعنی دســتگاه 
وزارت اطاعات، فراجا، دادستانی، سازمان 
اطاعات ســپاه و ثبت احوال کشور ارسال 
شده و این دســتگاه ها بررسی خود را انجام 
داده و نتیجه بررسی را در اختیار هیات های 
اجرایی قرار می دهنــد و هیات های اجرایی 
بر اســاس این مدارک، صاحیت داوطلبان 

را بررسی می کنند.
از مجمــوع ۲4 هــزار و ۹8۲ نفــری که در 
انتخابات مجلس شــورای اسامی ثبت نام 
کرده بودند، ۱4 درصد عدم تأیید صاحیت 
و ۱4 درصد هم عدم احراز صاحیت از سوی 

هیات های اجرایی گرفته اند.
محسن اسامی ســخنگوی ستاد انتخابات 
کشــور درباره دلیل احراز نشدن صاحیت 
داوطلبــان انتخابات مجلــس اظهار کرد: 
»بیشــترین نقص پرونده داوطلبان مربوط 
به بند ۹ ماده 3۱ قانــون انتخابات مبنی بر 
سابقه پنج ســال فعالیت اجرایی، آموزشی 
یا پژوهشی اســت که برخی افراد اطاعات 
مورد نظــر را در هنــگام ثبت نام درســت 
بارگــذاری نکرده انــد و بر همین اســاس 
شرایط احراز برای هیأت های اجرایی شکل 
نگرفته اســت.«برای اولین بــار ثبت نام از 
داوطلبان این انتخابــات در دو مرحله و به 

صورت الکترونیکی برگزار شد.

شکایت بیش از ۵ هزار نفر از داوطلبان
۲8 درصــد از داوطلبان کــه صاحیت انها 
احراز یا تایید نشــده بــود، فرصت اعتراض 
به هیات های نظارت را داشــتند و براساس 
اعــام طحان نظیف ســخنگوی شــورای 
نگهبــان،  ۵ هزار و ۲88 نفــر اعتراض خود 
را ثبت کردنــد. از روز ۲۵ آبــان هیات های 
نظارت صاحیــت همه داوطلبانــی را که 
صاحیت آنها توســط هیات هــای اجرایی 
تاییــد شــده و همچنیــن داوطلبانی که 
صاحیت آنها احراز یا تایید نشده و شکایت 

کرده اند را بررسی می کند.

برخی اعتراضات مجازی
البتــه در این بیــن برخــی داوطلبانی که 
صاحیت آنها تاییــد یا احراز نشــده بود، 
در فضــای رســانه ای اعتراض خــود را به 
هیات هــای اجرایی و وزارت کشــور اعام 
کردند و حتی برخی موارد مثل طرح سوال 
از وزیر کشور در مجلس را دلیل ردصاحیت 
خود اعام کردند که در مقابل وزیر کشــور 
هم تاکید کرد کــه این اظهارات خاف واقع 
اســت. احمد وحیــدی وزیر کشــور گفته 
اســت که» ما این اظهــارات خیلی محدود 
که توسط چند نفر مطرح شــده است را رد 
می کنیم. سیاســت دولت و وزارت کشور، 
حضور حداکثری داوطلبــان در انتخابات 
مجلس شورای اســامی بوده است. تاش 
زیــادی هم بــرای اجــرای قانــون جدید 
انتخابات انجام گرفــت. تعداد قابل توجهی 
هم ثبت نام کردند و صاحیــت حدود ۱۷ 
هزار و ۵۰۰ نفر در هیات های اجرایی تایید 
شد. این آمار کم سابقه بوده است و تاکنون 

چنین عددی را نداشته ایم.«
وی تاکید کرد: »فعا مرحله اول بررسی ها 
تمام شده و کسانی که صاحیت آنها تایید 
نشــده یا احراز صاحیت نشده اند، فرصت 
شکایت دارند. هیات های نظارت هم تقریبا 
۵۰ روز فرصت بررســی صاحیت را دارند. 
هیات های اجرایی مطابق قانون مســتقل 
عمل کــرده و بر اســاس نظــرات مراجع 

پنجگانه تصمیم گیری می کنند.«

بررسی صلاحیت داوطلبان براساس 
جدول انتخابات

داوطلبانی که صاحیت آنها در هیات های 
اجرایی رد شــده یا احراز نشــده اســت، 
همچنان فرصت برای حضــور در انتخابات 
را دارنــد و قانــون به آنها فرصت شــکایت 
داده اســت. این داوطلبان براساس جدول 
برگزاری انتخابات مجلس شورای اسامی، 
در فاصله روزهای ۲۱ آبان تا ۲4 آبان فرصت 
داشــتند تا به هیات نظارت استان شکایت 
کنند. در فاصله روزهای  ۲۵ آبان تا ۱4 دی 
رســیدگی به صاحیت داوطلبان توســط 
هیات نظارت استان با کســب نظر از هیات 
مرکزی نظارت بر انتخابات انجام می شــود. 
۱۵ دی تا ۱۶ دی اباغ مراتــب تایید، عدم 
تاییــد یا عدم احــراز به دواطلبان توســط 

فرمانــداران مرکز حــوزه انتخابیــه انجام 
می شــود.در ادامــه فرصت دیگــری برای 
داوطلبان تایید نشــده یا احــراز صاحیت 
نشــده وجود دارد تا از  ۱۷ دی تا ۱۹ دی  به 
شورای نگهبان شــکایت کنند. از ۲۰ دی تا 
۱۹ بهمن هم بررسی شــکایات و اعام نظر 
قطعی شورای نگهبان توسط هیات نظارت 
استان به ســتاد انتخابات کشور یا فرماندار 
انجام می شــود. داوطلبانی که پیش از این 
صاحیت آنها تایید شده اما شورای نگهبان 
صاحیت شان را رد کرده است هم فرصتی 
برای شــکایت دارند. آنها از ۲۱ بهمن تا ۲3 
بهمن فرصت شــکایت دارند و ۲4 بهمن تا 
3۰ بهمــن صاحیت آنها مجدد بررســی 
می شــود تا در نهایــت در روز اول اســفند 
اســامی داوطلبان نهایی انتخابات منتشر 

شود.

فعال شدن سامانه مالی انتخابات
ســامانه مالــی انتخابات براســاس قانون 
شــفافیت و قانون جدید انتخابات مجلس 
شورای اسامی شکل گرفته است. سازوکار 
اجرای این سامانه به این شکل است که همه 
داوطلبان انتخابات مجلس طبق قانون باید 
یک شماره حساب برای مصارف انتخاباتی 
در پنجره واحد وزارت کشور ثبت کنند که 
براساس آن و ســامانه مالی انتخابات، رصد 
هزینه هــای انتخاباتی اعــم از نقدی و غیر 

نقدی انجام خواهد شد.
ماده پنج قانون شــفافیت اشــاره می کند 
حداکثــر هزینه ها در تبلیغــات انتخاباتی 
مجلس شورای اسامی بر اساس مولفه های 
پراکندگی جمعیت، محــدوده جغرافیایی 
و تعــداد کرســی های هر حــوزه انتخابیه 
مشخص و به تایید شــورای نگهبان برسد 
که براســاس این قاعده ســقف هزینه های 
انتخاباتــی هــر داوطلب در ســامانه مالی 

انتخابات ثبت شده است.
هزینه های هر داوطلب که باید در ســامانه 
درج شــود عبــارت اســت از هزینه محل 
ســتاد انتخابات، حمل ونقل ، برپایی تجمع 
عمومی، تبلیغات مجاز و حق الزحمه عوامل 
اجرایی و کارشناسی ســتادها که پرداخت 
شده و دارای سند اســت. براساس سامانه 
مالی انتخابات کلیــه فرآیندهای تبلیغاتی 
یک نامزد در یک جا تجمیع می شود و تا ۲۰ 

روز پس از پایان انتخابات و ثبت تایید آن از 
سوی نامزد مربوطه قابل رصد است.

برگزاری انتخابات الکترونیکی
وزارت کشــور با هماهنگی شورای نگهبان 
درصدد اســت تا بخشــی از انتخابات را به 
صــورت الکترونیکــی برگزار کنــد البته 
برگــزاری انتخابات  الکترونیک در ســطح 
کشور مشروط بر فرآهم بودن زیرساخت ها 
در حوزه های انتخابیه اســت و بر اســاس 
قانون، رای گیری در یک هشتم از شعبه ها 
در سراسر کشــور الکترونیکی خواهد بوده 
و وزارت کشــور لیست شــعب مورد نظر به 
همراه پیشنهادات خود را به شورای نگهبان 

ارسال کرده است.

قرار گرفتن امکانات عمومی
 در اختیار داوطلبان

تاکنون اســتفاده از امکانات دولت و عممی 
برای داوطلبــان انتخابات ممنــوع بود اما 
با اصــاح قانون انتخابات مجلس شــورای 
اسامی، این امکانات باید به صورت عادلانه 
در اختیار داوطلبان قرار بگیرد. وزیر کشور 
در همین زمینه گفته اســت که »براساس 
قانــون در زمان حاضــر دولــت می تواند 
امکانات تبلیغاتی خود را به طور مســاوی 
و عادلانــه در اختیار داوطلبــان قرار دهد 
تا داوطلبان وام دار افراد یا گروه ها نشــوند 
بنابراین اســتانداران طبق قانون امکاناتی 
که در اختیار اســتان اســت را می توانند به 
صورت مســاوی و با رعایــت عدالت برای 

داوطلبان در نظر بگیرند.«

بررسی صلاحیت داوطلبان
 انتخابات خبرگان

۵۱۰ داوطلب بــرای انتخابــات خبرگان 
رهبری نام نویسی کرده بودند که داوطلبان 
4۰ تا ۵۰ ســال 34 درصد ، ۵۰ تا ۶۰ سال 
3۰ درصد، ۶۰ تا ۷۰ سال ۲۶ درصد و بالای 
۷۰ سال ۱۰ درصد را تشکیل می دهند. ۵۲ 
درصد از داطلبان سابقه حضور در انتخابات 
هــای قبلی مجلــس خبرگان رهبــری  را 
داشــته اند. ۶۵ نفر از نماینــدگان مجلس 
خبرگان فعلی )دوره پنجــم( نیز در جمع 
داوطلبــان انتخابات برای ششــمین دوره 

مجلس خبرگان مشاهده می شوند.
بررســی صاحیــت داوطلبــان انتخابات 
خبرگان به  صورت آزمون کتبی و مصاحبه 
شــفاهی انجام می شــود. البته کسانی که 
مرجعیــت آنها پیــش از این اثبات شــده 
باشد، نیازی به حضور در این آزمون ندارند. 
براســاس اعام طحان نظیف ســخنگوی 
شــورای نگهبان ، آزمون کتبی از داوطلبان 
این انتخابات اواخر آبان برگزار شــده است. 
وی در نشســت خبــری روز 4 آذر اظهــار 
کرد:» هفته گذشته آزمون کتبی خبرگان 
برای افرادی کــه نیاز به آزمون داشــتند، 
برگزار شد و 3۲8 نفر برای این آزمون دعوت 
شدند که ۶۹ نفر از این افراد غایب بودند. ما 
در یکی ۲ هفته آینده آن کسانی که در ادوار 
گذشــته در آزمون کتبی قبول شــده اند را 
برای مصاحبه شفاهی دعوت خواهیم کرد و 
کسانی که در هفته گذشته در آزمون کتبی 
حضور داشــتند طبیعتاً در فرایند تصحیح 
اوراق قرار دارند و ان شاءالله تا یک ماه آینده 

به مصاحبه شفاهی دعوت خواهند شد.«
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مدیرکلنظارتبرکالاهایاساسیوزارتجهادکشاورزیعنوانکرد
 حذف دلالان با واگذاری تنظیم بازار 

به اتاق اصناف
مدیرکل نظــارت بر کالاهای اساســی وزارت جهادکشــاورزی گفت: 
با واگذاری تنظیم بازار کالاهای اساســی به اتاق اصناف، دست دلالان 
از مسیر توزیع کالای اساســی کوتاه می شــود و این کالاها به صورت 

مستقیم به مصرف کننده نهایی می رسد.
 مســعود امراللهی - مدیــر کل نظارت بــر کالاهای اساســی وزارت 
جهادکشــاورزی - با بیان اینکه در ۲ ســال گذشــته در بحث توزیع 
کالاهای اساســی و نظارت بر بازار اقداماتی را داشتیم، ولی از آن طرف 
هم خا شــبکه توزیع وجود داشــت، افزود: به اســتناد بند ۲3 ستاد 
سیاســت های کلی اقتصاد مقاومتی که مبنی بر شــفاف سازی و روان 
سازی نظام توزیع و روزآمدسازی شیوه های نظارت بر بازار است، تفاهم 
نامه ای با اتاق اصناف ایران منعقد شــد که طبق این تفاهم نامه، توزیع 
کالاهای اساســی زمانی که برش های استانی را وزارت جهادکشاورزی 
به استان ها اباغ می کند، اســتان ها باید در ارتباط با اتاق های اصناف 
استانی و شهرستانی شــان، کاســب مورد تایید اتاق اصناف که پروانه 
کسب و شناسنامه داشته باشد را انتخاب کنند تا به عنوان شبکه توزیع 
معتمد بتواند از شبکه توزیع مویرگی توزیع اســتفاده کرده و کالا را به 
دســت مصرف کننده نهایی برساند تا هم دســت دلالان و واسطه ها از 

زنجیره توزیع حذف شده و نظارت با شفافیت بهتری صورت پذیرد.
وی گفت: طی ســنوات گذشــته از ظرفیت ناظــران اتاق های اصناف 
و اتحادیه های صنفی بــرای نظارت بر بــازار کالاها بــه عنوان کمک 
اســتفاده می کردیم. در حال حاضر بــا تفاهم به وجود آمده قرار شــد 
در حوزه عمده فروشــی ها یا در حوزه تولیدکننده ها بازرســین وزارت 
جهادکشاورزی همچنان بر نظارت خودشان با جدیت ورود کنند و در 
بحث توزیع کالاهای اساســی یا واحدهای خرده فروشی که در سطح 
شهرها و شهرستان ها و استان هاســت از ظرفیت بازرسی اتاق اصناف 
استفاده کنیم که هدف از این همکاری خدمت رسانی بیشتر به مردم و 

پاسخگویی بیشتر است.
مدیر کل نظارت بر کالاهای اساســی وزارت جهادکشاورزی با حضور 
در برنامه میز اقتصاد، افزود: این موضوع باعث نمی شود که ما به عنوان 
وزارت جهادکشــاورزی نظارت خودمان را کا از بازار برداریم. ما از اتاق 
اصناف ایران و مجموعه های اتحادیه ها و اتاق های شهرستانی و استانی 
این کمک را خواستیم تا در توزیع کالاهای اساسی افراد شناسنامه دار 

را به ما معرفی کنند تا کالا به دست مصرف کننده واقعیش برسد.

عضوهیاترییسهاتاقبازرگانیتهراناعلامکرد
 تجدید ارزیابی دارایی ها، اقدام به موقع

 برای شرکت ها
عباس آرگون گفت: تجدید ارزیابی دارایی ها باعث نزدیک شدن ارزش 

دفتری به واقعیت است.
عباس آرگون، عضو هیأت رئیسه اتاق بازرگانی تهران تصمیم سازمان 
بورس در خصوص تجدید ارزیابی دارایی شــرکت ها و بانک ها را مثبت 
ارزیابی کرد و اظهار داشــت: این تصمیم ســازمان بورس در راستای 
اصاح ســاختار مالی بنگاه ها به عنوان اقدامی مثبت تلقی می شود که 

در دستور کار مسؤولان سازمان بورس قرار گرفته است.

وی اظهار داشت: با توجه به شــرایط تورمی که در اقتصاد کشور شاهد 
هســتیم به نوعی قیمت گذاری انجام شــده از بعد ارزش دارایی ها در 
صورت های مالی به واقعیــت نزدیک تر خواهد شــد؛ بنابراین تجدید 
ارزیابی دارایی هــا اقدامی به موقع برای شــرکت های حاضر در بورس 

است.
آرگــون ادامه داد: ایــن اقدام باعــث ورود منابع جدید به شــرکت ها 
نمی شود اما اصاح ساختار مالی که تحت تأثیر تجدید ارزیابی دارایی ها 

صورت می گیرد، می تواند مزایایی را با خود به همراه داشته باشد.
عضو هیأت رئیســه اتاق بازرگانی تهران ادامه داد: انجام تجدید ارزیابی 
دارایی ها بر روی زمین که شامل استهاک نمی شود مثبت است و باعث 

می شود تا قیمت بنگاه ها به واقعیت نزدیک تر شود.
وی تاکید کرد: در ســال های مختلف شــاهد نرخ بالای تــورم بودیم؛ 
بنابراین ارزش دارایی های منعکس شده در صورت های مالی شرکت ها 

تفاوت زیادی را با واقعیت ها دارد.
آرگون خاطرنشــان کرد: تجدید ارزیابــی دارایــی در بنگاه هایی که 
زیان ده هستند و مشــمول ماده ۱4۱ قانون اساسی می شوند، منجر به 

اصاح ساختار مالی او نیز تناسب سرمایه آنها با زیان خواهد شد.
عضو هیأت رئیسه اتاق بازرگانی تهران به تأثیر تجدید ارزیابی دارایی ها 
بر روند معامات بورس اشــاره و تاکید کرد: این اقدام باعث می شود تا 
تحت تأثیر سرمایه اضافه شده شــاهد افزایش قیمت در سهام برخی از 

شرکت ها باشیم معامات آنها با سهولت بیشتری انجام خواهد شد.

گران ترین شهرهای جهان برای سال ۲۰۲۳ 
مشخص شد

مؤسسه اکونومیســت گروپ اعام کرد برای ســال جاری سنگاپور و 
زوریخ گران ترین شهرهای جهان برای زندگی بوده اند.

مؤسسه لوکونومیســت گروپ اعام کرده که نتایج یک تحقیق نشان 
می دهــد از لحاظ بالا بــودن هزینه هــای زندگی ســنگاپور و زوریخ 

گران ترین شهرهای جهان در سال ۲۰۲3 بوده اند.
تحقیق مذکور نشــان می دهد در ۱۱ سال گذشته ســنگاپور ۹ بار در 
گران ترین شهر جهان بوده و دلیل آن هم هزینه های بسیار بالای حمل 

و نقل، خرید مایحتاج خانه، و پوشاک بوده است.
افزایش هزینه هــای مربوط به تهیه مــواد غذایی، مایحتــاج خانوار و 
ســرگرمی ها نیز موجب شده تا شهر زوریخ ســوئیس از ششمین شهر 
گران جهان در سال ۲۰۲۲ به دومین شــهر گران جهان در سال جاری 
تبدیل شــود. البته یکی دیگر از عوامل افزایــش هزینه های زندگی در 

زوریخ افزایش ارزش فرانک سوئیس نیز بوده است.
نیویورک، ژنو و هنگ کنگ نیــز به ترتیب جایگاه های ســوم تا پنجم 

گران ترین شهرهای جهان در سال ۲۰۲3 را به خود اختصاص داده اند.
پاریس، کپنهــاگ، لوس آنجلــس، سانفرانسیســکو، و تل آویو نیز در 
جایگاه های پنجم تا دهم پرهزینه ترین شــهرهای جهان برای زندگی 
در سال ۲۰۲3 قرار دارند. نکته مهم آنکه این تحقیق البته پیش از آغاز 
درگیری نظامی بین نیروهای فلســطینی و رژیم صهیونیســتی انجام 

شده است.
تحقیق مؤسسه اکونومیست گورپ حاکی از آن است که به خاطر تورم 
بســیار بالا به خصوص در قیمت مایحتاج خانوار و پوشــاک، 4 شهر در 
اروپای غربی در میان ۱۰ شهر با بیشترین هزینه زندگی در جهان قرار 

گرفته اند.

بازار

معاون وزیر با اشــاره بــه رونمایی از ســند راهبردی 
صنعت طا و جواهر گفــت: ابتدا واردات را تســهیل 
کردیم که ۱3 تن طا وارد کشور شــد، بنابراین نباید 

نگران صادرات یک تن طا از کشور باشیم.
 محمدمهدی بــرادران معاون صنایــع عمومی وزیر 
صمت با اشــاره به رونمایی از ســند راهبردی صنعت 
طا و جواهر در اســتان خراســان رضوی، اظهار کرد: 
این سند هم به وضعیت صنعت اشاره کرده است و هم 
هدف گذاری بسیار جهشی دارد. در حوزه تولید در افق 
سال ۱4۰۷ میزان ۱۰ برابری را هدف گذاری کرده ایم 

که ۵۰۰ تن تولید است.

وی اضافــه کرد: در حــوزه صــادرات، افق 
۵۰ برابــری یعنی صــادرات ۵۰ تــن و در 
حوزه اشــتغال افق ۱۰۰ هزار اشتغال یعنی 
رسیدن به ۵۰۰ هزار اشتغال را هدف گذاری 
کرده ایم. ما پای این اهداف هستیم تا محقق 
شــود و تحقق آن ها قطعی است، اگر موانع را 
برداریم. اگر عزم ما جزم باشــد می توانیم به 

این اهداف برسیم که موجب اشتغال، صادرات، تولید، 
درآمد و ارزش افزوده بیشتر می شود.

برادران بــا بیان اینکه مــا در حوزه طا هنــوز اول راه 
هستیم، گفت: از نظر فرهنگی، حساسیت خاصی روی 

صادرات طا داریم و اگر خبری منتشر شود 
که یک تن طا از کشور صادر شده، به عنوان 
خبری منفی از آن یاد می شود. این فرهنگ 
باید اصاح شود. برای تسهیل صادرات باید 
حساسیت های بی مورد و نگاه های سلیقه ای 
را کم کنیم. ما ابتدا واردات را تسهیل کردیم 
که ۱3 تن طا وارد کشور شد، بنابراین نباید 

نگران صادرات یک تن طا از کشور باشیم.
وی ادامه داد: تمام فعل و انفعال ما همین اســت و تمام 
جلســات، نمایشــگاه ها و آموزش ها را می گذاریم که 
صادرات و واردات تسهیل شود. بر اساس مصوبه هیأت 

دولت، تعرفه گمرکی واردات طا صفر است، یعنی هر 
فردی قصد دارد شمش طا به کشــور وارد کند، مجاز 
است. از آن زمان، ۱3 تن طا وارد شده است، بنابراین 

نباید نگران صادرات مصنوعات طا باشیم.
معاون صنایــع عمومــی وزارت صمت گفــت: همه 
باید نگاه فرهنگی خود را تغییــر دهند. همان طور که 
صــادرات فولاد حساســیت ندارد، صــادرات طا نیز 
نباید حساسیت داشته باشــد. همان طور که شفافیت 
فولاد حساس نیست، شــفافیت طا نیز نباید حساس 
باشد. ما دچار حساســیت فرهنگی و تاریخی نسبت به 

مخفی سازی برخی اطاعات هستیم.

مدیر اداره نظارت بر موسســات پولی غیربانکی با اشاره 
به جزئیات دســتورالعمل جدید صرافی ها بیان کرد: در 
مدل کســب وکاری که برای صرافی ها پیش بینی شده، 
تاش می کنیم صرافی ها بتوانند باجه های مختلفی در 
نقاط مرزی و نقاط زیارتی داشــته باشند تا کسب وکار 
آنها توســعه پیدا کند. نعمت الله کریمی درباره جزئیات 
دســتورالعمل جدید صرافی ها مصوب شــورای پول و 
اعتبار بیان کرد: نقــاط قوتی در دســتورالعمل جدید 

مصوبه شــورای پــول و اعتبار دیده شــده که دســت 
صرافی ها را برای ارائه خدمــات بازتر می کند.وی ادامه 
داد: در دســتورالعمل جدید پیش بینی باجه و شعبه را 
برای صرافی ها دیده ایم که در گذشــته اینطور نبود. در 
مدل کســب وکاری که برای صرافی ها پیش بینی شده، 
تاش می کنیم صرافی هــا با همــکاری بانک مرکزی 
بتوانند باجه های مختلفی در نقاط مرزی و نقاط زیارتی 
داشته باشند تا کسب وکار آنها توســعه پیدا کند. مدیر 

اداره نظارت بر موسســات پولی غیربانکــی اظهار کرد: 
همچنین افزایش ســرمایه ای که دیده شــده از محل 
تجدید ارزیابی دارایی ها اســت برای اینکــه که دیگر 
صرافی ها مثل گذشته مجبور نباشند تنها از آورده نقدی 
افزایش سرمایه دهند. یک ســری امکانات ویژه هم در 
صرافی ها ایجاد خواهد شــد برای روابط سرمایه گذاری 
که تحــت نظــارت بانــک مرکــزی بتواننــد روابط 
کارگزاری شان را انجام دهند.کریمی خاطرنشان کرد: 

اگر جامعه صرافان همکاری کننــد که ضوابط داخلی و 
شــیوه نامه های مرتبط با دســتورالعمل مصوبه شورا 
تدوین و اباغ شود، اتفاقات خوبی در جامعه صرافان رخ 
خواهد داد.تدوین فرآیندهای اجرایی و شیوه نامه های 
دســتورالعمل جدیــد صرافی ها مصوب شــورای پول 
و اعتبار در دســتور کار بانــک مرکزی قــرار دارد که با 
رفع  برخی نواقص گذشــته، زمینه برای افزایش نقش 
صرافی ها در بازار مبادلات رسمی ارزی افزایش می یابد.

صمت

صرافی

سمیه رسولی  دیگر خبری از عرضه های 
انبوه و دســتوری خودرو نخواهد بود بلکه از 
محل افزایش ظرفیت، خودرو در ســامانه 
یکپارچه عرضه خواهد شــد و ســامانه نیز 

دیگر بسته نمی شود.
 طی 8 ماهه امســال خودروســازان بخش 
خصوصی با 8۰ درصد افزایش، توانســتند 
۲۰۵ هزار دستگاه خودرو تولید کنند؛ با این 
حال پس از عرضــه محصولات مونتاژکاران 
در ســامانه یکپارچه مشــخص شــد که 
متقاضیان تمایــل چندانی بــه خرید این 
محصولات ندارند چراکه بــه گفته مهدی 
تقدسی مدیر سامانه مذکور، فقط ۵ درصد 
از ثبت نــام کننده های خــودروی تیگارد 
نســبت به تکمیل وجه اقــدام کرده اند؛ در 
محصولات مدیــران خودرو نیــز فقط ۲۵ 
درصد، کرمــان موتور ۱۵ درصــد و آرین 
موتور 4۰ درصد نســبت بــه تکمیل وجه 

اقدام کرده اند.
بنابراین با توجه به ظرفیت خالی شرکت ها، 
طبــق سیاســت اتخاذ شــده بــه تدریج 
خودروســازان محصولات خــود را از محل 
افزایش ظرفیت در ســامانه عرضه خواهند 
کرد و مشــتریان بدون بلوکــه کردن پول 

می توانند خرید خود را انجام دهند.
از سویی دیگر نیز مشــتریان عاوه بر خرید 
خودرو از طریق سامانه یکپارچه، می توانند 
با مراجعه بــه نمایندگی مــورد نظر برای 

خرید خودرو اقــدام کنند کــه ثبت نام در 
نمایندگی های فروش نیز از طریق ســامانه 

یکپارچه انجام خواهد شد.
طبق اعام تقدسی، احتمالاً از هفته جاری 
دو خودروساز داخلی -ایران خودرو و سایپا- 
نیز عرضه هایی را بر اســاس ظرفیت خالی 
و مازاد خود خواهند داشــت و نکته مهم تر 
آنکه با توجه به ظرفیت های خالی، ســامانه 

یکپارچه بسته نمی شود و به صورت مستمر 
عرضه خودرو در آن انجام می شود.

فروش دستوری به خط پایان رسید
بر این اســاس، دیگر خبــری از عرضه های 
انبوه و دســتوری خودرو نخواهد بود بلکه 
از محل افزایش ظرفیت، خودرو در ســامانه 
یکپارچه عرضه خواهد شد و حتی در صورت 

فراهم شدن زمینه ها و خالی بودن ظرفیت، 
امکان فروش قســطی نیز وجــود خواهد 
داشت.عدم فروش دستوری خودرو به این 
معناست که در مدل جدید، هر خودروساز 
می توانــد در صورت دارا بــودن توان لازم و 
کافی و نداشتن تعهد معوق، اقدام به اجرای 

طرح فروش به میل و سلیقه خود کند.
همچنین طبق اعام تقدســی این سامانه 

دیگر بسته نمی شــود و مشتریان می توانند 
در صــورت وجود خــودرو بــرای عرضه، 

تقاضای خود را در هر زمانی ثبت کنند.
گفتنی است، پس از حدود 3 سال که از عمر 
قرعه کشی خودرو )خودروســازان ایرانی 
برای فروش خودرو با قیمت کارخانه، پس از 
ثبت نام از متقاضیان هر بار از بین میانگین 
۵ میلیون نفر ثبت نام کننــده به ۱۰ تا ۲۰ 
هزار نفر خودرو می فروختند( می گذشت، 
از پاییز ســال ۱4۰۱ اســتفاده از سازوکار 
بورس برای عرضه خودرو به کار گرفته شد 
منتهی با توجه به مخالفت شــورای رقابت و 
البته عدم تمایل وزارت صمت به استفاده از 
بورس و همچنین حــذف بند عرضه خودرو 
در بورس در مجلــس، روش جدیدی تحت 

عنوان »نوبت دهی« ابداع شد.
شــیوه نوبت دهی نیز با بلوکه کردن ۱۰۰ 
میلیون تومــان برای خودروهــای داخلی 
و ۵۰۰ میلیــون تومان بــرای خودروهای 
وارداتــی کار خــود را آغاز کرد کــه برای 
خودروهای وارداتی یک بار در اسفند ۱4۰۱ 
ســامانه یکپارچه باز شد و برای خودروهای 
داخلی و مونتاژی نیز یک بار بهمن ۱4۰۱ و 
یک بار اردیبهشت ۱4۰۲ سامانه بازگشایی 
شــد که در هر دور عرضه خودرو به صورت 
یکچارچه و انبوه صورت گرفت که در نهایت 
حدود ۲ میلیون نفر برای خرید خودروهای 

داخلی اقدام کردند.

سند راهبردی صنعت طلا و جواهر تدوین شد

مدیر اداره نظارت بر موسسات پولی غیربانکی اعلام کرد؛ جزئیات دستورالعمل جدید صرافی ها

نگاهی به نقاط ضعف درآمدهای مالیاتی در لایحه بودجه ۱۴۰۳

محمدحســین ســیف اللهــی مقدم  
یــک کارشــناس مالیاتی از نقــاط ضعف 
درآمدهای مالیاتی در لایحه بودجه ســال 

آینده پرده برداری کرد.
با انتشــار ارقــام بودجه ســال ۱4۰3 در 
روزهای اخیــر، بــازار تحلیل های مختلف 
از ارقــام کلی بودجــه و احــکام مربوط به 
آن، حسابی گرم شده اســت. در این میان، 
افزایــش درآمدهای مالیاتــی نقل محافل 
خبری و کارشناســی بوده و حتی کاربران 
فضای مجــازی نیز به این مســئله واکنش 
نشان داده اند. بررســی لایحه ارائه شده از 
سوی دولت نشان می دهد، رویکرد دولت به 
سمت افزایش درآمدهای مالیات ها حرکت 
کرده به گونه ای که بــرای تأمین نزدیک به 
۶۰ درصد از کل منابع بودجه سال آینده که 
حدوداً ۱.4۹۵ هزار میلیــارد تومان برآورد 
شــده، بر درآمدهای مالیاتی حساب شده 
است.در این بین، عاوه بر افزایش چشمگیر 
درآمدهای مالیاتی در ســال آینده، افزایش 
حقوق ۱8 درصــدی کارمنــدان در کنار 
ثابت ماندن ســقف معافیت مالیاتی حقوق 
و دســتمزد، بسیار خبرساز شــده است. تا 

جایی کــه دولت مجبور بــه واکنش به این 
موضوع شــد و روز گذشته سخنگوی دولت 
از افزایش ســقف معافیت مالیاتی حقوق و 

دستمزد به ۱۲ میلیون تومان خبر داد.
امــا بااین حــال، تمرکز دولت بــر افزایش 
درآمدهای پایدار غیرنفتی در لایحه بودجه 
ســال آینده، حکایت از رویکــردی تازه در 
بودجه ریزی کشــور و جلوگیری از مصرف 
درآمدهای سرمایه ای، به منظور هزینه های 

جاری دولت دارد.
گفتنی است، باتوجه به شــرایط اقتصادی 
کشــور و وجود تورم بــالای 4۰ درصد در 
سال های گذشــته، تمرکز دولت بر افزایش 
درآمدهای مالیاتی، باید مبتنی بر شناسایی 
مؤدیان جدید، جلوگیری از فــرار مالیاتی 
و ایجــاد پایه هــای مالیاتی جدید باشــد، 
نه افزایش میــزان مالیات مؤدیــان فعلی؛ 
مسئله ای که بر اســاس اظهارات مسئولین 
سازمان امور مالیاتی و عملکرد این سازمان، 
به نظر می رسد در دستور کار دولت قرار دارد 
اما برخی کارشناســان مالیاتی با استناد به 
لایحه بودجــه، نظر دیگــری در این رابطه 

دارند.

بخشی از افزایش مالیات، ناشی
 از تورم است

در همین زمینه، علی ملک زاده، کارشناس 
امــور مالیاتــی در گفت وگو بــا خبرنگار 
اقتصــادی خبرگــزاری مهــر، پیرامــون 
درآمدهای مالیاتی در لایحه بودجه ســال 
آینــده گفت: در ســال آینــده درآمدهای 
مالیاتی نزدیک بــه ۵۰ درصد نســبت به 
ســال جاری افزایش پیدا کرده که بخشی 
از آن ناشــی از بالا رفتن میزان تورم کشور 
است، البته تورم سال جاری حدود 3۰ تا 4۰ 

درصد گزارش شده نه ۵۰ درصد.
وی ادامــه داد: با افزایــش قیمت خدمت یا 
کالای مورد فروش، بــه طور طبیعی درآمد 
افراد هم بالاتر رفته و به دنبــال آن، درآمد 
مالیاتی ناشــی از آن بیشــتر می شــود به 
عبارتی در چنین حالتی درآمد واقعی افراد 
بیشتر نشده؛ بلکه این افزایش ناشی از تورم 
بوده است؛ بنابراین افزایش درآمد مالیاتی 
هم به معنای فشــار مالیاتی نبوده؛ بلکه در 
میزان مالیات دریافتی تورم هم دیده شــده 

است.

لزوم اصلاح در سازوکار نرخ مالیات
 و معافیت ها در حقوق پله های 

پایین تر جامعه
ملک زاده با اشاره به برخی سازوکارها برای 
افزایش درآمدهای مالیاتی در بودجه سال 
آینده بیان کــرد: بندی از لایحــه بودجه 
در خصوص شناســایی و دریافت مالیات از 
حســاب های با فعالیت تجاری است؛ ولی 
بخش دیگری از لایحه مالیــات در بودجه 
قابل دفاع نبوده و نیــاز به اصاح دارد؛ مانند 
مالیات بر حقوق زیرا عمــده حقوق بگیران 
جامعه درآمدهای پایین تری داشــته و جز 
اقشار متوسط و کم درآمد جامعه محسوب 

می شوند.

این کارشــناس مالیاتی افزود: کف معافیت 
مالیاتی برای سال آینده همانند سال جاری 
۱۰ میلیون تومان در نظر گرفته شــده بود 
درحالیکــه باید میــزان حداقــل معافیت 
از مالیات افزایش پیدا کنــد، از طرف دیگر 
چنانچه دولت قصد داشته باشــد از ناحیه 
مالیات حقوق به درآمد مالیاتی مشــخصی 
برسد می بایست نرخ مالیات بر حقوق را در 
مــورد پلکان های بالای درآمــدی افزایش 
داده و نــرخ مالیاتــی کمتری بــر پله های 

پایین تر لحاظ کند.
ملک زاده با ابــراز تأســف از اینکه بخش 
بزرگــی از فعالیت های اقتصادی کشــور 
در بخــش غیرشــفاف مالیاتــی انجــام 
می شــود، تصریح کرد: بنابراین ضرورت 
دارد تا ضمــن شناســایی کردن آن ها با 
فرار مالیاتی نیز برخــورد صورت گیرد و 
از سوی دیگر سایر بخش هایی که مالیات 
پرداختی آنها طبــق قانون مالیات صحیح 
نبوده نیز می بایســت به ســمت پرداخت 
مالیات با نــرخ واقعی موجــود در قانون 

حرکت کنند.
ایــن کارشــناس مالیاتــی بــا اشــاره به 
معافیت های قانــون مالیاتی ادامــه داد: از 
طرف دیگر بخشی از مشــکات ساختاری 
در نظــام مالیاتــی به نظــام معافیت های 
قانون مالیاتی مربوط می شــود و نیاز است 
تا با کاهش معافیت های بی شــمار نسبت 
به هدفمند شــدن آن ها گام هــای مؤثری 

برداشته شود.

ناهمگونی مالیات بر ارزش افزوده 
باعدالت مالیاتی

وی در مــورد مالیات بــر ارزش افزوده بیان 
کرد: در لایحه پیشــنهاد شده توسط دولت 
نرخ مالیات بــر ارزش افزوده یــا مالیات بر 
مصــرف از ۹ درصد به ۱۰ درصــد افزایش 

یافته در صورتی که ایــن مالیات را مصرف 
کننده نهایی پرداخت می کند، یعنی با وضع 
این مالیات فشار بیشــتری به افراد با درآمد 
پایین تر میاید زیرا مالیــات بر ارزش افزوده 
صرفاً به کالا و خدمت تعلــق دارد و درآمد 

افراد مورد بررسی قرار نمی گیرد.
ملک زاده افــزود: البتــه دررابطه با مالیات 
بر ارزش افزوده این توجیــه وجود دارد که 
کالاهای اساسی و موردنیاز مردم از این نوع 
مالیات معاف هستند و از این ناحیه فشاری 
به مردم وارد نمی شــود؛ امــا از نگاه عدالت 
مالیاتی بهتر اســت فشــار یا بار مالیاتی بر 

مالیات بر ارزش افزوده نباشد.
این کارشــناس مالیاتی در پایان تصریح 
کرد: اگر دولت قصد افزایش درآمدهای 
مالیاتی داشــته باشــد نیاز اســت تا با 
شــفافیت بخش غیرشــفاف این دسته 
را نیــز بــه پرداخت کننــدگان مالیات 
اضافه کنــد و همچنیــن بــا تمرکز بر 
مالیات بردرآمد طبقات بالای درآمدی و 
ثروتمندان مالیات بیشــتری از این قشر 

دریافت کند.
 هر چند رئیس ســازمان امــور مالیاتی از 
موافقــت رئیس جمهور با افزایش ســقف 
معافیت مالیاتی حقوق بگیــران خبر داده 
اســت اما موارد دیگری در لایحه همچون 
افزایش یک درصدی مالیات بر ارزش افزوده 
همچنان می تواند منجربه افزایش بیشــتر 
تورم در کالاها و خدمات شــود؛ با این حال 
چنانچه رویکــرد دولت در راســتای تکیه 
بیشــتر بر درآمدهای مالیاتی برای تأمین 
منابع بودجه کشــور همراه بــا توجه ویژه 
بخش پنهان و غیرشــفاف اقتصاد کشــور 
باشد، اجرای برخی از لوازم و پیش نیازهای 
تحقــق این امــر همچون تکمیل ســامانه 
مؤدیان و تعریف پایه هــای مالیاتی جدید 

ضروری به نظر می رسد.
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نیمی از بودجه دولت از جیب ملت، چه اتفاق 
مبارکی قرار است برای ملت بیفتد؟

حمیدرضا آقابابائیان به حکایت آمار و ارقــام  اعامی از ناحیه مرکز 
آمار و بانک مرکزی کشور  بقرار اطاع سهم درآمدهای نفتی در بودجۀ 
سال ۱4۰3به  نسبت به امســال، یعنی سال ۱4۰۲، به هر دلیل کاهش 
یافته است.بدین جهت دولت در بودجه تقدیمی به مجلس در نظر دارد 
تقریبا چیز معادل تقریبی ۲ برابر بیشتر از جیب ملت با عناوین مختلف 

مالیاتی، برداشت کند.
به بیان ســاده و عوامانه، بر این اساس در ســال ۱4۰3 بیش از نیمی از 
بودجه دولت در سال از درآمدهای مردم که همانا افزایش مالیات حقوق 

،اماک، خودرو، حساب بانکی و......امثالهم باشد، تأمین خواهد شد.
گرچه مطابق اصول مترقی قانون اساســی جمهوری اسامی ایران به 
تاسی از کام امیر مؤمنان حضرت علی )ع(تکلیف مردم در قبال دولت 
به 3 اصل یا مــورد و حق مردم بر گردن دولت بــه ۱۷4 اصل یا مورد باز 
می گردد، اما صرفنظر از این مهم قاعده مرسوم در همه ممالک مترقی 
دنیا این است که مردم مالیات ده حقی از بابت تصویب و تایید و نظارت 
بر مصرف مالیات پرداختی خود دارند. در دولت آن را در جهت آسایش 
و رفاه و امنیت و بهداشــت و ....خودشان هزینه نمایید. پس وقتی مردم 
خرج دولت را می دهند، دولت هم مطابق ســلیقه مردم باید باشد. حال 
ســوال نگارنده از دولت و مجلس انقابی این اســت با این اعداد و ارقام 
سربه فلک کشیده در بودجه که قرار است از جیب ملت هزینه شود چه 
تغییراتی در شــیوۀ حکومت داری و آرایش دخل و خرج حاکمان ایجاد 
می شود که به خواست و ســلیقۀ مردم نزدیک تر شود؟ به صاح و ثواب 

آنها باشد!؟
مالیات های گرفته شده در این چند ســال اخیر به ریز صرف کدام امر از 

امور مردم و موجب ترقی و توسعه و رفاه آنها شده است.
آیا بعد از اینکه دولت مالیات بیشــتری از مردم گرفته به ملت این اجازه 
را میدهد کــه چگونه وکجا و کــی و برای چه کســانی از محل مالیات 
مالایطاق آنها هزینه کنــد و یا اینکه چه مقامی را عزل و چه دلســوز را 
منسوب نمایند.مردم همانند دیوان محاسبات بر مالیات پرداختی خود 
نظارت نمایند. در صورت تخطی بر خــاف اذن و اجازه آنها در مصرف 

مالیات ،متخلفین را به سزای اعمالشان برساند.
وقتی از زمین خشک نمی شــود توقع گل داشــت ،چگونه می شود از 
مردم فقیر توقع تامین نیمی از بودجه کشــور از طریــق پراخت انواع. 
اقســام مالیات داشــت؟این گونه مالیات گرفتن ماحصلی جز تولید و 

توزیع فاکت بین مردم و بدبینی آنها به حاکمان خواهد داشت؟
ای کاش بقول ضرب المثل معروفیک سوزن مالیات گیری به خودتان 

میزدید و یک جوال دوز مالیات دادن به مردم.

اعلامجزییاتآزموندانشجومعلم؛
 چه کسانی حق انتخاب رشته در کنکور ۱۴۰۳ 

را ندارند
داوطلبانی که در زمان ثبت نام کنکور ۱4۰3 فقط »متقاضی شــرکت 
در آزمون اختصاصی پذیرش دانشجو - معلم« باشند در صورت قبولی 

و یا عدم قبولی، حق انتخاب رشته در کنکور ۱4۰3 را نخواهند داشت.
 دکتر علی صدر معاون آزمون های ســازمان ســنجش آموزش کشور 
نکات کلیدی و مهم در مــورد ثبت نام در آزمــون اختصاصی پذیرش 

دانشجو -معلم در دانشگاه فرهنگیان را اعام کرد.
وی با اشــاره به شــرایط ثبت نام در آزمون دانشــگاه فرهنگیان گفت: 
داوطلبانی که در زمان ثبت نام آزمون سراســری ســال ۱4۰3 )نوبت 
اول(، نوع آزمون خود را »فقط متقاضی شــرکت در آزمون اختصاصی 
پذیرش دانشجو - معلم هســتم« انتخاب می کنند، در صورت قبولی و 
یا عدم قبولی در آزمون پذیرش دانشــجو - معلم حق انتخاب رشته در 

رشته های تحصیلی آزمون سراسری سال ۱4۰3 را نخواهند داشت.

صــدر در مورد داوطلبانــی که در زمــان ثبت نام، نوع آزمــون خود را 
»متقاضی شرکت در آزمون سراســری و همچنین آزمون اختصاصی 
پذیرش دانشــجو - معلم هســتم« انتخاب می کنند، گفــت: نتیجه 
نهایی آزمون اختصاصی پذیرش دانشــجو - معلم در سال ۱4۰3 قبل 
از انتخاب رشته متقاضیان آزمون سراسری ورود به دانشگاه ها و مراکز 

اموزش عالی اعام خواهد شد.
وی گفت: بعد از اعام نتایج نهایی آزمون اختصاصی پذیرش دانشــجو 
- معلم در ســال ۱4۰3، مهلت چند روزه به این دسته از داوطلبان داده 
می شــود که چنانچه از قبولیِ خــود در دانشــگاه فرهنگیان منصرف 
شدند، امکان انتخاب رشته در آزمون سراســری سال ۱4۰3 را داشته 

باشند.

سخنگویسازمانثبتاسنادواملاککشور:
ونیک ازدواج  موانع فنی سند الکتر

 برطرف می شود
معاون سازمان ثبت اسناد و اماک کشــور گفت: تک برگی شدن سند 
ازدواج عما اجرایی شــده و فقط باید برخی موانع فنــی آن را برطرف 

کنیم. 
صفدر کشاورز درباره الکترونیکی و تک برگی شدن سند ازدواج و اینکه 
آیا زیرساخت ها برای این کار فراهم است، گفت: این امر قابلیت اجرایی 
دارد و اجرا هم شــده اســت؛ فقط باید برخی از موانع آن از جمله موانع 
فنی و فناوری را برطرف کنیــم ولی اصل موضوع که ســند به صورت 

الکترونیکی صادر شود، مهیا است.
سخنگوی سازمان ثبت اسناد و اماک کشــور افزود: فرآیند تک برگی 

شدن سند ازدواج عما اجرایی شده و آن را پیگیری می کنیم.
کشاورز با بیان اینکه هدف از برنامه تحولی قوه قضاییه در بخش صدور 
ســند الکترونیکی ازدواج، تســهیل خدمات و ارائــه خدمات صحیح 
به مردم اســت، گفت: سازمان ثبت اســناد و اماک کشور فرآیند ثبت 

ازدواج را از حالت سنتی به الکترونیکی تبدیل کرده است.
 دفاتر ازدواج و طاق در گذشته برای ثبت ازدواج یا طاق مشخصات و 
مدارک را در دفاتری کاغذی و ســنتی ثبت می کردند اما به مرور زمان 
به دلیل مشــکات و ایراداتی که ثبت سنتی داشــت، سردفتران ملزم 
شدند تا مشــخصات طرفین و ثبت واقعه ازدواج یا طاق را در دفاتری 
الکترونیک انجــام دهند و اقدام به اخذ اثر انگشــت و امضای دیجیتال 
از زوجین کنند و در نهایت پــس از ثبت الکترونیک ازدواج، ســندی 
کاغذی در اختیار آن ها قرار می گرفت. در راستای تسهیل در امور مردم، 
دسترسی آسان و جلوگیری از جعل این اسناد اولین سند الکترونیکی 
ازدواج  در ســوم آبان ماه سال جاری صادر شــد؛ بدین صورت که پس 
از ثبت ازدواج در دفاتــر ازدواج، فایل یا لینکــی در اختیار زوجین قرار 

می گیرد که با مراجعه به آن، محتوای سند ازدواج قابل رویت است.

یادداشت

دیوار

شــهردار تهران با تأکید بر اینکه ایده »من شهردارم« 
یک روی سکه ای از ماجرای مشــارکت مردم است،از 
اتمام 8۲۷ پروژه در قالب نخســتین دوره طرح »من 

شهردارم« خبر داد.
 علیرضا زاکانی در آئین آغاز دومیــن دوره طرح »من 
شهردارم« در قالب هشــتاد و چهارمین پویش امید و 
افتخار، گفت: امروز گام دومی را آغاز می کنیم که قدم 

اول آن افتخارآمیز بود و برای ما مشــارکت مردم یک 
اصل است، اصلی که انقاب اســامی آن را به ما هدیه 
داده است و اســاس پیروزی انقاب نیز بر همین اصل 
استوار بوده اســت.وی افزود: در دوره طاغوت برخی به 
تغییر و اصاح اتکاء داشــتند اما این تغییر و اصاح را 
بدون اتکا به مــردم دنبال می کردند؛ امــا امام راحل با 
اتکاء به مردم بر مدار اســام و توکل به خدا این انقاب 

را به پیروزی رساند.وی ادامه داد: وقتی صحبت از »من 
شــهردارم« می کنیم بارقه های مردم ســالاری دینی 
مد نظر قرار گرفته که از اســام بر گرفته شــده است. 
در حقیقت ریشه این طرح معلوم است و هر کجا که در 
این مسیر، انقاب اسامی به مردم تکیه کرده خداوند 
عنایت خود را شــامل حال ما کرده و موفق شده ایم و 
یکــی از نمونه های آن جنگ تحمیلی است.شــهردار 

تهران با اشــاره به جنایات رژیم صهیونیســتی در غزه 
گفت: امروز رژیم صهیونیستی در باتاقی گرفتار شده 
که قطعا شکســت خود را رقم خواهد زد؛ چرا که مقابل 

مردم ایستاده است.
 جنایت هایی که مجددا از دیروز آغاز شده، خواه ناخواه 
خاتمه پیدا می کند و شکســت مفتضحانه ای را برای 

رژیم صهیونیستی و آمریکا رقم می زند.

ح من شهردارم وژه در قالب طر زاکانی اعلام کرد؛ اتمام ۸۲۷ پر
شهردار

 اعظــم حمیدپــور   میلیون هــا نفــر 
جزئی تریــن مســائل زندگی شــان را در 
شبکه های اجتماعی به اشتراک می گذارند 
و در مقابل، خصوصی ترین و اساســی ترین 
تصمیم هایشــان تحت تاثیر این شــبکه ها 
شــکل می گیــرد از جملــه تمایــل بــه 

فرزندآوری.
گرایش بــه ازدواج و تشــکیل خانــواده و 
تصمیمــی چــون فرزنــدآوری تابعی از 
چندین مولفه اساســی اســت که در میان 
آن هــا حســاب و کتاب هــای اقتصادی و 
اوضاع معیشــتی در کنار الگو و سبک های 
جدید زندگی پررنگ و تاثیرگذارند. دومین 
مولفه با جنــس اجتماعــی و فرهنگی در 
سال های اخیر بســیار تحت تاثیر گسترش 
شــبکه های اجتماعی بوده است؛ موضوعی 
که در پژوهشــی با عنــوان »عوامل موثر بر 
فرزندآوری با تاکید بر شبکه های اجتماعی 
مجازی« در پاییز ۱4۰۲ در فصلنامه علمی 
فرهنگــی تربیتی زنــان و خانــواده مورد 

بررسی قرار گرفت.
»نرجس کیانپور« و »سیدعلی رحمانزاده« 
در این پژوهش عوامل موثر بر تمایل زوجین 
به ناباروری خودخواسته و تک فرزندی را با 
در نظر گرفتن نقش شــبکه های اجتماعی 
مجازی به شــیوه کیفی و با استفاده از روش 

نظریه بررسی کرده اند.
طبــق مطالعات صــورت گرفته، نســبت 
تعــداد خانوارهای تک فرزنـــد بـــه کل 
خانوارهای کشـــور در سال های ۱3۷۵، 
۱38۵ و ۱3۹۰ به ترتیب بـــه نسبت های 
۱۷.۲ درصد، ۲3.۹ درصــد و ۲8.۵ درصد 

تغییر کرده است.
نظریه داده بنیاد برای شناسایی فرایندها در 
بستر اجتماعیشان و تجزیه و تحلیل عوامل 
و وضعیت های مرتبط با فرایندها مناســب 
است و به شناســایی و توضیح فرایندهای 
تعاملی بین افــراد و گروه ها در یک بســتر 

اجتماعی می پردازد.
جامعه آمــاری ایــن پژوهــش، زوج های 
تک فرزند یا بی فرزند منطقــه چهار تهران 
در سال ۱4۰۰ اســت که با ۱۵ نفر از آن ها 
مصاحبه های عمیق صورت گرفت. با توجه 
به هــدف پژوهــش، از روش نمونه گیری 
در دســترس برای مصاحبه اســتفاده شد. 
کدگــذاری متــن مصاحبه هــا و تجزیه و 
تحلیل داده ها بــه جمع بندی و طبقه بندی 
داده ها و نهایتا یافته هایی منجر شــد که در 
ادامه گزیده ای از ایــن پژوهش و یافته های 

آن را می خوانیم.

روند فزاینده تک فرزندی
 در خانواده های ایرانی

پدیده تمایــل به تک فرزندی یــا ناباروری 
خودخواســته که از یکی دو دهه قبل شروع 
شــده، در حال تبدیل شــدن به یک کنش 
هنجاری اســت. طبق مطالعــات صورت 
گرفتــه نســبت تعــداد خانوارهــای تک 
فرزنـد بـــه کل خانوارهای کشـور در سال 
های ۱3۷۵، ۱38۵ و ۱3۹۰ به ترتیب بـــه 

نســبت های ۱۷.۲ درصــد، ۲3.۹ درصد و 
۲8.۵ درصد تغییر کرده است.

ایــن در حالی اســت کــه در بســیاری از 
کشــورهای در حال توسعه، مؤلفه جمعیت 
و فرزنــدآوری عامــل اصلی در پیشــرفت 
تکنولــوژی و اقتدار اقتصــادی و اجتماعی 
بوده اســت زیرا نه تنها تامین نیــاز مالی و 
اقتصادی، رشد و پیشرفت علم و تکنولوژی 
را سرعت می بخشد، بلکه نوعی رقابت برای 
دست یافتن به روزترین تکنولوژی های دنیا 

نیز افزایش پیدا می کند.

تاثیر فضای مجازی بر مساله 
فرزندآوری

از جمله مــواردی کــه می توانــد در روند 
فرزندآوری نقش مؤثری داشــته باشــد، 
پیشرفت و رشــد تکنولوژی چون اینترنت 
است که بر زندگی مردم حتی در زمینه های 
ارزشــی و عاطفی تأثیر گذاشته و در برخی 
جوامع به صورت عاملــی در جهت کاهش 

زادآوری عمل می کند.
اینترنت منتقل کننده میلیون ها پیام است 
که بر ارزش ها، نگرش هــا و هویت فرهنگی 
کاربران آن در ســطح خرد و بــر نظام های 
فرهنگی-اجتماعی در ســطح کان تأثیر 
می گذارد. امروزه شــبکه های اجتماعی بر 
پایه اینترنت در میان کاربــران محبوبیت 

زیادی کسب کرده اند.
رســانه های نویــن بــه ویژه شــبکه های 
اجتماعی مجــازی منجــر به تحــول در 
کیفیت و میزان ارتباط انســان های جهان 
شــده اند؛ بدین معنی که امروزه با استفاده 
از اینترنت، امکان بهره گیــری از انبوهی از 
اطاعات در کمترین زمان ممکن و برقراری 
ارتباط گفتــاری، دیداری و نوشــتاری با 
هزینه های نســبتا کم فراهم آمده اســت. 
برخی اندیشمندان علوم اجتماعی معتقدند 
شبکه های اجتماعی مجازی ظرفیت ایجاد 
حوزه عمومی مجــازی را دارند که کاربران 
می توانند از طریــق آن به گفت وگو و تعامل 

پیرامــون مســائل و موضع هــای مختلف 
بپردازند.

نسبت های فرزندآوری بر مبنای داده های 
شاخص های چندگانه سامت و جمعیت در 
ایران، روند کاهش زادآوری در دهه گذشته 
را تایید می کند. با توجه به استفاده گسترده 
از شبکه های اجتماعی در سال های اخیر و 
به اشــتراک گذاشــتن جزئی ترین مسائل 
زندگی خصوصــی افراد در این شــبکه ها، 
تاثیرپذیری زوجین به ویژه زوجین جوان از 
سبک های زندگی ترویج شده قابل مطالعه 

است.
نتایج پژوهش حاضر نشــان داد که عوامل 
موثر بــر گرایش به فرزنــدآوری با توجه به 
نقش شــبکه های اجتماعی مجازی شامل 
یک ســری شــرایط علیّ، زمینه، شرایط 
میانجــی یــا مداخله گر، مقولــه محوری، 
راهبردها و پیامدها است. اصلی ترین شرایط 
زمینه ای شامل فشارهای رسانه ای، باورها و 
گرایش های عمومی، چشم وهم چشمی ها، 
تأثیرپذیری، غلبه و هجمه ســلبریتی های 

مجازی و الگوپذیری است.
در واقع، زمینه های اصلی شکل گیری این 
پدیــده را می توان در غلبــه فضای مجازی 
بر زندگی های امــروز دانســت؛ جایی که 
افــراد ارزش ها و باورهای خــود را از فضای 
مجازی دریافت می کنند. این فضا به اذهان 
عمومی شــکل داده و باعث گرایش افراد به 
تک فرزندی می شود. شبکه های اجتماعی 
از طریق الگوسازی و تغییر سبک زندگی بر 

زادآوری تأثیرگذار هستند.
شـرایط علی بر پدیده اصـلی یعنی ترس از 
مسـئولیت به طور مستقیم اثر می گذارند. 
این مولفه ها شـامل شـرایط بد اقتصـادی، 
و  جدیــد  فرهنگ هــای  شـــکل گیری 
ناپایداری سیاسی اسـت. در واقع در دوره ای 
که به سـر می بریم، مسـائلی نظیر شـرایط 
بــد اقتصـــادی در کنــار ناپایداری های 
سـیاســـی و افزایش بی رویه قیمت دلار و 
تورم افســارگســیخته ســبب شــده اند 

تا شــاهد آن باشــیم که افراد نمی خواهند 
زیر بار مســـئولیت بروند. مطابــق با یافته 
نظری مســـاله جمعیت تحت تاثیر عوامل 
اقتصـــادی، اجتماعی، فرهنگی و سیاسی 

قرار دارد.
در همین رابطه، شرایط مداخله گر سومین 
دســته از مؤلفه هایی هســتند که از بیرون 
بر شــکل گیری گرایش به فرزنــدآوری اثر 
می گذارند. ایــن مؤلفه ها شــامل افزایش 
توقعــات خانواده هــا، دشــواری تأمیــن 
هزینه های کودک، نگرانی بابت ثبات کشور 

و گسترش اخبار نگران کننده است.
امروز در فضای مجازی غلبه بــا اخبار بد و 
ناامیدکننده است که باعث می شود ترس در 
تصمیم گیری ها بیشتر شود. در واقع زمانی 
که افراد هر روز اخبار ناامید کننده از شرایط 
اقتصادی و بهداشتی می شــنوند و هر روز 
بیشتر احساس می کنند که وضعیت جامعه 
به سمت و سوی بد حرکت می کند، بدیهی 
اســت که گرایش بــه ازدواج و فرزندآوری 

کاهش بیابد.
شــبکه های اجتماعی از طریق چهار مقوله 
ادراک از زادآوری در ارتبــاط بــا شــبکه 
اجتماعــی، انــواع مختلف تاثیر شــبکه 
اجتماعــی، قضاوت های ذهنی نســبت به 
منافع شــبکه اجتماعــی و تناســب آن با 
زندگی فرد و تعامل زنان با شبکه اجتماعی 
بر قصدِ داشتن نخستین فرزند تاثیرگذارند.

بــا گســــترش ارتباطــات در فضــــای 
مجــازی، روابط بیــن اعضـــای خانواده 
به ســـردی می گرایــد. ســـردی روابط 
خانوادگی را می توان به ســـبب داشـــتن 
تجربیات زیســـتی متفــاوت بین اعضای 
خانواده دانســت. والدیــن و فرزندان کمتر 
در فضاهای مشترک فیزیکی و عـــاطفی و 
اطاعـــاتی و تفریحی واقعی، خـــاطرات 
مشـــترکی را بـــا هم تجربـه می کننـد. 
این کـاهش اشـــتراکات عاطفی و فکری 
و اطاعاتی به تفـاوت در منظر و دیدگاه آنها 
دامن می زنــد و در نتیجه هر کدام از این دو، 

زندگــی را از دید خود بــه صورتی متفاوت 
تفسیر می کنند.

چه باید کرد؟
شــبکه های اجتماعی از طریق چهار مقوله 
ادراک از زادآوری در ارتبــاط بــا شــبکه 
اجتماعــی، انــواع مختلف تاثیر شــبکه 
اجتماعــی، قضاوت های ذهنی نســبت به 
منافع شــبکه اجتماعــی و تناســب آن با 
زندگی فرد و تعامل زنان با شبکه اجتماعی 

بر قصدِ داشتن نخستین فرزند تاثیرگذارند
مطابق با یافته های پژوهــش، اصلی ترین 
راهبردها جهت مدیریت ایــن امر، حضور 
مثبت در فضای مجازی، تبلیغ فرزندآوری 
در این فضا، ارائه الگوهــای خوب در فضای 
مجــازی، تســهیل وضعیت اقتصــادی و 
برگزاری جلسات تحلیلی در این فضا است. 
در واقع زمانی که می بینیم فضای مجازی به 
ابزاری برای ســیاه نمایی و سمپاشی تبدیل 
شــده و امید نســل جوان را هــدف گرفته  
اســت، باید ضمن اصاح زیرســاخت ها و 
نظام اقتصادی و بهبود معیشــت مردم، در 
فضای مجازی نیز حضوری مستقیم و مثمر 
ثمر داشته باشــیم تا از این طریق بتوانیم به 

مقابله با دشمن بپردازیم.
طبیعی اســت که در صورت اجرای درست 
این راهبردها شــاهد پیامدهایی خواهیم 
بود کــه منجر به قوام گیری هر چه بیشــتر 
سرزمینمان خواهد بود. از جمله پیامدهای 
اجرای ایــن راهبردها می تــوان به کاهش 
ترس زوج های جــوان از مســئله ازدواج و 
فرزندآوری اشــاره کرد، چرا که طبعا زمانی 
که علــل و ریشــه های شــکل گیری یک 
مشــکل از بین برود، آن مساله سیر طبیعی 
خود را پیدا خواهد کــرد. از دیگر پیامدهای 
کاربســت این راهبردها می تــوان به ایجاد 
لذت فرزند داشــتن و فرزنــدآوری در بین 
زوج های جوان و افزایش گرایش به ازدواج 

اشاره کرد.
گرایش به ازدواج و فرزندآوری و بقای نسل 
اساسا در زمره نیازهای فطری انسان است. 
این نیاز فطری و گرایش طبیعی به واســطه 
شــرایط خاص تربیتی و همچنین شرایط 
جامعه ممکن است دســتخوش تغییراتی 

شود.
با توجه بــه اینکه فضای مجــازی امروز در 
اختیار گروه های معاند و دشــمنان است، 
طبیعی اســت هر چه حضور مــا در فضای 
مجازی مثبت تر و سازنده تر باشد و تاش در 
راستای احیای ســامت جامعه و جمعیت 
کشــورمان صحیح تر باشــد این امر باعث 
می شود که شاهد به حاشیه رفتن صفحات 

معاند باشیم.
بر مبنای های پژوهش، پیشــنهاد می شود 
نقش رسانه های داخلی و خارجی بر تشدید 
گرایــش خانواده ها بر تــک فرزندی مورد 
مقایسه قرار گیرد. از ســوی دیگر، واکاوی 
و تشــریح پیامدهای ازدواج دیرتر از موعد 
بر گرایش به تک فرزنــدی میان زوج های 

جوان ضرورتی انکارناپذیر دارد.

خریدار   وزیر آموزش و پرورش با اشــاره 
به ســند تحــول بنیادین گفت: این ســند 
۱۲ ساله است و کاشــت درخت از نظر همه 
ساحت های سند تحول بنیادین یک اقدام 

تحولی مناسب محسوب می شود.
 رضامراد صحرایی در آیین کاشت نخستین 
نهالستان دانش آموزی کشور در دبیرستان 
ماندگار البرز، اظهار داشــت: »ایران قوی« 
یکی از شــعارهایی که در آغاز به کار دولت 
ســیزدهم به گفتمان ملی تبدیل شد و هر 
دســتگاه در کنار وظایف خود، ایران قوی را 

دارد.
وی افــزود: بــذر فرهنــگ و کشــور قوی 
در مدرســه کاشــته می شــود. اکنون نیاز 
جدی کشــور، اتحاد، همدلــی، هماهنگی 
و همســویی و باهم بودن اســت و مدرسه 
اصلی ترین مکان برای تحقق این مهم است 
زیرا افراد با هر سلیقه ای در مدرسه یکسان 

می شوند.
وزیر آمــوزش و پــرورش ادامــه داد: همه 
با اعتمــاد، فرزندان خــود را به مدرســه 

می فرستند و وجه مشترک اولیای مدرسه و 
والدین، آینده فرزندان است و ساختن آینده 
زمانی پایا خواهد بود که بذر آن در مدرســه 

کاشته شود.
صحرایی یادآور شد: اینکه به مدرسه آمدیم 
و از مدرسه به دنبال سرســبز کردن کشور 
هستیم، اقدامی تحولی و امیدآفرین است. 
اگر درخت می کاشتیم و محیط زیست را به 
درســتی حفظ می کردیم، امروز مدارس به 

دلیل آلودگی هوا غیرحضوری نمی شد.
صحرایی افــزود: در این ســند ویژگی های 
مدرسه مطلوب نظام ترسیم شده است. در 
یکی از این ویژگی ها می گوید مدرسه نقطه 
اتکای دولت و ملت در رشــد و تعالی کشور 

است.
وی یادآور شــد: اگر محیط زیســت خوب 
باشد، پیشــرفت ها در تمام ساحت ها سریع 

تر، دقیق تر و ماندگارتر است.
صحرایی با بیــان اینکه ایــن دولت، دولت 
کارهای بزرگ است، گفت: چند دهه است 
که می دانیم محیط زیست در تغییر جهانی 

به خطر افتاده است و چهار میلیارد درخت 
که در این دولت نشــان گذاری شده است، 
اقدام بزرگی اســت. این کار بزرگ نمادی از 
این ایده است که ما با هم، هیچ غیرممکنی 
نداریم. این دولــت نشــان داده که دولت 
تعارف نیست و سر ســری و از کنار حوادث 

رد نمی شود.
رئیس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
کشــور نیز در این مراســم گفت: ایران را به 
درختی تشــبیه می کنــم که به واســطه 

خون شهدا آبیاری شــد و هرقدر بیگانگان 
بخواهنــد ایــن درخــت را قطــع کنند، 
جوانه هایی می زند که ایــن درخت انقاب 

هرگز از بین نخواهد رفت.
عباســعلی نوبخت افزود: جوانــان امروز، 
آیندگان ایران هستند و  توجه به نسل فردا 
برای سرســبزی، قوت و پایداری ایران مهم 

است.
وی ادامــه داد: طرح مردمی کاشــت یک 
میلیارد درخت که شــهریور گذشته کلید 
خورد و اسفند سال قبل رهبر معظم انقاب 
فرمودند کــه هر ایرانی ســه درخت بکارد. 
در این راســتا اولین ســال در وزارت جهاد 
کشــاورزی بیــش از 3۰۰ میلیــون نهال، 
در معاونت باغبانی ۶۲ میلیــون نهال و در 
آبخیزداری ۲48 میلیون و ۶۰۰ هزار نهال 

کاشته شد.
نوبخت تاکید کرد: باید ظرفیت های کشور 
را بشناسیم؛ کشــوری که ما در آن زندگی 
می کنیم، هشــت هزار و 4۰۰ گونه گیاهی 
بومی و ظرفیت بارندگــی ۲۵۰ میلی لیتر 

ســالانه و 4۰۰ متر مکعب در سال بارندگی 
دارد همچنیــن در ایــران ۱۱ اقلیم از ۱3 

اقلیم دنیا را داریم.
وی اضافه کــرد: ۱۶ میلیــون و ۶۰۰ هزار 
دانش آمــوز و 8۷۰ هزار معلــم داریم که 
ظرفیت کشور هستند و ۱۱۷ هزار مدرسه و 
بیش از ۱۰ هزار مراکز اردوگاهی و آموزشی 
داریم که بایــد از این ظرفیت ها اســتفاده 

کنیم.
رئیس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
کشــور اضافه کرد: در ســال ۱۵3 میلیون 
کتاب چاپ می شــود که یک صفحه آن در 
آخر کتاب خالی است و تقاضا داریم آن یک 
صفحه را برای انتشــار مباحث آموزشــی 

محیط زیست اختصاص دهند.
نوبخت افزود: درس جغرافیا بیشتر پیرامون 
شمال و جنوب و مشــرق و مغرب است؛ اگر 
معلمــان جغرافیا اقلیم هــای مختلف را به 
دانش آموزان یاد دهند در پیشــبرد اهداف 
طرح »هــر دانش آموز یــک درخت« موثر 

خواهد بود.
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»نبودن« فیلمی مینی مال اما غافلگیر کننده
حمیدرضا کاظمی پور  ســومین ساخته ســینمایی علی مصفا، اثری 
متفاوت و قابل تامل اســت که می توان انرژی های یــک فیلم خوب از 

سینمای ایران را از آن دریافت کرد.
روزبه کیانی با بازی علی مصفا روزنامه نگار میانســالی اســت که برای 
تحقیق در مورد زندگی گذشــته پدرش به پراگ سفر می کند، سفری 
که واقعیت هایش آنقدری تکان دهنده هست که تصویر متفاوت و تازه 

تری از اسطوره پدر در ذهنش خلق کند.
جستجو و کند و کاش محور اصلی ســومین ساخته علی مصفاست، 
اثری که هر چه جلوتــر می رود مخاطب خود را با یک داســتان غیر 
منتظره غافلگیر می کند و همین خــرده روایت های غیر قابل پیش 
بینی اســت که فیلم را ســر پا نگه می دارد و گرنه تنشــی در جنس 
روایت فیلم ساز نیســت تا بخواهد هیجانی کاذب در مخاطب خود 

ایجاد کند.
بی شک فیلمنامه در آخرین ساخته علی مصفا، نقشی کلیدی بازی می 
کند، روایتی که اگرچه در یک سوم ابتدایی فیلم قدری گنگ و مبهم به 
نظر می رسد، اما در ادامه زبان خود را به خوبی پیدا می کند و فرم مینی 
مالیستی آن با کنار کذاشــتن پازل ها در کنار یکدیگر ، شکل منسجم 

تری به خود می گیرد.
مهمتریــن نکته قابل توجــه در فیلمنامه » نبودن« این اســت که 
اگرچه خــرده روایت هایــش هر کدام بــه تنهایــی قابلیت ایجاد 
فضایی پــر التهــاب در ادامه فیلم ایجــاد می کند اما بــه هیچگاه 
تنشــی از نوع کلیشه های رایج در ســینمای ایران ایجاد نمی کند 
و مصفا بــا همان آرامش آغازیــن فیلم، بحران هایــش را مدیریت 
می کند و زبانی را که بــرای روایت فیلم خود انتخاب کرده اســت به 
هیچگاه از دســت نمی دهد حتی اگر نیم نگاهی به گیشــه و فروش 

فیلم داشته باشد.
اما در کارگردانی نیز »نبودن« به یک بلوغ رســیده اســت. بی شــک 
میزانســن و حرکت دوربین در سومین اثر ســینمایی مصفا بیشترین 

حرف را برای گفتن دارد.
تاکید مصفا بر فرم ، زوایای دوربین نســبتا غیر متعارف، میزانسن های 
خاص با چاشــنی تصاویری نوســتالژیک از گذشــته و دوران کودکی 
کاراکتر اصلی ،همگی فیلم را در رســیدن به یک انســجام و یکدستی 

کمک می کند.
از دیگر موفقیت های فیلمســاز که نمــی توان به ســادگی از کنار آن 
گذشت، نحوه مواجهه فیلمساز با اتفاقات غافلگیر کننده ای است که در 

مسیر روایت فیلم برای کاراکترهای اصلی آن رخ می دهد.
به عنوان مثال روزبه کیانــی ) با بازی علی مصفــا( در اولین برخودش 
در جستجوی گذشــته پدر، از وجود برادری ناتنی آگاه می شود که به 
دلیل خودکشی بر تخت بیمارســتان در کماست. همین شُک ناگهانی 
در ابتدای فیلم کافی بود تا فیلمساز را در مسیر کلیشه قرار دهد و با های 
و هوی و جنجال آفرینی کاذب لحظات بعضا احساســی و پر تنشــی را 
برای مخاطب ایجاد کند، اما مصفا ، بسیار هوشمندانه از این دام وسوسه 
کننده در جذب مخاطب می گریزد و از همان آغاز فیلم نشــان می دهد 
که قرار نیســت با بحران آفرینی در اثر خود فیلمی بســازد که از جنس 

خودش نیست.
نبودن پر اســت از این دســت خرده روایت های غافلگیر کننده ای که 
فیلمساز واکنش هایش به آن بســیار متفاوت و قابل تامل است اما نکته 
حائز اهمیت این اســت که روزبه کیانی کاراکتر اصلی فیلم در عین این 
تفاوت ها به شــدت برای مخاطبش باورپذیر اســت و به هیچگاه با آن 

بیگانه نیست.
در پایان باید گفت که نبودن فیلمی است که اگر به خوبی دیده و شنیده 
نشود، می تواند مخاطب خود را ســر در گم کند اما به همان اندازه اگر 
به دقت آن را ببیند و پــازل های فیلم در کنار هم قرار گیرد به شــدت 

لذتبخش می شود.

هنرپیشه»مجلسآخر«:
پیش از این که بازیگر شوم تعزیه خوان بودم

 مصطفی بلوکات که بیش از سه دهه اســت در عرصه نمایش و صحنه 
تئاتر فعالیت دارد می گوید: پیش از این که بازیگر تئاتر شوم تعزیه خوان 

بودم و از تعزیه خوانی وارد صحنه های تئاتر شدم.
مصطفی بلوکات که به تازگی مشــغول ایفای نقش در نمایش مجلس 
آخر در تماشاخانه سنگلج است، اظهار داشــت: بیش از 4۰ سال است 
در عرصه تئاتر فعالیت دارم و پیش از این که مشــغول تئاتر شوم تعزیه 

خوان بودم و از تعزیه وارد تئاتر شدم.
وی خاطرنشــان کرد: نمایش تعزیه، از هنرهایی اســت که بواقع در 
کشــور مظلوم واقع شــده اســت و حمایت چندانی از آن نمی شود. 
چندین ســال اســت زحمت هایی کشــیده شــده اســت؛ انجمن 
تعزیه داران ایران را تشــکیل دادند و برخی اعضا کارت این انجمن را 
دریافت کرده اند اما در عمل کار خیلی خاصی انجام نشده است. چون 

حمایت نمی شود.
بلوکات با اشاره به پیشینه ای از جشــنواره های تئاتر که پیشتر بخشی 
مجزا به نام تعزیه داشــتند، یادآوری کرد: قبا در جشــنواره های تئاتر 
بخش آیینی ســنتی تعزیه بود ولی امروز یا چنین بخشــی نیست و یا 

این که خیلی کم رنگ شده است.

وی معتقد اســت بر خــاف شهرســتان ها بویژه مناطــق مهد تعزیه 
در کشــور، در پایتخت حمایت و توجه آنچنانی بــه نمایش های تعزیه 
نمی شود. به گفته بلوکات، در شهرستان ها نمایش های تعزیه بانی های 
شــخصی و خصوصی دارند که اقدام بــه راه انــدازی آیین های تعزیه 

می کنند.
این بازیگــر تئاتر اظهار داشــت: اصفهان، اراک، قزویــن و تفرش مهد 
تعزیه هستند و در این مناطق تعزیه خوب خوانده می شود و مخاطبان 

بسیاری دارد. اما در تهران و جشنواره های سوگواری مثل سابق نیست.
وی افزود: با وجود این که هنر بزرگ تعزیه در یونسکو به نام ایران به ثبت 
جهانی رسیده اما آنگونه که باید و شــاید مورد توجه متولیان فرهنگ و 

هنر قرار نمی گیرد.
بلوکات گفت: در دیگر کشــورها از گروه های تعزیه ما دعوت می شــود 
و دوستان ســال های سال است در این کشــورها اجرا می کنند و مورد 

حمایت قرار می گیرند.
این بازیگــر تئاتر درباره تاثیرگــذاری هنر تعزیه بر تئاتــر و تقویت آن 
تصریح کرد: هنــر تعزیه خوانی موجب بالندگی و رشــد هنــر تئاتر و 

هنرهای نمایشی در کشور شده است.

دیدگاه

قاب

زهرا منصوری  محمد ساسان مدیر مرکز 
تولید ســازمان سینمایی »ســوره« گفت 
پشت همه فیلم های تولید شده توسط این 

مرکز ایستاده ایم.
 حوزه هنــری، از همان ســال های ابتدایی 
احیای »ســینمای ایران« پــس از انقاب 
اســامی، نقشــی تأثیرگــذار در جریان 
فیلمسازی و پرورش استعدادهای نو در این 
میدان داشت. فارغ از فرآیند پرفرازونشیبی 
که این نهاد طی چهار دهه گذشــته داشته 
اســت، امروز این بخــش از مأموریت های 
حوزه هنری، در قالب ســازمان ســینمایی 
»ســوره« پیگیری می شود؛ سازمانی که در 
راستای گسترش فعالیت ها در حال حاضر 
مجموعه ای از مراکز تولیدی را در ســاختار 

خود تعریف کرده است.
مرکــز تولیــدات ســازمان ســینمایی 
»ســوره« اصلی ترین نقــش را در فرآیند 
تولید فیلم های ســینمایی این سازمان در 
سال های اخیر داشته است و سکان هدایت 

این مرکز هم در دست محمد ساسان است.
در ماه های منتهی به جشــنواره فیلم فجر و 
در حالی که پیش تــر حمیدرضا جعفریان 
در مقام رئیس ســازمان »ســوره« خبر از 
تولیدات متعدد این سازمان برای حضور در 
این رویداد داده بود، بــه گفت وگو با محمد 
ساسان پرداختیم تا با صراحت درباره متن و 
حاشیه فعالیت های سینمایی این سازمان و 
فیلم هایی که به تولید رســیده و یا در دست 

تولید دارند، سوالات خود را مطرح کنیم.
مدیر مرکز تولیدات ســینمایی ســازمان 
»ســوره« در این گفت وگو عاوه بر تشریح 
سیاست ها و رویکردهای کان این سازمان، 
به ارایئه توضیحاتی دربــاره پروژه های در 

دست تولید خود نیز پرداخته است.
آنچه در ادامه می خوانید مشروح گفت وگو 

با محمد ساسان است:

 شما مسئولیت کلیدی ای در سازمان 
سینمایی »ســوره« به عنوان یکی از 
مجموعه های فعال در حــوزه تولید 
سینمای ایران دارید اما کمتر در فضای 
رســانه گفت وگویی از شما دیده ایم. 
ملاحظه ای برای دوری از فضای رسانه 

دارید؟
این حضور کم رنگ بیشــتر به پیگیری شما 
رســانه ای ها برمی گردد، نه من! شــخصاً 
هیچ وقت با گفت وگو مشــکلی نداشــته ام. 
البته که برایم مهم اســت یک گفت وگو در 
چه شــرایطی شــکل بگیرد و زاویه ورود به 
مباحث چگونه باشــد. تجربه درخواســت 
گفت وگوهایی را هم داشــته ام که در همان 
مرحلــه طرح موضــوع، متوجه شــدم آن 
خبرنگار یا رســانه، اساســاً در حوزه ای که 
می خواهد بــا من گفت وگو کند، مســاله و 
دغدغه نــدارد و تنها به دنبــال رفع تکلیف 
است. طبیعتاً به چنین گفت وگویی تمایل 
ندارم. در کل اما هیچ اجتنابی از گفت وگوی 

چالشی ندارم.

 خب پــس از اینجا شــروع کنیم 
فیلم های »ســوره«  که ســرانجام 
که در 2 سال گذشــته در جشنواره 
فجر رونمایی شــده اند، چه شد و چه 
برای اکــران آن ها دارید؛  برنامه ای 

فیلم هایی مثل »ضد« و یا »عطرآلود«.
مــا در ســال ۱4۰۰ فیلم هــای »دســته 
دختران«، »ضد«، »هناس« و »شادروان« 
را در جشــنواره فجر داشتیم و سال گذشته 
هم »عطرآلــود«، »در آغــوش درخت« و 
»اخت الرضا« فیلم های ما بودند که آخری 
در فجر حضور نداشــت. همه ایــن فیلم ها 
هم یا اکران شــده اند یــا در فرآیند اکران 
قرار دارند. »دســته دختران«، »هناس« و 
»شادروان« که اکران شده اند و فیلم »ضد« 

هم در همین آذر ماه روی پرده می رود.
»اخت الرضــا« این روزها روی پرده اســت 
و در بســتری کــه در نظر گرفتــه بودیم، 
اکران خوبــی را هم تجربه می کنــد. واقعاً 
انتظار نمی رفت یک فیلــم با موضوع دینی 
و تاریخی، بــدون حضور بازیگــران چهره، 
اینگونه در اکران دیده شود و با جذب بیش 
از ۱۰۰ هزار مخاطب در اکران ســینمایی و 
سیار، فروش آن از یک و نیم میلیارد تومان 
عبور کند. ۲ فیلم »عطرآلود« و »در آغوش 
درخت« هم بــرای اکران در ســال ۱4۰3 

برنامه ریزی شده اند.

 فاصله زیادی بیــن رونمایی و اکران 
این فیلم ها نمی افتد؟

این مورد مربوط به فرآینــد پخش و عرضه 
اســت. کارشناســان این بخــش تصمیم 
می گیرند که زمان عرضه مناسب برای یک 
فیلم چه زمانی اســت. از طرف دیگر فرصت 
حضور جشنواره ای این فیلم ها و الزام برخی 
از آن ها به اکران نشــدن را هــم باید در نظر 
بگیریم. اگر از تمایل شــخصی من بپرسید، 
قطعــاً می گویم عاقــه دارم فیلم های مان 
زودتر اکران شود و بازخوردهای مخاطب را 
بگیریم، چراکه در سیاست گذاری های مان 

مؤثر اســت. درباره هر محصول، در مرحله 
نهایی کــه مواجهــه مخاطب با آن اســت 

می توان تصمیم قطعی گرفت.

 از تولیدات امسال »سوره« چه خبر؟
نکته اصلی این است که ما تمام تاش خود 
را می کنیم تا هر چه بیشــتر به سمت تنوع 
ژانر و تنوع موضوع در ســبد تولیدات خود 
حرکت کنیم و اینکه چقــدر در این زمینه 
می توانیم توفیق به دست بیاوریم، بستگی 
به شرایط حاکم بر ســینما دارد. بخشی از 
نتایجی کــه می توانیم به آن ها برســیم به 

تاش های ما بستگی دارد.
یکی از پروژه هایی که پیش تر هم درباره آن 
اطاع رســانی کرده ایم، یک فیلم اجتماعی 
با نام »احمــد« به کارگردانــی امیرعباس 
ربیعی اســت که هرچند یکــی از قهرمانان 
ملی در داســتان آن نقش محوری دارد اما 
نگاه ما به ایــن پروژه، به عنــوان یک پروژه 
اجتماعی است که داستان آن در بازه زمانی 
۲4 ساعت ابتدایی پس از زلزله بم می گذرد.

این فیلم در راستای شــعار محوری سازمان 
»ســوره« یعنی »این قصه قهرمــان دارد« 
تعریف می شــود اما در کنار آن یکی از اهداف 
محتوایــی کــه در پــروژه »احمــد« دنبال 
می کنیــم، بحث تقابــل ۲ نگاه اســت؛ نگاه 
نهــادی و نگاه ســازمانی. نگاه ســازمانی در 
مواقع بحرانی، ابتدا برنامه ریزی می کند و بعد 
براساس برنامه ای که دارد به نیروهای میدانی 
فرمان می دهد که »بــرو«، در نگاه نهادی اما 
فرد تصمیم ســاز در وســط میدان قرار دارد، 
ابتدا خودش را به منطقه بحران می رســاند و 
بعد به نیروهای عملیاتی خود می گوید »بیا«.

این همان نگاهی اســت که حاج قاسم هم 
بارها درباره آن صحبت کــرده بود. روایت 
»احمد« نیم نگاهی به ایــن تقابل هم دارد. 
با توجه به وسواسی که روی فیلمنامه این اثر 
داشتیم، امیدواریم مخاطب هم خروجی آن 
را بپســندد. به خصوص که از نظر سینمایی 
این فیلم در ژانر حادثه و بحران قرار می گیرد 
که از ژانرهای فراموش شــده در ســینمای 
ایران محســوب می شــود. دربــاره پروژه 
»احمد« دســتاوردهای فنــی ویژه ای هم 
به ویژه در زمینــه جلوه های ویژه، به صورت 
کاماً بومی داشته ایم که حتماً بعدها درباره 

جزئیات آن بیشتر صحبت خواهد شد.

 یکی از چالش ها درباره پرداختن به 
این دســت بحران های معاصر، تقابل 
میان نیروهای درگیر در فرآیند امداد 
است. در روایت ماجرای امدادرسانی 
بــه زلزلــه زدگان بــم، بــه چنین 

چالش هایی هم توجه داشته اید؟
اصاً چنین مرزبنــدی در روایت فیلم وجود 
ندارد و دغدغه و شعار محوری کاراکتر اصلی 
فیلم هم فقط »مردم« اســت. در دیالوگ ها و 
حتی طراحی شــخصیت های اصلی و فرعی 
این نگاه لحاظ شده اســت که ان شاالله بعد از 
رونمایی فیلم می توان درباره آن قضاوت کرد.

 به نظر می رســد این پــروژه جزو 
کارهای پرهزینه این سال ها هم باشد؟

بالاخره پروژه از نظر پروداکشن و حتی حجم 
هنروری که به صــورت روزانه بایــد گریم و 
تجهیز شــوند، فی نفســه هزینه بر است اما 
تمام تاش خود را بــرای کاهش هزینه های 
تولید انجام داده ایم. احتمالاً براساس کیفیت 
خروجی کار، دوستان اهل فن از هزینه ای که 
برای آن صورت گرفته است، متعجب خواهند 
شد. ضمنا ما این پروژه را با مشارکت موسسه 
تصویر شــهر و ســازمان فرهنگــی هنری 

شهرداری تهران پیش می بریم.

  اما شــما در زمینه ساخت فیلم های 
پرهزینه با پروداکشــن بــالا تجربه 
شکســت خورده ای مانند »دســته 
دختران« را هم داشــته اید که فروش 

پایینی هم در گیشه داشت.
درباره هــر پروژه ای ۲ وجه وجــود دارد که 
معمولاً بــه آن توجــه نمی شــود. همواره 

درباره فیلم هایی از این دســت، ســازمان 
ســفارش دهنده یــا ســرمایه گذار متهم 
می شــود. در حالی که اتمســفر تولید هر 
پروژه ای در ســینمای ایران، ۲ وجه دارد؛ 
یکی از این وجوه ســازمان سفارش دهنده 
یا ســرمایه گذار اســت، وجه دیگــر گروه 
هنرمنــدان تولیدکننده اثر هســتند. این 
گروه با پیش فرض هایــی وارد فرآیند تولید 
یک پروژه می شوند و با قضاوت هایی درباره 
یکدیگر از پــروژه خارج می شــوند. درباره 
فیلم »دســته دختــران« حتمــاً می توان 
محاســنی را هم برشــمرد اما طبعــاً همه 

انتظاراتی که از فیلم می رفت برآورده نشد.

 قبــول نداریــد که یــک پروژه 
شکست خورده است؟

من چنین موضعی نــدارم. یکی از اتفاقاتی که 
شاید چنین احساسی را به وجود آورد، فرآیند 
تبلیغ فیلم پیش از رونمایــی از پروژه بود که 
گویی ابعاد آن را از آنچه مخاطب باید انتظارش 
را می داشــت، فراتر برد و به همیــن دلیل در 
لحظــه مواجهه با نســخه نهایــی، انتظارات 
فروریخت. در همان دوره جشنواره فیلم های 
ناموفقی داشــتیم اما واکنش رسانه ها نسبت 
به آن هــا متفاوت بود چون پیــش از رونمایی 
توقعــی ایجاد نشــده بود. بالاخــره همه این 

حواشی روی یک فیلم اثر می گذارد.
جالب است بدانید ورود ما به پروژه »دسته 
دختران« از منظر تولیدی، دقیقاً شــبیه به 
ورودمان بــه پروژه هایی مثل »اخت الرضا« 
و یا »در آغوش درخت« بود. ما قطعاً پشــت 
همه آثارمان ایستاده ایم و محاسن و معایب 
آن ها را با هم می بینیم اما در فضای رســانه 
وقتی »در آغــوش درخــت« موفق ظاهر 
می شــود، فوراً حــوزه هنــری را متهم به 
»آماده خوری« می کنند و می گویند پروژه 
تمام شــده را خریداری کرده ایم اما »دسته 
دختران« کــه نمی تواند آن گونــه که باید 
موفق ظاهر شود، سریع می گویند »سوره« 
باید درباره آن پاسخگو باشــد. در حالی که 
این ۲ پروژه بــا یک مدل کاماً مشــابه در 
سازمان »ســوره« به تولید رسیده اند. البته 

پشت هر ۲ آن ها هم ایستاده ایم.

 البته ایرادی هــم ندارد که یک مدیر 
شکست یکی از پروژه هایش را بپذیرد!

بله، اما حرفــم برخورد منطقی با اثر اســت. 
می گوئید این اثر ایراد دارد، من هم می گویم 
بله ایراداتی دارد. اگر بگویید می توانست بهتر 
از این باشد، قطعاً می گویم بله من هم دوست 
داشتم بهتر از این باشــد. کما اینکه شخصاً 
درباره فیلم »دسته دختران« دوست داشتم 
فیلم در لحظه ای که فرشته حسینی انگشت 
خود را به نشانه پیروزی بالا می برد، تمام شود 
و دیگر شاهد لحظه های فروریختن خرمشهر 
و ترک مــردم در فیلم نمی بودیــم. اما نظر 
فیلمســاز چیز دیگری بود و این همان جایی 
است که می گویم در فرآیند تولید باید هر ۲ 

وجه را در نظر بگیریم.
ما نمی توانیم اســتقال هنرمنــد را نادیده 
بگیریم. ما در ســینمای ایران پدیده ای به 
نام »هیجــان تولید« داریــم. پدیده ای که 
یک پروژه را بعد از تصمیم برای آغاز فرایند 
تولید، تبدیــل به یک کامیــون ترمزبریده 
می کند! از مرحلــه ای به بعد هیچکس انگار 
نمی تواند آن را متوقف کند. برای »دســته 
دختران« بازیگر اصلی ما خانم لیا حاتمی 
بود اما چنــد روز مانده به تولید، ایشــان به 
دلایلی کناره گیــری کردند و بــا توجه به 
اینکه کامیون تولید بــه راه افتاده بود، باید 
در حداقل زمان بازیگــر جایگزین انتخاب 
می کردیم. حرفم این اســت که همه ابعاد 
این جریان را باید در کنار هم مدنظر داشته 

باشیم تا ارزیابی ما دقیق تر شود.

 برگردیــم بــه تولیدات امســال 
»ســوره«؛ غیــر از »احمــد« چه 

پروژه های دیگری دارید؟
فیلم »صبح اعدام« را بــه کارگردانی بهروز 
افخمی خواهیم داشــت که دربــاره آن هم 

اطاع رسانی شــده اســت. فیلم »آسمان 
غرب« که البته این نام موقت آن اســت هم 
به کارگردانی محمد عســکری در دســت 
تولیــد داریم کــه داســتان آن مرتبط به 
روزهــای آغازیــن جنــگ و نقش آفرینی 
شــهید علی اکبر شــیرودی اســت. کاری 
که آقای والی نژاد در مقــام تهیه کننده این 
فیلم و فیلــم »احمد« به صــورت همزمان 
انجام داده اند، به نظر یــک اتفاق فوق العاده 
بوده اســت. نکته محتوایی که درباره فیلم 
»احمد« به آن اشاره کردیم در پروژه شهید 
شیرودی هم مدنظر اســت و این خط سیر 
را آنجا نیز دنبال می کنیم. یک پروژه اکشن 
جنگی و پر ریتم که ســال ها در ســینمای 

دفاع مقدس سراغ نداشتیم.

 خاطرم اســت که پروژه شــهید 
شیرودی، چند ســالی امکان تولید 
پیدا نمی کرد و چندبار هم کارگردانش 

تغییر کرد. این همان پروژه است؟
بله، این پــروژه فرازوفرودهایــی تا پیش از 
این داشــت اما در حال حاضر معتقدم یکی 
از سرحال ترین و توانمندترین کارگردانان 
امــروز ســینما کــه توانایــی کارگردانی 
صحنه های اکشــن را هم دارد، کارگردانی 
پروژه را در دست گرفته است. در عین اینکه 
محمد عسکری به واسطه سابقه دستیاری 
کارگردان هایــی مانند مجیــد مجیدی و 
رضا میرکریمــی، توانایی ویــژه ای هم در 
کارگردانی لحظات احساسی در فیلم دارد 
که نمونه آن را در سکانس خواستگاری فیلم 
»اتاقک گلی« هم شــاهد بوده ایــم. از نظر 
تجهیزات نظامی و پروداکشــن تولید، این 
فیلم هم از آثار شاخص این سال های سینما 
محسوب می شــود که بالغ بر ۱۰۰ تانک و 
نفربر در آن مورد استفاده قرار گرفته است. 
امیدواریم در نتیجه نیز موفق باشد چرا که 
همه توان مــان را داریم برای به ســرانجام 

رسیدن آن ها می گذاریم.

 در مسیر ساخت پروژه شهید شیرودی 
تعامل و مذاکره ای با خانواده شهید هم 
داشته اید؟ به ویژه که دختر شهید سال 

گذشته مواضعی در توئیتر داشتند.
در این فیلم قرار نیست به زندگی خصوصی 
و خانوادگی شــهید شــیرودی ورود داشته 
باشــیم و تنها در بخش کوتاهــی از روایت، 
همسر شــهید حضور دارد. آنچه در فیلم به 
آن پرداخته ایم، جنبه نظامی این شخصیت 
اســت که طبیعتــاً کاماً ملــی و منطبق بر 
واقعیت اســت. در عین اینکه شخصاً درباره 
شخصیت های ملی معتقدم، خانواده هایشان 
در همه وجوه شخصیتی شهید متولی آن ها 
نیســتند. وقتی یک چهره تبدیل به قهرمان 
ملی می شود، نمی توان گفت حق پرداختن 
به تمام وجوه شــخصیتی اش تنها در اختیار 
خانواده اش قرار دارد. بله درباره فیلمی مثل 
»موقعیت مهــدی« که پرداخــت به روابط 
خانوادگی شهید در آن سهم بالایی دارد، باید 
نگاه و روایت آن ها مورد توجه قرار بگیرد اما 
به نظرم برای فیلمی مانند »آســمان غرب« 
که کامــاً درباره نقــش شــهید در میدان 
عملیات جنگ است، کســب نظر و اجازه از 
سوی خانواده شهید نباید تنها مرجع مجوز 

تولید اثر باشد.

 درباره پــروژه »صبح اعــدام« و 
همکاری با بهــروز افخمی هم توضیح 

می دهید؟
این فیلم هم روایتی از ساعات پایانی زندگی 
شهیدان طیب حاج رضایی و حاج اسماعیل 
رضایی اســت که به اتهام پــول گرفتن از 
امام خمینی )ره( بــرای راه اندازی قیام ۱۵ 
خرداد، به اعدام محکوم شــدند. نکته ای که 
از نظر تاریخ، مجعول بــودن آن امروز کاماً 
اثبات شده اســت. بخش عمده ای از روایت 
فیلم هم درباره شــخصیت حاج اسماعیل 
رضایی اســت که به شــدت کاراکتر خیر و 
متشــرعی در آن مقطع بوده است و کسی 
تاکنون بدان توجه جدی نداشــته اســت. 

»صبح اعــدام« اقتباســی از گــزارش آن 
زمان روزنامه کیهان از مراســم اعدام این ۲ 

شخصیت است.

 به نظر می رســد تمرکز فیلم بیشتر 
روی حاج اسماعیل رضایی است، چرا 
که شــخصیت طیب تا پیش از اعدام 

چندان مقید نبوده است.
طیب کاراکتری تاریخی است که به واسطه 
تصمیمی که در یک لحظه گرفت، نامش در 
تاریخ ماندگار شد. شخصیتی که به معنایی 
او را به حر در جریان عاشورا تشبیه کرده اند. 
او در آستانه اعدام، نپذیرفت اتهام علیه امام 
خمینی را تأیید کنــد و حرفش هم این بود 
که »من به فرزنــد حضرت زهرا )س(، دروغ 
نمی بندم!« اینگونه نبود کــه طیب از همه 
آنچه تا پیش از این اتفاق بود، دست کشیده 
باشد و تغییر کرده باشد اما مهم این است که 
به واسطه همین یک احترام، نامش ماندگار 
می شــود. در روایت این فیلم هم مســاله 
اصلی ما، منش »پهلوانی« و مواجهه این ۲ 

شخص با مرگ است.

 چرا برای این پروژه ســراغ بهروز 
افخمی رفتید؟

چون طــرح و فیلمنامه از ابتــدا متعلق به 
بهروز افخمی بود.

 از منظر یک سرمایه گذار، همکاری 
بــا کارگردانی هرچند مطــرح را که 
تجربه های اخیرش چندان موفق نبوده 
است و حاشیه ســازی هایش بر متن 

کارهایش می چربد، منطقی می دانید؟
من قطعاً چنین نگاهی نــدارم. اتفاقاً معتقدم 
حواشی مربوط به بهروز افخمی را افرادی ضریب 

می دهند که دنبال حاشیه سازی هستند.

 قطعاً خودش هم به حاشیه ســازی 
علاقه دارد!

بله بهروز افخمی یک شخصیت ژورنالیستی 
دارد و این را نمی توان کتمــان کرد. اما همه 
آنچه را که پیرامون او اتفاق می افتد و تبدیل 
به حاشیه می شــود نمی توان تنها به عملکرد 
خودش مربوط دانست. نمی توان جایگاه یک 
فیلمساز را براساس چند صفحه اینستاگرامی 
و واکنش های فضای مجــازی قضاوت کرد. 
درباره اینکه تجربه های اخیرش موفق نبوده 

است هم با شما هم نظر نیستم.
»آذر، شــهدخت، پرویز و دیگران« که یک 
اقتباس موفق بود و در جشــنواره هم به آن 
توجه شــد، بعد از آن هم فیلم »روباه« بود 
که شخصاً آن را دوســت دارم. بعد از این ۲ 
فیلم بهروز افخمی ســریال »رعد و برق« را 
ساخته اســت که بله من هم به آن نقدهای 
جــدی دارم. امــا در مجمــوع نمی شــود 
گفــت او کارگردانی اســت که بایــد برای 
ســرمایه گذاری روی پروژه اش دچار تردید 
کیفی شــوم. مضاف بر اینکه او فیلمنامه ای 
به ما ارائه کرد کــه واقعــاً فیلمنامه خوبی 
بود و به شــدت هم از نظر تولیــدی، پروژه 
کم هزینه ای برای ما بوده است. یعنی حتی 
اگر از منظــر اقتصــادی بخواهید موضوع 
ریســک ســرمایه گذاری را مطرح کنید، 
می گویم اصاً این ســرمایه گذاری ریسک 

بالایی برای ما نداشته است.

 یک سوال صریح؛ می توانیم بگوییم 
پروژه »صبح اعدام« بیش از ملاحظات 
و مأموریت های ســازمانی، به واسطه 
علاقه شخصی شــما به بهروز افخمی 
مورد حمایت ســازمان »سوره« قرار 

گرفته است؟
خیر. اساســاً پیش از ورود ما، پروژه آن قدر 
کیفیت داشــته که بنیاد فارابی پای کار آن 
رفته و قول همکاری داده بود. من شــخصاً 
در جریان نــگارش فیلمنامــه آن بودم اما 
ورود ســازمان »ســوره« بــه ایــن پروژه 
کاماً براســاس فرآیندهای مرسوم بوده و 
اصلی ترین پشتوانه آن هم فیلمنامه خوب 

بهروز افخمی بوده است.

 غیر از این ســه پروژه چه کارهای 
دیگری در دست تولید دارید؟

پروژه کمدی »آپاراتچی« را هم که اقتباسی 
از یک کتــاب با همین عنوان اســت، داریم 
که درباره یک شــخصیت واقعی اســت که 
نقاش ســاختمان بــود و در اوایــل انقاب 
به صورت آماتوری شــروع به فیلمســازی 
کرد. این فیلم با مشــارکت فارابی و مدرسه 
سینمایی ماه تولید می شــود و از نظر تنوع 
ژانر، فضــای کارهــای کمدی را در ســبد 
تولیدات »ســوره« نمایندگی می کند. فیلم 
ســینمایی »باغ کیانوش« هم از محصولات 
باشگاه فیلم »سوره« اســت که با اقتباس از 
رمانی به همین نام و در ژانر کودک و نوجوان 
در دست تولید قرار دارد. انیمیشن سینمایی 
»رویاشــهر« را هم داریم که محصول مرکز 
انیمیشن »سوره« اســت و حتماً در فرآیند 
حضور در جشــنواره فجر درباره جزئیات آن 

هم اطاع رسانی خواهد شد.
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میدان

خریــدار  کارشــناس داوری فوتبــال 
کشورمان با بیان اینکه اشــتباهات داوری 
بیش از اندازه شــده اســت، گفت: وضعیت 
داوری لیــگ بــرای مســئولان رده بالای 
فدراســیون مهم نیســت و توجهی به آن 

نمی شود.
حســین عســگری، در خصوص وضعیت 
داوری لیگ برتر فوتبال کشور اظهار داشت: 
مســاله داوری فوتبال با گفتن و یا صحبت 
کردن حل نمی شود از اول فصل در خصوص 
داوری ها صحبــت کرده ایم و همه می دانند 
مشــکل کجاســت. وقتــی نمی خواهند 
مشکات حل شــود انتظار دیگری داشتن 
عجیب اســت. همه کارشناســان داوری 
در خصوص مســائل ریز و درشــت داوری 
صحبت کرده انــد اما مشــکل اصلی جای 

دیگری است.
وی با اشاره به جلســه مسئولان فدراسیون 
فوتبــال و کمیته داوران افــزود: هفته نهم 
لیگ برتــر اوج اشــتباهات داوری بود اما 
مسئولان آمدند در ظاهر یک جلسه صوری 
برگزار کردنــد. جالب اســت مصوباتی هم 
که در این جلســه تأکید کردند از بدیهیات 

فوتبال است.
داور بین المللی سابق کشــورمان در ادامه 
گفت: اینکــه یک داور خــوب قضاوت کند 
می تواند برای هفته های دیگر هم سوت بزند 
مگر چیز تازه ای اســت که تازه امروز آن را 
مصوب کردند؟ مصوباتی که داشته اند قابل 
درک نیست، چرا باید 3 هفته چشم به روی 
اشــتباهات یک داور ببندند و بعد از 3 هفته 
به لیگ پایین تر بفرســتند. قطعاً داوری که 
در بالاترین سطح لیگ فوتبال کشور اشتباه 
داشته اســت در لیگ یک هم آن اشتباهات 

را تکرار خواهد کرد.

جلسه برای خروج از فشار
کارشناس داوری کشــورمان در خصوص 
محرومیــت داور یــک بــازی لیــگ برتر 
بافاصله پس از تمام شــدن بــازی عنوان 
کرد: مسئولان فدراســیون فوتبال و کمیته 
داوران با برگزاری جلسه فقط می خواستند 
خود را از زیر فشــار دربیاورنــد وگرنه چیز 

دیگری برای داوری فوتبال کشور نداشت. 
نمونه آن را در بازی آلومینیوم اراک و پیکان 
شاهد بودیم، کمک داوری که در طول بازی 
اشــتباه کرده بود را بافاصله بعــد از بازی 

محروم کردند.
عسگری تصریح کرد: اصاً چنین چیزی در 
دنیای فوتبال وجود ندارد که داور اشــتباه 
کند و بعد از بازی محروم شود. داور با بازیکن 
و مربی فرق می کند اما کمیته داوران برای 
اینکه تحت فشــار قرار نگیرد بافاصله داور 
را محروم کرد. کمیته داوران فدراســیون 
باید شأن و شــخصیت داوران را حفظ کند. 
محرومیت یک داور زمانی اعام می شود که 
ثابت شــود تبانی و یا تخلف اخاقی داشته 

است.

تصمیمات کمیته داوران توسط
 یک شخص

وی درباره تصمیــم گیری در کمیته داوران 
گفت: وقتی چنین شــرایطی برای داور رخ 
می دهد تمام تمرکز و روحیــه خود را برای 
انجام وظایف خود از بیــن می برد، در ادامه 
هم در زمین بازی شــاهد اتفاقاتی خواهیم 

بود که اصــاً انتظــار آن را نداریم. در حال 
حاضر در کمیته داوران تنها یک نفر تصمیم 
می گیــرد و هیچکــدام از اعضــای کمیته 
داوران دخالتــی ندارند و روحشــان هم از 

بعضی تصمیمات خبر ندارد.
داور بین المللی ســابق کشــورمان افزود: 
طبق قوانین FIFA و AFC رئیس کمیته 
داوران نبایــد دخالتی را در امــور اجرایی 
داشته باشــد اما در کشــور ما کسی به این 
موضوعات توجهی نــدارد و همه کار خود را 

می کنند. 
در صورتی کــه این هیئت مدیــره کمیته 
داوران اســت که باید خط و مشی داوری را 
مشــخص کند که چگونه کاس آموزشی و 

بقیه امور دوران برگزار شود.

هر هفته 3 بازی مشکل دارد
وی با بیان اینکه اشتباهات داوری در برخی 
بازی های لیگ برتر فاحش اســت تصریح 
کرد: در حال حاضر راه کار مسئولان کمیته 
داوران در دست گرفتن اذعان عمومی و کم 

کردن فشارها است.
 اگر به اوضاع داوری کشور رسیدگی نکنند 

همین روند پیش می رود. در هر هفته لیگ 
میانگین 3 بازی با اشــتباهات داوری تأثیر 

گذار همراه است. 
در بازی ذوب آهن و اســتقال کامیابی نیا 
باید اخراج می شــد چرا چنین اتفاقی رقم 
نخورد؟ خطای او کامــاً واضح بود و نیازی 
به VAR هم نداشــت. در ایــن مدت تنها 
راه کاری که بــرای توجیه خود داشــتند، 
سرپوش گذاشتن بر اشــتباهات خود بوده 

است.

مهم نبودن وضعیت داوری برای 
تاج و نبی

کارشــناس داوری در خصــوص توجــه 
مســئولان فدراســیون به وضعیت داوری 
گفــت: وقتی شــاهد این رونــد در کمیته 
داوران هستیم متوجه می شــویم اتفاقات 
داوری که در لیگ در حال رخ دادن اســت 
اصاً بــرای تاج و نبــی مهم نیســت. مگر 
می شود نسبت این موضوع بی تفاوت بود؟ 
هر چیزی حــد و انــدازه ای دارد نمی توان 
نشســت و دید هر روز که می گذرد شرایط 

داوری بدتر و بدتر می شود.

زیرساخت نباشد AFC اجازه 
استفاده از VAR را نمی دهد

عسگری در پاســخ به این ســوال که آیا با 
توجه به این اشــتباهات داوری می توان از 
سیستم کمک داور ویدئویی استاده کرد یا 
خیر گفت: مسئولان فوتبال کشور مصاحبه 
می کنند و می گویند یک سیستم VAR را 
در ایران نگه داشته ایم سوال من اینجاست 
که خوب برای چه این سیســتم را در ایران 
نگه داشتند؟ خود مســئولان که می دانند 
 AFC تا استادیوم های ایران تجهیز نشوند
اجازه اســتفاده از آن را به ایران نخواهد داد.
داور بین المللی ســابق کشــورمان تصریح 
کرد: دادن آدرس های غلط درست نیست، 
داوران کشور ما هنوز آموزش VAR را هم 
ندیده اند. برای اینکه کمــک داور ویدئویی 
در فوتبال ما راه اندازی شود نیاز به 4۰ داور 
آموزش دیده داریم. شــوخی بردار نیست 
که همینطور بگوییم سیســتم کمک داور 

ویدئویی را در ایران نگه داشتیم.

بقای رؤسای کمیته داوران به هر قیمت
وی همچنیــن در خصوص انتخــاب داوران 
بــرای لیگ برتــر فوتبال کشــور گفت: چرا 
AFC یــک ســری قوانیــن را در خصوص 
کمیته داوران فوتبال عوض کرد؟ برای اینکه 
رانتی در میان نباشد. در گذشته وقتی رئیس 
کمیتــه داوران در هیأت مدیره فدراســیون 
قرار داشــت رانت هم وجود داشت و رؤسای 
این کمیته بــرای بقای خود در این ســمت 
دســت به هر کاری می زدند. انتخاب دوران 
برای لیگ برتر مانند این است که می خواهیم 
برای تیم ملــی بازیکن دعوت کنیــم، باید 
بهترین ها را در اختیار داشــته باشیم. اینکه 
با ورود هیأت هــا داوران را انتخاب کنیم که 
نمی شود سیســتم درســتی در این زمینه 
داشت.کارشناس داوری کشورمان در پایان 
خاطر نشان کرد: برای اینکه شاهد تغییرات 
در داوری کشور باشــیم باید حرکتی را انجام 
بدهیم. ۲ سال است که مسیر داوری ایران رو 
به نزول است و تا تغییر روش در کمیته داوران 
حاصل نشــود نمی توانیم انتظار این را داشته 

باشیم که همه چیز خوب شود.

ســرمربی تیم فوتبــال ذوب آهن گفــت: کادرفنی و 
بازیکنــان ذوب آهن تمام توان خــود را برای موفقیت 
این تیم به کار می گیرند و امیدوارم در مقابل هواداران 
سربلند شویم.تیم فوتبال ذوب آهن فصل بیست و دوم 
لیگ برتر را با کســب 3۶ امتیاز و با قرار گرفتن در رده 
نهم جدول به پایان رســاند. در پایان همین فصل، این 
باشــگاه هم در بخش مدیریتی و هم در کادرفنی دچار 
تغییراتی شد و با آمدن نیما نکیسا به عنوان مدیرعامل 
باشگاه ذوب آهن، او محمد ربیعی که با مس رفسنجان 
نتایج درخشانی را کســب کرده بود به عنوان سرمربی 

جدید ذوب آهن انتخاب و معرفی کرد.
ذوب آهن تحت هدایت ربیعی و با گذشــت ۱۱ هفته 

از فصل بیست و ســوم عملکرد خیلی خوبی 
داشته و با اینکه این تیم دو بازیکن خود را به 
دلیل پارگی رباط صلیبی در ابتدای فصل از 
دست داد اما توانســته یکی از بهترین نتایج 
تاریخ خود در مســابقات لیگ برتر را کسب 
کند. ذوب آهن اکنون بــا ۱۹ امتیاز و تفاضل 
گل کمتر نسبت به ملوان در رده سوم جدول 

قرار دارد.ربیعــی در ارتباط با وضعیــت تیم خود تا به 
اینجای مسابقات لیگ برتر اظهار داشت: از زمانی که به 
تیم ذوب آهن اضافه شدم، به تمام بازیکنان اعام کردم 
که نباید به جدول رده بندی توجه کنند و تمرکز خود را 
فقط روی بازی هایی که داریم بگذارند تا بازی به بازی 

بتوانیم نتایجی که مدنظرمان است را کسب 
کنیم.او در خصوص دیــدار مقابل پیکان در 
هفته دوازدهم لیگ برتر بیــان کرد: پیکان 
تیمی جوان و با انگیزه اســت و بازیکنان این 
تیم به دنبال دیده شــدن هستند که همین 
موضوع کار هر تیمــی که مقابــل آنها قرار 
می گیرد را سخت می کند. امیدوارم این بازی 
را هم با پیروزی پشت ســر بگذاریم تا همچنان به روند 

رو به رشد خود ادامه دهیم.
سرمربی ذوب آهن در خصوص لیست ورود و خروجی 
این تیم در نیــم فصل تصریــح کرد: هنــوز به جمع 
بندی نهایی در این خصوص نرســیده ایم اما به دلیل 

مصدومیت آرش قادری و ســبحان خاقانی را تا پایان 
فصل در اختیار نداریم و باید به جــای این دو بازیکن، 
نفرات مدنظر را جذب کنیم. همچنین در برخی دیگر 
از خطوط هم ممکن اســت دســت به تغییراتی بزنیم 
اما تاکنون تصمیــم نهایی خود را نگرفتــه ام و باید به 
دیدارهای پیش رو فکر کنیم.او در پایان خاطر نشــان 
کرد: من در هر جایــی که کرده ام با تمــام توانم برای 
آن تیم زحمت کشــیده ام و ذوب آهن هم از این قضیه 
مســتثنی نیســت و هم کادرفنی و هم بازیکنان تمام 
تاشــمان را می کنیم تا ذوب آهن را بــه جایگاهی که 
سزاوار آن اســت برسانیم و با کســب نتایج خوب، دل 

هواداران ذوب آهن را شاد کنیم.

ذوب آهن

محمد ربیعی :تمام توانمان را برای ذوب آهن می گذاریم

نصیرشلال؛
اصلی ترین هدف مان قهرمانی آسیاست

سرمربی تیم ملی وزنه برداری گفت: طبق قوانین در مسابقات قطرکاپ 
فقط شــرکت می کنیم و هدف اصلی کادرفنی مســابقات بزرگسالان 
آســیا و جام جهانی تایلند است.نواب نصیرشال ســرمربی تیم ملی 
وزنه برداری، درباره شــرایط ملی پوشــان برای حضور در مســابقات 
قطرکاپ گفت: هفته جاری به مســابقات قطرکاپ اعزام خواهیم شد، 
بعد از آن هم ۵۰ روز تا مســابقات بزرگســالان آســیا زمان داریم که 

اصلی ترین هدف ما در آن مسابقات است.
وی گفت: رقابت های قطرکاپ یکی از گزینشــی های المپیک پاریس 
به حساب می آید، بنابراین باید در این مســابقه شرکت کنیم تا در پنج 
مسابقه ای که در مسیر کســب سهمیه المپیک اســت، شرکت کرده 
باشیم. خدا را شکر اردو خوبی داریم. تا مسابقات قطرکاپ در تهران اردو 

خواهیم داشت و بعد از آن احتمالاً در شهر دیگری اردو خواهیم داشت.
ســرمربی تیم ملی وزنه برداری خاطرنشــان کرد: خدا را شکر شرایط 
ملی پوشان خوب اســت، برخی وزنه برداران کم سن و ســال را به اردو 
دعوت کردیم تا با ملی پوشــان باتجربــه تمرین کننــد. در آینده هم 

وزنه بردارانی که مدنظرمان است به اردو دعوت خواهیم کرد.
نصیرشال در پاســخ به این ســوال که وزنه برداران دچار مصدومیت 
نیستند، گفت: تنها آیت شریفی مصدومیت دارد که فعاً تحت درمان و 
خارج از اردوست تا بعد از مسابقات قطرکاپ وضعیتشان را بررسی کنیم.
وی در پاسخ به این ســوال که هدف کادر فنی برای مسابقات قطرکاپ 
چیست، عنوان کرد: ما صرفاً در مســابقات قطرکاپ شرکت می کنیم و 
احتمال اینکه همه وزنه برداران وزن کشی کنند زیاد است. طبق قوانین، 
وزنه برداران باید در این مســابقات حضور داشته باشند و تست دوپینگ 
بدهند. صرف حضور در این مسابقات برای کادر فنی کافی است. افزایش 
رکورد و کسب سهمیه المپیک در دو مســابقات پیش رو در رقابت های 

بزرگسالان آسیا و جام جهانی تایلند محقق خواهد شد.
نصیرشال در مورد حضور ســهراب مرادی در اردوی تیم ملی و حضور 
در مســابقات قطرکاپ گفت: مرادی در اردوی تیــم ملی حضور دارد و 
کارشان را شــروع کرد. با توجه به اینکه در مســابقات قطرکاپ از قبل 
اســامی وزنه برداران و اعضای کادر فنی رد شده در کنار ما نیستند اما از 

مسابقات بعدی همراه تیم خواهند بود.

پرسپولیس لایق صعود به مرحله بعد آسیاست
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: شک ندارم حضور طرفدار در 

بازی با الدحیل توان این تیم را بالا می برد.

محمد برزگر، درباره وضعیت پرسپولیس در لیگ قهرمانان آسیا که نیاز 
به کسب پیروزی مقابل الدحیل قطر برای افزایش شانس صعود خود به 
مرحله حذفی این رقابت ها دارد گفت: هر شخصی فوتبال پرسپولیس 
در این ماه های اخیر را پیگیر بوده باشــد متوجه نوسان در نتیجه گیری 
و حتی عملکرد فنی نیز می شــود. این موضوع برای هر باشگاهی اتفاق 
می افتد اما باید ریشــه یابی شود.پیشکســوت تیم فوتبال پرسپولیس 
درباره تأثیر مشــکات مدیریتی روی نتایج هفته های گذشته این تیم 
تاکید کرد: قطعا یک تیم شامل مدیر تا مســئول رسیدگی به تورهای 
محــل تمرین می شــود. هیچ چیــز از همدیگر جدا نیســت. هرکس 
وظیفه ای مشخص دارد که باید به آن رســیدگی کند. شما نمی توانید 
زنجیره موفقیت را نادیــده بگیرید. هر فردی در هــر جایگاهی باید به 
فکر آرامش رختکن تیم باشد. همه چیز به بازیکنی که گل می زند ختم 
می شود اما باید همان بازیکن و هم تیمی هایش آرامش روحی و روانی و 

بی دغدغه ای داشته باشند تا بازدهی کامل از خود نشان دهند.
برزگر درباره ضعف گلزنی پرسپولیس یادآور شد: مشکلی که از ابتدای 
فصل کاما واضح بود مســاله گلزنی تیم در بازی هایی اســت که همه 
چیز در هم پیچیده شــده اســت. قطعا نیاز به جذب مهاجم در این تیم 
وجود دارد اما تا همان موقع هم بازی های خیلی حساسی وجود دارد که 

پرسپولیس باید با توان فعلی اش مشکل گلزنی را حل کند.
او درباره تأثیر حضور پررنگ طرفداران پرسپولیس برای بازی با الدحیل 
تصریح کرد: شــک ندارم توان پرســپولیس بالاتر از حد انتظار خواهد 
بود. روزهای مهم این تیــم باید با حضور تماشــاگر و حمایت تک تک 
کسانی که این تیم را دوست دارند پشت سر گذاشته شود. من مطمئنم 
اگر حمایت طرفداران در این بازی باشــد پرسپولیس موفق به پیروزی 
مقابل الدحیل می شــود و با همین برد هم می تواند بــه مرحله بعدی 

صعود کند. این تیم لایق صعود به مرحله بعدی است.
برزگر در پایان خاطرنشــان کرد: اتحــاد در تیم های پــر طرفدار رمز 
موفقیت است. قطعا همین تیم ها مشکات مالی گسترده ای هم دارند 
اما وقتی رابطه صحیحی بین ارکان باشــگاه و بازیکن و مربی با هوادار 

باشد قطعا نتیجه خوب هم حاصل خواهد شد.

 رد درخواست استقلال برای تعویق زمان
 دربی پایتخت

ســازمان لیگ برتر فوتبال کشور با درخواست باشــگاه استقال برای 
تغییر زمان برگزاری دربی پایتخت مخالفت کرد.

 

تیم فوتبال اســتقال تهران با ارسال نامه ای از ســازمان لیگ در خواست 
خود برای تعویق زمان برگزاری دربی ۱۰۲ پایتخت مقابل پرســپولیس را 
مطرح کرده بود.باشگاه استقال در نامه خود به سازمان لیگ خواسته است 
با توجه به تعویق بازی پرسپولیس و نســاجی در هفته یازدهم اجازه تغییر 
زمان برگزاری دربی را نیز صــادر کند. آنها در این نامــه به صراحت اعام 
کرده اند دیدار با پرســپولیس را با زمان برگزاری بازی با نساجی مازندران 
عوض کنند.ســازمان لیگ نیز به طور رســمی اعام کــرد امکان چنین 
جابجایی وجود ندارد و نمی تواند برنامه های فشــرده فصل جاری به دلیل 
برگزاری جام ملت های آســیا را تحت تأثیر درخواست استقال قرار دهد.
ســهیل مهدی، در این خصوص گفت: اولویت تغییر زمان بازی های لیگ 
تنها تیم ملی است و به جز این مورد دلیلی برای تعویق بازی ها وجود ندارد. 

پاسخ استقال به آنها داده شد و برنامه از پیش تعیین شده اجرا می شود.

آگهی موضوع ماده3 قانون و ماده 13 ایین تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

م الف 648
برابر رای شماره 140260324009002563 – مورخ 1402/07/11 هیات موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی بوشهرتصرفات مالکانه و بلا معارض متقاضی اقای عباس نبوی فرزندعلی 
به شماره شناسنامه 12 صادره از شبانکاره به شماره ملی6109887196 درششدانگ 
یک قطعه زمین کشاورزی به مساحت 5587 متر مربع پلاک18681 فرعی از 3768 
اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک3768/71 اصلی واقع در بخش دو بوشهر خریداری 
از مالک رسمی گردیده است . لذا به منظور اطلاع عمومی مراتب در دو نوبت به 
فاصله15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/08/27 تاریخ انتشارنوبت دوم : 1402/09/12

شکراله سعادتی -  رئیس اداره ثبت اسنادواملاک شهرستان بوشهر

آگهی موضوع ماده3 قانون و ماده 13 ایین تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

م الف 645
برابر رای شماره 140260324009002565 – مورخ 1402/7/11 هیات موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی بوشهرتصرفات مالکانه و بلا معارض متقاضی اقای عباس نبوی فرزندعلی به 
شماره شناسنامه 12 صادره از به شماره ملی6109887196 درششدانگ یک قطعه 
زمین کشاورزی به مساحت 137/16متر مربع پلاک18680 فرعی از 3768اصلی 
مفروز و مجزی شده از پلاک3768/71 اصلی واقع در بخش دو بوشهر خریداری 
از مالک رسمی گردیده است . لذا به منظور اطلاع عمومی مراتب در دو نوبت به 
فاصله15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/08/27 تاریخ انتشارنوبت دوم : 1402/09/12

شکراله سعادتی- رئیس اداره ثبت اسنادواملاک شهرستان بوشهر

آگهی رای هیات قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

شناسه آگهی:    1604815 م الف: 1843
املاک  و  اسناد  ثبت  در  مستقر  تكلیف  تعیین  هیات  صادره  آراء  برابر 
شهرستان سنندج تصرفات مالكانه بلا معارض متقاضیان ذیل تایید گردیده 
لذا بدین وسیله مشخصات املاک در دو نوبت به فاصله 15 روز جهت 
اطلاع عموم میگرد در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی ودر 
روستاها از تاریخ الصاق در محل تا مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم نمایند و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم وگواهی اخذ و تحویل 
اداره ثبت نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذكور وعدم وصول 
و گواهی اخذ تحویل اداره ثبت نمایند است در صورت انقضای مدت مذكور 
وعدم وصول اعتراض سند مالكیت طبق مقررات صادر خواهد شد صدور 

سند مالكیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نیست.
1 ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بنام آقای محمد محمد رضائی فرزند 
عبداله صادره سنندج به مساحت ششدانگ 10603 متر مربع تحت پلاک 
330 فرعی از 50 اصلی بخش ده منطقه 2 سنندج جزء نسق زارعانه شماره 
12219 مورخ 1350/10/20 بنام آقای عبداله محمد رضائی به آدرس 
سنندج روستای عنبر بزان 2-ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بنام آقای 
محمد محمد رضائی فرزند عبداله صادره سنندج به مساحت ششدانگ 
12022 متر مربع تحت پلاک 328 فرعی از 50 اصلی بخش ده منطقه 
2 سنندج جزء نسق زارعانه شماره 12219 مورخ 1350/10/20 بنام آقای 
عبداله محمد رضائی به آدرس سنندج روستای عنبر بزان 3-ششدانگ یک 
قطعه زمین مزروعی بنام آقای محمد محمد رضائی فرزند عبداله صادره 
سنندج به مساحت ششدانگ 1440 متر مربع تحت پلاک 329 فرعی 
از 50 اصلی بخش ده منطقه 2 سنندج جزء نسق زارعانه شماره 12219 
مورخ 1350/10/20 بنام آقای عبداله محمد رضائی به آدرس سنندج 

روستای عنبر بزان
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/08/27
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/09/12

اداره ثبت منطقه دو سنندج

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر 
ماده 3 و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف

شناسه آگهی: 1611925
برابر رای شماره 140260312001006726 موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتى تصرفات مالكانه بلامعارض کلاسه 1402114412001000316 
تقاضای آقای سید حسن ابطهی به شماره شناسنامه 769 و کد ملی 
45059 21219 صادره از گرگان فرزند حسین در ششدانگ یک قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده است بمساحت کل عرصه:95/58 متر 
مربع واقع در اراضی شهری از پلاک باقیمانده 1890 - اصلی بخش یک 
حوزه ثبت گرگان طبق رای صادره حکایت از انتقال از مالک رسمی سید 
محمد نبوی به متقاضی دارد لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
به فاصله پانزده روز آگهی میشود از این رو اشخاصی که نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراض داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض به 

مرجع ثبتی دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم نماید
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/09/12
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/09/27

مهدی شاه مهری سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک 
منطقه یک گرگان- از طرف غلامرضا قاسمی

مفقودی
پژو405SLX_TU5مدل  سواری  کمپانی  وسند  سبز  برگ 
164B0198386وشاسی  روغنی  سفید  1397رنگ 
NAAM31FE6JK706115وشهربانی ایران 55_961ق26به 

نام طاهره قربانی مفقود واز درجه اعتبار ساقط میباشد.
یزد



استان

اتــاق  رئیــس  فخــارزاده    کرمانشاه-حســنا 
کرمانشــاه به بیان مــواردی درباره لایحــه بودجه ۱۴۰۳ 
 پرداخــت و بر لزوم تدویــن بودجه بر اســاس واقعیات

کید کرد.  تا
 حیــدر کدیــور بــا اشــاره بــه نزدیک شــدن ایــام تقدیم 
بودجه سال آینده به مجلس شــورای اسلامی، گفت: 
بودجه به منزلــه برنامه مالــی و اجرایی یکســال آینده 
کشــور بــوده و تمامــی برنامه ریزی هــای اقتصــادی و 
عمرانی کشــور و سراســر اســتان ها به آن بســتگی دارد 
از همیــن رو تدویــن بودجه ای متناســب بــا واقعیات 
اقتصادی کشور و همچنین توجه به انضباط مالی در 

لایحه بودجه اهمیت بسزایی دارد.
وی یکی از مهمترین مواردی که باید در لایحه بودجه 
در نظر گرفته شود را تعیین درآمدهای سال آتی کشور 
متناســب با واقعیات دانســت و اظهــار کــرد: چنانچه 
درآمدهای پیش بینی شــده در بودجه محقق نشــود 
با کســری بودجه مواجه می شــویم که گاهــی راهی جز 
خلق پول بــرای جبران این کســری پیــش روی دولت 
باقــی نمی گــذارد و چــاپ پــول بــدون پشــتوانه نیــز 
نتیجه ای جــز افزایش نقدینگــی و بالا رفتــن نرخ تورم 
نخواهد داشت که زیان آن در نهایت به مردم و بخش 

تولید وارد می شود.
رئیس اتــاق کرمانشــاه عنوان کــرد: وقتی که با کســری 

بودجــه مواجهیــم قطعــا طرح هــای عمرانــی بخــش 
اصلی اســت کــه بودجــه آن تحت شــعاع قــرار می گیرد 
زیرا دولــت هرطور که باشــد بایــد هزینه های جــاری از 
جمله حقــوق و مزایای کارکنــان را بپــردازد و در نهایت 
کارهــای عمرانــی و زیرســاختی در کشــور تحــت تاثیــر 
قرار خواهد گرفت. کدیــور اتکا به درآمدهــای پایدار را 
نیز موضــوع مهم دیگــری دانســت که بایــد در بودجه 

مد نظر قــرار گیــرد و افــزود؛ همانطــور که مقــام معظم 
کیــد دارند باید وابســتگی بودجه کشــور  رهبری نیــز تا

به درآمدهای نفتی کاهش یابد.
گرچه مالیــات یکــی از درآمدهای  وی معتقــد اســت، ا
جایگزیــن نفت اســت امــا به هیــچ عنــوان درآمدهای 
مالیاتــی نبایــد بگونــه ای تعیین شــود که باعث فشــار 
تولیدکننــدگان  خصوصــی،  بخــش  بــه  مضاعــف 

و اصنــاف شــود، بلکــه بایــد بــه ســمت شناســایی 
بخش هایــی برویم که ســال ها فرارهــای مالیاتی کلان 

و میلیاردی داشتند،
رئیس اتاق کرمانشــاه یکــی از مواردی کــه می تواند به 
کمک درآمدهای ســال آتی کشــور بیاید را مولدسازی 
دارایی هــای دولت و فــروش امــوال مازاد دســتگاه ها 

دانست که باید با جدیت پیگیری شود.
کدیــور انضبــاط مالــی بودجه ســال آینــده را نیــز حائز 
کیــد کــرد: لازم اســت دولــت تــا  اهمیــت برشــمرد و تا
حــد امــکان از هزینه های جــاری بکاهــد و منابع مالی 
در اختیــار کشــور را بــه ســمت طرح هــای عمرانــی و 

زیرساختی هدایت کند.
وی خاطرنشــان کرد: کاهش هزینه های جاری تنها با 
کوچک و چابک ســازی بدنــه دولت و کاهــش بودجه 

بخش های غیرمولد محقق خواهد شد.
کرمانشــاه بــر آن  کــه رئیــس اتــاق  موضــوع دیگــری 
کیــد داشــت اســتفاده از نظــرات بخــش خصوصــی  تا
گرچه  بــرای بودجــه ســال آینــده کشــور بــود و گفــت: ا
بعــد از تقدیــم بودجــه بــه مجلــس امــکان دخــل و 
تصــرف چندانــی در آن وجــود نــدارد امــا لازم اســت 
کمیســیون های تخصصــی مجلــس حتمــا از نظــرات 
کاری نهایــی بودجــه  بخــش خصوصــی در چکــش 

استفاده کنند.
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 مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان خبرداد؛

ح حمایتی لوله کشی  امضای تفاهم نامه طر
منازل مددجویان بهزیستی 

اصفهان-مریــم مومنــی   مدیرعامــل شــرکت گاز اســتان اصفهــان از 
امضــاء تفاهم نامه طــرح حمایتی لوله کشــی منازل مددجویان ســازمان 

بهزیستی خبر داد.
ابوالقاســم عســکری مدیرعامــل ایــن شــرکت از امضــاء طــرح حمایتــی 
لولــه کشــی منــازل مددجویــان بهزیســتی در راســتای مســئولیت هــای 
اجتماعی خبر داد و گفت: در تفاهم نامه طرح حمایتی لوله کشــی منازل 
مددجویــان مطابق بــا موافقت اخذ شــده ابلاغی از ســوی هیئــت مدیره 
شــرکت ملی گاز ایــران ، هزینه لوله کشــی منــازل مددجویان بهزیســتی در 
ســقف مبلغ تعیین شــده بطور رایگان توســط شرکت گاز اســتان اصفهان 

تامین و پرداخت خواهد شد.
این جلســه با حضــور مدیرعامل شــرکت گاز اســتان اصفهــان، معاونین و 
اعضاء کمیته بحران این شــرکت و مدیرکل ســازمان بهزیســتی و معاونین 
وی برگزار شــد. عســکری با اشــاره بــه اینکه خدمــت بــه نیازمندان بــا الگو 
گرفتــن از حضــرت علــی )ع( یک کار بســیار ارزشــمند اســت و باعــث خیر و 
برکت در زندگی می شــود گفت: شــرکت گاز اســتان اصفهان گاز رســانی به 

۱۱۴ شهر و بیش از ۱۵۰۰ روستا و مکان مزرعه را انجام داده است.
وی افزود: این شــرکت در راســتای هدفمندی یارانه ها و مســئولیت های 
اجتماعی خود در سال ۱۴۰۱ بیش از ۹۸ هزار مددجوی سازمان  بهزیستی 
و کمیتــه امــداد امــام خمینــی )ره( کــه مصــرف بهینــه را رعایــت نمودند از 

پرداخت گازبها معاف کرده است.
عسکری با اشــاره به اینکه تمام رســالت و تلاش کارکنان این شرکت تامین 
ایمــن و پایــدار گاز طبیعی برای مردم شــریف اســتان پهنــاور اصفهان می 
باشــد گفت: با اقدامات متنوع و موثر شــرکت گاز در حوزه مسئولیت های 
اجتماعــی خوشــبختانه دســتاوردهای ارزنــده ای بــرای بخــش آســیب 
پذیر استان حاصل شــده اســت که ان شــاءالله با امضای این تفاهم نامه 
برگ زریــن دیگــری در کارنامــه کارکنان مســئولیت پذیــر شــرکت در حوزه 

مسئولیت های اجتماعی رقم خواهد خورد.
در ادامه نیز دکتر چاووشــی مدیرکل ســازمان بهزیســتی اســتان اصفهان 
ضمن تشــکر و حمایت های شرکت گاز اســتان از مددجویان و انعقاد این 
تفاهــم نامه اعــلام نمودنــد که شــرکت گاز اســتان اصفهــان جزء دســتگاه 
هــای اجرایی پیشــتاز و موثــر در ارائه خدمات بــه مددجویان می باشــد و 
افزود این خدمات اثــر قابل توجهی بــر زندگی مددجویان تحت پوشــش 

این سازمان دارد.

وهای ۶ میلیاردی قاچاق  کشف موتورخودر
درشهرستان بُرخوار 

اصفهــان- مریــم مومنــی   فرمانــده انتظامــی شهرســتان بُرخــوار از 
موتورخودروهای قاچاق بــه ارزش 6 میلیارد ریال در این شهرســتان خبر 

داد.
 ســرهنگ نعمــت خلیلــی بیــان داشــت: مامــوران فرماندهــی انتظامــی 
شهرســتان بُرخــوار در اجــرای طــرح امنیــت محلــه محــور بــا اشــرافیت و 
هوشمندی بالای خود از نگهداری کالای قاچاق در یک کارگاه خصوصی 

در شهر دستگرد مطلع و موضوع را در دستور کار خود قرار دادند.
وی افــزود: مامــوران پــس از کســب اطلاعــات لازم و اخــذ مجــوز از مرجــع 
قضائــی کارگاه مذکــور را مــورد بازرســی قــرار دادنــد کــه در ایــن عملیات ۴ 
دســتگاه موتور خودروی ســواری  قاچاق بــه ارزش 6 میلیارد ریال کشــف 

شد.

برگزاری دوازدهمین جلسه مدیریت دارایی های 
فیزیکی شرکت توزیع برق استان اردبیل

اردبیل-افســون جبارزاده   با حضــور معاونان شــرکت و اعضای کمیته 
مدیریــت دارایی فیزیکــی )مداف (، دوازدهمین جلســه مدیریــت دارایی 

های فیزیکی در سالن جلسات شهید سلیمانی شرکت برگزار شد.
 شــرکت توانیر جهت اســتقرار نظام یکپارچه نگهداشــت در شرکت های 
توزیع و مدیریت دارایی های سازمان، سامانه cmms را ابلاغ کرده است 
که از طریق آن، سیســتم هــای بازدید و نگهــداری دارایی هــا و نیز هزینه 
های مربوط به ریسک ها و عملکرد تجهیزات در چرخه عمر آنها با هدف 
 ، پیاده ســازی برنامه های اســتراتژیک ســازمان به صورت بهینه و پایدار

برنامه ریزی و مدیریت می گردد. 
در ایــن جلســه عبدالهیــان برخــی از مزایــای اســتقرار مدیریــت دارایــی 
، کاهش  فیزیکــی را ،کنتــرل بودجه بهتــر و افزایــش بهــره وری نیــروی کار
هزینه های دوره عمر دارایی ها، افزیش بازگشت ســرمایه گذاری و رشد، 
ارتقای عملکــرد زیســت محیطی، ایمنــی و ســلامت، پشــتیبانی موثر در 
فرآیند تصمیم گیری ، مدیریت ریســک افزایش رضایت مندی مشتریان 

برشمرد

طی 8 ماه نخست امسال ثبت شد؛

 تولید 34 هزار و ۶40 گیگاوات ساعت برق  
درخوزستان

اهــواز  - محمــد مجــدم   مدیــر دفتــر بــازار بــرق شــرکت بــرق منطقه ای 
خوزســتان از تولیــد ۳۴ هــزار و 6۴۰ گیگاوات ســاعت برق در هشــت ماهه 

سال ۱۴۰2 در استان خبر داد.
 فرامرز شــادفر بیــان کــرد: در مــاه گذشــته 2 هــزار و ۵۰۸ گیگاوات ســاعت 
برق در خوزســتان تولید شــده که در مقایســه با ســال قبل ۱۱ درصد رشــد 
داشــته و کل تولیــد بــرق اســتان در هشــت ماهــه ســال جــاری، ۳۴ هــزار 
و 6۴۰ گیــگاوات ســاعت بــوده کــه در مقایســه بــا مدت مشــابه ســال ۱۴۰۱ 
رشــد 2۴ درصدی را نشــان می دهد. وی افــزود: از مقدار بــرق تولیدی در 
آبــان مــاه ۱۵ درصــد در نیروگاه هــای برق آبــی، ۸۳ درصــد در نیروگاه هــای 
کنده  حرارتی و ســیکل ترکیبی و حدود 2 درصــد در نیروگاه های تولیــد پرا
بــوده اســت. مدیــر دفتــر بــازار بــرق شــرکت بــرق منطقــه ای خوزســتان 
تصریح کرد: از 2 هــزار و 7۴ گیگاوات ســاعت برق تولیــدی در نیروگاه های 
حرارتی و ســیکل ترکیبــی در آبان مــاه، ۵۳ درصد توســط بخش خصوصی 
( و ۴7  ، بهبهان، غــرب کارون و فجر )نیروگاههای زرگان، آبادان، خرمشــهر
درصد توســط بخــش دولتــی )نیروگاه هــای رامیــن ، ماهشــهر و دو کوهه( 
تولیــد و بــه شــبکه تحویــل شــده اســت. شــادفر اظهــار کــرد: در ایــن بازه 
زمانی انرژی مصرفی بــا 2 هزار و ۵6۸ گیگاوات ســاعت 7 درصد نســبت به 
مدت مشابه در سال قبل افزایش داشــته و پیک مصرف در آبان ماه ۱۴۰2 
با مصرف ۵ هــزار و ۱۱۹ مــگاوات نســبت به پیک بــار آبان ماه ســال قبل، ۳ 

درصد کاهش داشته است.
وی اضافه کــرد: انــرژی مصرفی در هشــت ماهه ســال ۱۴۰2 برابر بــا ۳۵ هزار 
و ۱۸۰ گیــگاوات ســاعت بــوده که نشــان دهنــده حــدود ۴ درصــد افزایش 

مصرف انرژی نسبت به مدت مشابه در سال قبل است.
گــزارش، ظرفیــت منصوبــه تولیــد نیــروی بــرق اســتان  بــر اســاس ایــن 
خوزســتان در بخش انتقال و فوق توزیع برابر با پانــزده هزار و ۸۹۹ مگاوات 
شــده اســت که از این میزان ظرفیت منصوبه در بخش آبی برابر با هشــت 
هــزار و ۱۹۴ مــگاوات و در بخش حرارتــی هفت هــزار و ۵۱7 مگاوات اســت. 
کنــده شــامل نیروگاه هــای  ظرفیــت بخــش DG )نیروگاه هــای تولیــد پرا

حرارتی، نیروگاه های آبی و خورشیدی( نیز ۱۸۸ مگاوات است.

اهــواز  - محمد مجــدم   عبــدالله عــذاری اهوازی در نشســت مشــترکی با 
خدیجه گودرزی مشاور مدیر عامل شــرکت ملی نفت ایران در امور بانوان 
کافــی دانســت و اذعــان کــرد: مــا برای  و خانــواده، قوانیــن وضــع شــده را نا
تحقق شعار جوانی جمعیت و افزایش فرزندآوری نیازمند قوانین حمایتی 
بهتــر هســتیم و توجــه بــه حقــوق و مزایــای بانــوان شــاغل و افزایــش طرح 
های انگیزشــی و تشــویقی حائز اهمیت بوده و بــر تســریع و تصحیح ایجاد 
بســترهای قانونی جهت تســهیل ارائه امکانــات و خدمات بهتر بــه بانوان 

و خانواده های همکاران ستادی و عملیاتی کمک شایانی خواهد کرد.
عــذاری اهــوازی در ایــن نشســت بــا اشــاره بــه ظرفیــت و توانمنــدی های 
بانوان در محیط هــای کاری و خانواده اظهار داشــت: بانوان با نقش های 
چندگانه خود، تاثیر مســتقیمی در امور خانواده و ایفــای نقش مدیریتی و 

کارشناسی در محیط های کاری دارند.
وی ادامه داد: ما در شــرکت نفــت و گاز ارونــدان با وجود مشــکلات عدیده 
در داشتن یک فضای اداری مناســب برای بانوان شــاغل و زیر ساختهای 
رفاهــی و ورزشــی کــه از ابتــدای تشــکیل این شــرکت تــا کنــون پابرجــا بوده 
کنون به لطف خداوند توانســتیم طی چند ماه گذشته برای اولین  است، ا
بار اقدامات خوبی بــرای همکاران  و خانواده های ایــن  عزیزان انجام داده 

و پیگیری ســاخت یــک  ســاختمان  مجهــز اداری در خرمشــهر و همچنین  
  ، ،خرمشــهر کز رفاهــی و ورزشــی در شــهرهای اهواز با انعقــاد قــرارداد بــا مرا
سوســنگرد و هویزه از ابتدای ســال جاری، شــاهد اســتقبال خانــواده ها از 
این خدمات بودیم که با اجرای طرح ویژه ای که در دســت اقدام  داریم  به 
زودی تحولی بــزرگ در بحث ارائه خدمــات رفاهی به همــکاران را خواهیم  
داشــت و قطعا رضایت هــر چه بیشــتر خانواده هــای کارکنان و بانــوان را به 

همراه داشته و باعث تعالی و تعلق بیشتر سازمانی آنها خواهد شد.

مدیرعامل شــرکت نفت و گاز اروندان گفت: حضور پرسنل و خانواده های 
آنــان را در مراســمات آیینی و جشــن هــا و همچنیــن مســابقات فرهنگی و 
قرآنی این شرکت که ازســوی اداره روابط عمومی و دارالقرآن انجام میگردد 
را پُرشــور دانســت و افزود؛ همت جهادی همکارانم و داشــتن  یک شورای 
فرهنگی فعــال، برگزاری مراســمات مذهبی و اســتفاده از خدمات ســفر به 
، تبریز و بزودی به ســایر شــهرهای  مشــهد مقدس، محمودآبــاد، چغاخور
سیاحتی کشور از طریق اداره خدمات و پشــتیبانی را قدمی مهم در کسب 

رضایتمندی کارکنان و خانواده ها برشمرد.
در این نشســت گودرزی مشاور مدیر عامل شــرکت ملی نفت ایران در امور 
بانــوان و خانــواده به تبییــن جایــگاه مشــاور زنان در ســاختار شــرکت ملی 

نفت ایران و سایر شرکت ها و ماموریت های آنان در این حوزه پرداخت .
رعایــت عدالــت در بهــره منــدی کارکنــان بــه همــراه خانــواده های آنــان از 
امکانــات رفاهــی و ورزشــی، بررســی طــرح حمایــت از خانــواده و جوانــی 
جمعیــت در کارگروههایــی مختلــف شــرکت ملی نفــت ایــران، اســتفاده از 
بانــوان در ســمتهای سرپرســتی، بررســی دغدغــه هــای بانــوان شــاغل و 
اســتفاده از جامعه متخصــص بانــوان از محورهــای گفتگوی ســرکار خانم 

گودرزی با مدیر عامل شرکت نفت و گاز اروندان بود.

خوزستان

تسریع و تصحیح ایجاد بسترهای قانونی، گره گشای شرکت های نفتی در ارایه خدمات بهتر به بانوان

شهر بو ن گلستا

ون شهری رایگان انجام می شود ح تعویض مخازن گاز تاکسی های در طر

رئیــس ســازمان  گرگان-مهنــاز محمدزمانــی   
حمــل و نقــل شــهرداری گــرگان از تعویــض رایــگان 
کســی هــای درون شــهری خبــر داد.  مخــازن گاز تا
مهــدی کمــال غریبــی بــا اعــلام ایــن خبــر گفــت: 
در راســتای تســهیل در ثبت نــام گازســوز نمــودن 
کســیرانان تجمیــع و بــه  کســی هــا، اطلاعــات تا تا
اتحادیه حمل و نقل مســافر شــهری کشــور ارســال 

خواهد شد.
کمال غریبــی افزود: بــه همیــن منظــور متقاضیان 
می توانند از نشــانی الکترونیک irtusan.ir قسمت 
درخواســت مخــزن CNG بــرای ثبــت درخواســت 
اولیــه اقــدام کننــد. وی خاطرنشــان کــرد: پــس از 
ثبــت نــام متقاضیــان، تقاضاهــای دریافــت شــده 
توسط سازمان حمل و نقل گرگان بررسی و حائزین 
شــرایط، تاییــد و بــه اتحادیــه حمــل و نقــل مســافر 
شهری کشــور ارســال خواهد شــد. رئیس ســازمان 
حمــل و نقــل شــهرداری گــرگان در ایــن خصــوص 
گفت: شرط لازم برای استفاده از مزایای این طرح، 
 )CNG( کسی های با مخازن گاز ثبت نام مالکین تا

فاقــد معاینــه فنــی و فرســوده و تاریــخ منقضــی از 
نشــانی الکترونیک irtusan.ir قســمت درخواست 
مخزن )CNG( و ســپس ارسال مشخصات حائزین 
شــرایط از ســوی ایــن ســازمان بــه اتحادیــه حمــل 
ونقــل مســافر درون شــهری اســت. کمــال غریبــی 
تصریــح کــرد: اتحادیــه حمــل و نقــل مســافر درون 
شــهری نیز داده های دریافتــی از ســازمان حمل و 
نقل را جهــت پالایــش و بازبینی و طی ادامــه فرایند 

به مدیریت طرح CNG ارسال خواهد کرد.

رشد ۸3 درصدی عملیات تخلیه و بارگیری در بندر کنگان

اداره  رئیــس  پــور    مینایــی  -هادی  بوشــهر
بنــدر و دریانــوردی کنــگان گفــت: در هشــت ماهــه 
بنــدر  ایــن  در  بارگیــری  و  تخلیــه  میــزان  امســال 
کــه در مقایســه بــا  بــه ۸۳ هــزار و ۱۰۰ تــن رســیده 
گذشــته ۸۳ درصــد افزایــش   مــدت مشــابه ســال 

نشان می دهد.
"عبدالمحمــد نــادری"  در تشــریح عملکــرد هشــت 
ماهــه بندر کنــگان در جمــع خبرنگاران اظهــار کرد: 
کنــون از لحــاظ عملکــردی در وضعیــت  ایــن بنــدر ا
قابــل قبولــی قــرار گرفتــه بخشــی از ایــن مهــم را باید 

حاصل توسعه زیرساخت ها دانست.
فعالیت هــای  در  تســهیل گری  کــرد:  بیــان  وی 
اقتصادی بندر کنــگان از دیگر ظرفیت هایی اســت 
کــه منجر بــه افزایش تمایــل فعالان اقتصــادی برای 

فعالیت در این بندر شده است.
رئیس اداره بنــدر و دریانــوردی کنــگان تصریح کرد: 
بــا اتمــام طــرح توســعه بنــدر کنــگان میــزان تخلیــه 
و بارگیــری در ایــن بنــدر بــه مراتــب رشــد و شــتاب 

بیشتری پیدا می کند.

نادری عنوان کرد: با ابلاغ سیاست های کلی توسعه 
دریامحور از ســوی رهبر معظم انقلاب رسالت بنادر 
تجــاری بیــش از پیــش اهمیــت پیــدا کــرده کــه در 
همین راســتا برنامــه هــای بســیار خوبی بــرای بندر 

کنگان پیش بینی شده است.
وی افزود: یکــی از ایــن برنامه ها احــداث طرح های 
بارانداز و انبار مسقف است که آغاز عملیات اجرایی 
آن در انتظــار تاییدیه هیــات عامل ســازمان بنادر و 

دریانوردی است.

مازندران

ســاری- امیــری فــر   خانــه امــن بهزیســتی پناهگاهــی بــرای اســکان زنــان 
و کــودکان همــراه آنــان اســت تــا کارشناســان مــددکاری و روان شناســی بــا 
مداخلات تخصصی زمینه را برای پیشــگیری از مشــکلات روانــی و اجتماعی 

این کودکان فراهم کنند.
به گــزارش روابــط عمومــی اداره کل بهزیســتی مازنــدران؛ دکتر فریبــا بریمانی 
مدیــرکل بهزیســتی مازنــدران با اشــاره بــه راه انــدازی خانــه امن جهــت ارائه 
خدمــات تخصصی توســط ســازمان بهزیســتی به زنــان و دختــران در معرض 
کز  آســیب و آســیب دیــده و همچنیــن زنــان خشــونت دیــده، گفــت: ایــن مرا
نســبت به نگهــداری موقت زنــان و دختــران در معرض خشــونت و خشــونت 
دیده خانگی اقدام و با حمایت های آموزشــی، توانمندهای آنان را ارتقا داده 

و ورود به چرخه طبیعی زندگی را برایشان فراهم می کنند.

کــز را افزایــش حمایــت هــای روانــی، اجتماعــی و  وی هــدف کلــی ایــن مرا
اقتصــادی جهــت توانمندســازی فرهنگــی، اجتماعــی و اقتصــادی زنــان 
خشــونت دیــده و بازپیونــد آنهــا بــا خانــواده عنــوان کــرد و افــزود: حمایــت از 
زنان آســیب دیده کــه دچار بحران خشــونت شــده انــد و ســاماندهی مجدد 
کز  خانواده، تحکیــم، تقویت و بازســازی نظــام خانــواده  هدف اصلی ایــن مرا

است.
مدیرکل بهزیســتی مازندران با بیان اینکــه زنان به دلیل در معرض خشــونت 
واقع شــدن و یا احتمال مورد خشــونت قرار گرفتــن، نیاز به اســکان در محلی 
امن دارنــد، خاطر نشــان کــرد: خانه امــن بهزیســتی پناهگاهی برای اســکان 
زنان و کــودکان همراه آنان اســت تا کارشناســان مــددکاری و روان شناســی با 
مداخلات تخصصی زمینه را برای پیشــگیری از مشــکلات روانــی و اجتماعی 

این کودکان فراهم کنند.
 ۴ / وی ادامه داد: همزمان با روز جهانی منع خشــونت علیه زنــان )2۵ نوامبر
آذر ( بهزیســتی مازندران برنامه های مختلفی برگزار می کند که در سال جاری 
نیز نشســت تخصصــی حمایت هــای روانــی اجتماعــی از زنــان و دختــران در 
کــز امور آســیب دیــدگان اجتماعی در  معرض خشــونت برای کارشناســان مرا

شهرستان ساری برگزار شد. 
کــرد: از شــهروندان عزیــز   مدیــرکل بهزیســتی مازنــدران در پایــان تصریــح 
درخواســت می گــردد مــوارد مربــوط بــه خشــونت خانگــی، همســرآزاری، 
کودک آزاری، اقدام به خودکشــی و ... را از طریق تماس با خــط تلفن اورژانس 
اجتماعــی ۱2۳ اعــلام نماینــد تــا در صــورت نیــاز از خدمــات رایگان ایــن مرکز 

بهره مند شوند.

مدیرکل بهزیستی مازندران؛

حمایت و توانمندسازی اجتماعی و اقتصادی زنان آسیب دیده از اهداف سازمان بهزیستی است

رئیس اتاق کرمانشاه:

۱403 متناسب با واقعیات اقتصاد کشور باشد  بودجه 
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شرط رفع سوء اثر چک های برگشتی 
بانک مرکزی اعام کرد: صادرکننده چک در صورت مسدودســازی 
بخشی از مبلغ چک در حساب جاری خود و با واریز مابه التفاوت مبلغ 
چک و مبلغ مسدود شــده در حســاب جاری خود )از جمله از محل 
وجوه قابل برداشت سایر حساب های خود نزد شبکه بانکی( می تواند 
نسبت به تکمیل وجه چک اقدام و زمینه رفع ســوء اثر چک را فراهم 

کند.
پیرو تأکیدات مبنی بر ترتیبات مسدودی حساب های صادرکنندگان 
چک برگشتی و  بررســی های صورت گرفته و اطاعات واصله، ضوابط 
ذی ربط در برخی از بانک ها بطور کامل اجرایی نشــده است، بطوریکه 
در اجرای تکلیف قانونی ناظر بر انســداد وجوه حساب های صادرکننده 
چک برگشتی در کل شبکه بانکی کشور به میزان کسری وجه چک )با 
لحاظ ترتیبات مقرر(، پس از انسداد وجه حســاب جاری صادرکننده 
چک و بدون لحاظ مبلغ مسدودی مذکور، صادرکننده چک را ناگزیر به 

تأمین کل مبلغ چک موصوف می کنند. 
اقدام یادشــده مغایر با موازین قانونی و مقرراتی مربوط بوده و ضروری 
اســت بانک ها تمهیدات مقتضــی اتخاذ تا در صورت مسدودســازی 
بخشــی از مبلغ چک در حســاب جاری صادرکننده چک، شــخص 
اخیر این امکان را داشــته باشــد تا با واریز مابه التفــاوت مبلغ چک و 
مبلغ مسدود شده در حســاب جاری خود )از جمله از محل وجوه قابل 
برداشت سایر حســاب های خود نزد شــبکه بانکی(، نسبت به تکمیل 
وجه چک اقدام و بدین طریق زمینه رفع ســوء اثر چــک را فراهم کند. 
متعاقباً اطاع رســانی لازم به ذینفع چک از طریق بانک عهده چک نیز 

ضرورت دارد.
بانک ها موظفند ضمن اصاح موضوع مذکور در سامانه های اطاعاتی 
و نرم افزاری آن بانک، مراتب را به قید تســریع و با لحاظ مفاد بخشنامه 
مربوطه به تمامی واحدهای ذی ربط اباغ کرده و بر حســن اجرای آن 

نظارت دقیق داشته باشند.

معاوناشتغالوزیرکار:
تسهیلات مشاغل خانگی ۵۰۰۰ میلیاردی شد

معاون اشتغال وزیر کار ضمن اشــاره به ایجاد ۹۰ هزار شغل خانگی در 
8 ماه اخیر از اختصاص ۱۰۰۰ میلیارد تومان اعتبار جدید توسط بانک 
مرکزی به منظور توســعه و تقویت مشــاغل خانگی خبر داد و متوسط 
درصد تحقق مصوبات شورای عالی اشــتغال در دولت سیزدهم را ۷۰ 

درصد ذکر کرد.
محمود کریمی بیرانوند، درباره افزایش نرخ مشارکت اقتصادی زنان در 
دولت سیزدهم گفت: نرخ مشارکت اقتصادی در دولت سیزدهم بهبود 
یافته و بر اساس آخرین گزارش مرکز آمار ایران در تابستان ۱4۰۲ نرخ 

مشارکت اقتصادی ۰.۶ درصد افزایش پیدا کرده است.
وی متغیرهای موثــر در بهبود نرخ مشــارکت اقتصــادی را افزایش 
جمعیت فعال، کاهش جمعیت بیکار و افزایش جمعیت شــاغل عنوان 
کرد و گفت: اگر این ســه متغیر مثبت باشــند نرخ مشارکت اقتصادی 

افزایش می یابد.

ایجاد ۹0 هزار شغل خانگی جدید ظرف هشت ماه اخیر
معــاون توســعه کارآفرینی و اشــتغال وزیــر کار دربــاره اثرگذاری 
مشــاغل خانگی در افزایش نرخ مشــارکت اقتصادی زنان، تاکید کرد: 
مشــاغل خانگی یکی از موضوعاتی اســت که در دولت سیزدهم رونق 
چشمگیری یافته اســت. طی 8 ماه اخیر حدود ۹۰ هزار شغل خانگی 
جدید ایجاد شده است که نشان می دهد مشاغل خانگی به یکی از ارکان 

اصلی ایجاد اشتغال در کشور تبدیل شده است.
کریمی بیرانوند افزود: در هفته های گذشــته با همکاری بانک مرکزی 
۱۰۰۰ میلیارد تومان دیگر به مشــاغل خانگی اختصاص یافت که خبر 

خوبی بود و مجموع اعتبارات مشاغل خانگی به ۵ همت رسید.
وی ادامه داد: اولین بار بود که بانک مرکزی در میانه ســال مجدد برای 
حوزه اشــتغال تخصیص جدید در نظر گرفت که آبان ماه اباغ شد و ما 
نیز در وزارت کار به اســتان ها اباغ کردیم. افزایش تسهیات مشاغل 

خانگی به رقم ۵۰۰۰ میلیارد تومان تاکنون بی سابقه بوده است.

تحقق 70 درصدی مصوبات شورای عالی اشتغال 
در دولت سیزدهم

معاون توسعه کارآفرینی و اشــتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
درباره تشــکیل نشست آتی شــورای عالی اشــتغال نیز گفت: قبل از 
تشکیل شورای عالی اشتغال، جلســه 8۷ کمیسیون تخصصی اشتغال 
را برگزار کردیم که مصوبات آن نهایی شــده و منتظر هســتیم تا ظرف 
هفته های آینده جلسه شورای عالی اشــتغال برگزار و مصوبات تایید و 

اباغ شود.
کریمی بیرانوند با بیان اینکه جلسات شــورای عالی اشتغال، جلسات 
سیاســتگذاری است، متوســط درصد تحقق مصوبات شــورای عالی 
اشــتغال در دولت سیزدهم را ۷۰ درصد نســبت به دوره های قبل ذکر 

کرد.

بودجه سال آینده هم کسری می آورد؟

یک کارشــناس اقتصادی درباره احتمال کســری بودجه سال آینده 
سخن گفت.

مرتضی افقه با اشــاره به میزان کســری بودجه در ســال آینده گفت: 
حدس می زنم به اندازه امسال باشــد. به دلیل اینکه امسال حدود 4۰۰ 
همت کســری بودجه اعام شــد که بخش قابل توجهی از عدم تحقق 

درآمدهای نفتی و فروش شرکت ها بود.
وی افزود: امســال هم اوراق قرضــه را جایگزین و مالیات هــا را اضافه 
کردند. بعید می دانم نــه مالیات ها و نه اوراق قرضــه این میزان محقق 
شود. بنابراین، حدس می زنم در حدد 4۰۰-3۰۰ همت کسری بودجه 

داشته باشیم.
افقه براین باور است: متاسفانه سال آینده دولت ناچار است که دوباره از 

بانک مرکزی استقراض داشته باشد راه دیگری ندارد.
وی متذکر شد: وقتی درآمدهای نفتی تحریم هست و محقق نمی شود 
به جای اینکه به ســمت کاهش هزینه برود و بودجه را از طریق کاهش 
هزینه به توازن برســاند باید بــه دنبال منابع درآمدی جدید گشــت. 
شرکت ها و اموال مازاد را فروخت و همه این ظرفیت ها را انجام داد. ولی 

دولت هیچ چیزی ندارد که بخواهد جایگزین کند.
این کارشــناس اقتصادی تصریح کرد: بنابراین، کسری بودجه به دلیل 
اینکه هیچ یک از ردیف های هزینه ای را کم نکرده اســت وجود دارد و 
منابع کسری بودجه همان استقراض از بانک مانده است. به دلیل اینکه 
اوراق قرضه بیشــتر از این نمی تواند بفروشد و از خارج نیز نمی تواند وام 
بگیرد پس تنها راه استقراض از بانک مرکزی و افزایش نقدینگی و تورم 

است.

وگاه های حرارتی از ۲۵۵ میلیون  تولید برق در نیر
مگاوات ساعت گذشت

 مدیرکل دفتر فنی تولید شــرکت برق حرارتی گفت: میزان تولید برق 
نیروگاه های حرارتی کشور در هشــت ماهه امسال با رشد سه درصدی 
نسبت به مدت مشابه سال گذشــته از مرز ۲۵۵ میلیون مگاوات ساعت 

عبور کرده است.
به گزارش شرکت مدیریت تولید نیروی برق حرارتی ایران، »اسماعیل 
نمازی« افزود: نیروگاه های حرارتی از ابتدای امســال تا پایان آبان ماه 
با تولید بیش از ۲۵۵ میلیون مگاوات ســاعت انرژی توانســتند ضمن 
تأمین ۹3 درصد برق موردنیاز شــبکه، نقش مهمــی در تأمین انرژی 
پایدار و مطمئن برای مشترکان سراسر کشــور و گذر موفق از روزهای 

گرم پیک تابستان امسال داشته باشند.
وی ادامه داد: از ایــن میزان تولید بیــش از ۵3 درصــد آن مربوط به 
واحدهای سیکل ترکیبی اســت که میزان تولید انرژی آن ها با افزایش 
چهاردرصدی نســبت به مدت مشــابه سال گذشــته به ۱3۷ میلیون 

مگاوات ساعت رسیده است.
مدیرکل دفتر فنی تولید شــرکت برق حرارتی خاطرنشــان کرد: سال 
گذشــته با افزوده شدن هشــت واحد بخار جدید در نیروگاه های غرب 
کارون، عســلویه، فردوســی، خرم آباد، ســبان، بعثت پارس جنوبی 
)دو واحد( و ارومیه شــاهد جهش تولید نیروگاه های ســیکل ترکیبی 
در هشــت ماهه امســال به عنوان واحدهای تولیدکننده برق دوستدار 

محیط زیست هستیم.
نمازی گفــت: تبدیــل نیروگاه هــای گازی بــه ســیکل ترکیبی از 
کارآمدترین روش های بهبــود راندمان نیروگاه های حرارتی کشــور 
به شــمار می آید که نه تنها برای صنعت برق، بلکه برای محیط زیست 
و صرفه جویی در مصرف ســوخت نیز بســیار مؤثر است و در سال های 

آینده شاهد تأثیرات گسترده آن خواهیم بود.
وی ادامه داد: تنهــا از محل افتتــاح این واحدهای جدید ســالانه دو 

میلیارد مترمکعب در مصرف سوخت صرفه جویی خواهد شد.
مدیرکل دفتر فنی تولید شــرکت برق حرارتی افزود: همچنین در این 
میان سهم واحدهای گازی در تولید برق هشت ماهه امسال ۶۰ میلیون 
مگاوات ساعت و سهم واحدهای بخاری نیز ۵8 میلیون مگاوات ساعت 

بوده است.

مصارف خانگی بدون محدودیت گاز مایع 
یارانه ای می گیرند

طبق مصوبه مجلس خانوارهایی که متقاضی دریافت گاز مایع )ای پی 
جی( هستند، می توانند با ثبت نام در ســامانه سدف، گاز مایع دریافت 
کنند و برای مصارف دیگر با نرخ فوب خلیج فارس به متقاضیان تحویل 
می شود و با توجه به مازاد تولید، هیچ مشــکلی در توزیع این محصول 

نیست.
 یکــی از موضوعاتی کــه در قانون بودجه ۱4۰۲ به آن اشــاره شــد، 
سامان دهی توزیع گاز مایع )LPG( از طریق سامانه سدف بود. چنانچه 
طبق بند )ب( تبصره ۱4 قانون بودجه، وزارت نفت از طریق شرکت های 
تابعه موظف است نســبت به توزیع گاز مایع و نفت ســفید به مصرف 
کنندگانی که به شبکه سراســری گاز طبیعی دسترسی ندارند و یا در 
مقاطعی از سال با تشــخیص وزارت نفت امکان تحویل گاز طبیعی به 
آنها وجود ندارد و مجبور به استفاده از سوخت مایع می باشند، از طریق 
سامانه درخواست فراورده های نفتی )سدف( یا کارت الکترونیک اقدام 

نماید.

از طرفی طبــق گفته مجید چگنی مدیر عامل شــرکت ملی گاز، در دو 
سال نخست دولت سیزدهم، ۵ هزار و ۲۷۹ روســتا با 3۰۷ هزار خانوار 
و 4۱ شــهر با بیش از ۹4 هزار خانوار گازرسانی شــده اند. ۹8.۶ درصد 
از جمعیت شــهری و 8۶.3 درصد از جمعیت روســتایی تحت پوشش 
گازرســانی هســتند و بیش از ۲۷.۵ میلیون مشــترک )افزون بر 3۱ 

میلیون واحد( تحت پوشش گازرسانی قرار دارند.
بنابراین تنها کمتر از ۱.۵ درصد از جمعیت شــهری و حدود ۱3 درصد 
از جمعیت روستایی از گاز شهری برخوردار نیستند و طبق گفته جعفر 
سالاری نسب، مدیرعامل شــرکت پخش فراورده های نفتی، حدود ۵ 

درصد از جمعیت کشور تنها واجد شرایط استفاده از گاز مایع هستند.
در همیــن رابطه محســن شــاهرخی معاون نظــارت بــر عملیات 
بهره برداری شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتــی گفت: حدود ۹۰ 
درصد مصرف کنندگان گاز مایع مشــمول دریافــت گاز مایع یارانه ای 

هستند و حدود ۱۰ درصد از مصارف به بخش غیریارانه ای تعلق دارد.
شــایان ذکر اســت متقاضیان دریافت گاز مایع می توانند با ثبت نام در 
سامانه سدف از گاز مایع یارانه ای برخوردار شوند؛ چنان که مدیرعامل 
شــرکت پخش فراورده های نفتی در اینباره می گوید: دولت سوخت را 
به صورت یارانه ای در اختیار مردم قرار می دهد، اما حدود ۵ درصد مردم 
از گاز طبیعی برخوردار نیســتند که برای این افــراد و در نقاطی نیز که 
گازکشی انجام نشده اســت، گاز مایع با قیمت یارانه ای توزیع می شود 
که به ازای هــر کیلوگرم ۲3۰ تومان و برای هر کپســول ۱۱ کیلویی ۲ 
هزار و ۵3۰ تومان محاسبه می شود. همچنین برای مصرف گرمایشی 
این خانوارها از طریق ســهمیه بندی در سدف )سامانه ثبت درخواست 

فرآورده های نفتی(، نفت سفید دریافت می کنند.
همچنین طبــق آیین نامــه اجرایی تبصــره ۱4 ماده واحــده قانون 
بودجه ســال ۱4۰۲ کل کشــور، دولت به منظور جلوگیری از مصارف 
غیرمتعارف و سوءاســتفاده های احتمالی، برای آن دســته از افرادی 
که دسترســی به گاز طبیعی دارند، قیمت گاز مایــع را به قیمت فوب 

خلیج فارس محاسبه می کند.
عاوه برآن باید به این موضوع اشــاره کرد که طبــق گفته مدیرعامل 
شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی، گاز مایع در کشور مازاد بر نیاز 

عرضه می شود.
طبیعی اســت، دولت طبق مصوبه مجلس، افراد متقاضی را پوشــش 
داده و ســپس مازاد آن را صادر کند یا با قیمــت صادراتی به متضیان 
دولتی بفروشد. محسن شــاهرخی معاون عملیات شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتــی در این باره می گوید: مشــمولان دریافت گاز مایع 
خانوارهایی هســتند که از شــبکه گاز طبیعی بی بهره  هستند و دولت 
ملکف است برای جبران به این خانوارها به ویژه برای مصارف پخت و پز 
گاز مایع تخصیص دهد. با توجه به شــرایط حاکم، موظف هستیم که با 

نرخ یارانه ای گاز بدهیم.
بنابراین کپســول گاز مایع برای متقاضیان تجــاری و صنایع به قیمت 
یارانه ای نبوده و این افراد باید با نرخ غیریارانه ای اقدام به خرید گاز مایع 
کنند. چنانچه در فیلم ها و تصاویر منتشر شده در فضای مجازی نیز به 
وضوح افرادی که از افزایش قیمت سخن می گویند، متقاضیان تجاری 
گاز مایع )نظیر تراشکار، جوشکار و ...( هستند که طبق مصوبه مجلس 

به آن ها گاز مایع یارانه ای تعلق نمی گیرد.
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معاوننظارتبانکمرکزی:

 حتی یک ریال ناترازی هم از موسسه نور 
به بانک ملی منتقل نمی شود

خریدار   معاون نظارت بانــک مرکزی با تاکید 
بر اینکه اصاح نظام بانکی در دســتور کار اصلی 
این بانک قرار دارد، گفت: تاکید شخص رئیس کل 
بانک مرکزی این است که دارایی های مشکل دار 
موسسه نور به بانک ملی منتقل نشود و حتی یک 
ریال ناترازی از این موسســه به بانک ملی منتقل 

نشده است.
»فرشــاد محمدپور« در بازدیــد میدانی از چند 
شعبه سابق موسســه نور که به بانک ملی منتقل 
شده است، گفت: عمده ادغام ها در نظام بانکی در 
یک دهه گذشته بر این اساس بود که تمام مسائل 
مثبت و مشــکات بانــک مبدا بــه بانک مقصد 
منتقل می شد، اما انتقال موسسه نور به بانک ملی 
جزو اولین تجربیاتی اســت که در آن مشکات را 

منتقل نکردیم.
وی بــا تاکید براینکــه 33 هزار میلیــارد تومان 
سپرده های با کیفیت موسســه نور به بانک ملی 
منتقل شده است، تصریح کرد: موسسه نور سابق 
نرخ تمام شــده پول پایینی داشت که از میانگین 
نظام بانکی هم پایین تر بــود. در مقابل، به همین 

انــدازه دارایی های با کیفیت شــامل شــعب و 
ساختمان هایی که مشکل حقوقی ندارند و ... نیز 

به بانک ملی منتقل می شوند.
محمدپور گفت: تاکید شــخص رئیس کل بانک 
مرکزی این بود که دارایی های مشکل دار موسسه 
نور به بانک ملی منتقل نشــود و براین اســاس به 
هیچ عنوان یک ریال ناترازی موسسه نور به بانک 

ملی منتقل نخواهد شد.
معاون نظارت بانــک مرکزی با اشــاره به ادعای 
برخی رســانه ها مبنی براینکه 4۰ هزار میلیارد 
تومان ناترازی موسســه نور به بانک ملی منتقل 
شده اســت، گفت: این ادعا به هیچ عنوان صحت 
ندارد. اعداد و ارقام کاما شــفاف است و یک ریال 
ناترازی از موسســه نور به بانک ملی منتقل نشده 
است بلکه دارایی ها و ســپرده هایی که از موسسه 
نور به بانــک ملی منتقل می شــوند بــا کیفیت 

هستند و تردیدی در این باره وجود ندارد.
به گفته محمدپور، مشکات موسسه نور در همان 
موسســه باقی خواهد ماند و از امروز به عنوان یک 
موسســه غیراعتباری فقط به حل مشــکات و 

پرونده های قبلی خواهد پرداخت.
معاون نظارت بانک مرکزی همچنین تاکید کرد: 
بانک ملی یکی از مهمترین بانک هاســت و برای 
بانک مرکزی مهم است که ثبات بانک ملی حفظ 

شود. 
امیدواریم این انتقال شــرایط بانک ملی را هم از 
لحاظ نیروی انسانی و هم از لحاظ مصارف و منابع 
بهبود بخشــد که قطعا همینطور اســت چرا که 
حدود ۲ هزار نفر نیروی انســانی که عمدتا جوان 
هســتند به بانک ملی منتقل می شوند و مشکل 

کمبود پرسنل را حل خواهد کرد.
وی بــا تاکید براینکه ســپرده گذاران موسســه 
نور هیچ نگرانی نداشــته باشــند، افــزود: تمام 
سپرده هایی که تا روز پنجشنبه هفته گذشته در 
موسســه نور بود؛ ازروز )شنبه ۱۱ آذرماه ۱4۰۲( 
در بانک ملی است و سپرده گذاران تا دو ماه آینده 
با مراجعه به همان شــعب قبلی موسســه نور که 
در حال حاضر باجه ملی هم در آن مســتقر است 
می توانند ســپرده های خــود را مدیریت کنند و 

حتی خدمات بیشتری هم دریافت کنند.

خریدار  بانک مرکزی اعام کرد که در پی اتخاذ 
سیاســت تثبیت اقتصادی و کاهش نوسانات نرخ 
ارز و همچنین ثبات قیمتی در کالاهای اساســی 
وارداتی، روند تورم نقطه به نقطه شــاخص بهای 
تولیدکننــده با تنزل 8 واحد درصــدی، از 4۲.4 
درصد در اســفندماه ۱4۰۱ بــه 34.4 درصد در 

آبان  امسال کاهش یافت.
 رویکرد کلی سیاست های بانک مرکزی در دولت 
سیزدهم بر تثبیت وضعیت اقتصاد کشور، کنترل 
و مدیریــت نقدینگی، کاهش نوســانات نرخ ارز، 
تنظیم گری بــازار پول و بــازار ارز و تامین مالی و 
هدایت منابع به ســمت فعالیت هــای تولیدی 

استوار بوده است.
بررســی تحولات شــاخص بهــای تولیدکننده 
در ایــن دوره نیز حاکــی از بهبــود در روند تورم 
این شــاخص اســت، به طوری که تورم ۱۲ ماهه 
شــاخص بهای تولیدکننــده از 8۲.۶ درصد در 
شهریور سال ۱4۰۰ به 3۵.۱ درصد در آبان  سال 

جاری کاهش یافته است.
میزان تورم نقطه به نقطه در اردیبهشت ماه سال 
۱4۰۰ معادل ۱۰3.۱ درصد و ۱۲ ماهه منتهی به 

این ماه نیز معادل ۶8.3 درصد بوده است.
هرچند از نیمه دوم سال گذشــته، متاثر از روند 
رو به رشــد نرخ ارز و تاثیــر آن در افزایش قیمت 
مواد اولیه اساسی وارداتی، تورم نقطه به نقطه این 
شاخص روند افزایشــی به خود گرفت، اما در پی 

اتخاذ سیاست تثبیت اقتصادی و کاهش نوسانات 
نرخ ارز و همچنیــن ثبات قیمتــی در کالاهای 
اساسی وارداتی، روند تورم نقطه به نقطه شاخص 
بهای تولیدکننده از ابتدای امســال نزولی شــد، 
به طوری که این شــاخص با کاهش هشت واحد 
درصدی، از 4۲.4 درصد در اسفند ۱4۰۱ به 34.4 

درصد در آبان  سال جاری رسید.
بررســی تحولات شــاخص بهای تولیدکننده به 
تفکیک گروه هــای اصلــی »کالا« و »خدمت« 
در سال جاری مبین آن اســت که روند کاهشی 
تورم نقطه به نقطه شــاخص بهــای تولیدکننده 
به طور عمده متاثر از اقام کالایی این شــاخص 
بوده اســت؛ به طوری که تورم نقطه به نقطه گروه 
اختصاصــی »کالا« با کاهــش ۹ واحد درصدی، 
از 4۱ درصــد در فروردین ماه بــه 4۲ درصد در 

آبان ماه رسیده است.
گفتنی اســت ثبات در بازار ارز در ســال جاری و 
به تبع آن کاهش نوســانات نرخ ارز نقش بسزایی 
در کاهــش تــورم گروه کالایی داشــته اســت. 
همچنین تــورم نقطه به نقطه گــروه اختصاصی 
»خدمت« از 4۰ درصــد در فروردین ماه به 3۹.۷ 

درصد در آبان ماه سال جاری رسیده است.
تورم ماهانــه شــاخص بهــای تولیدکننده در 
آبان ماه ۱4۰۲ با هفت دهــم واحد درصد کاهش 
نســبت به ماه گذشــته بــه هشــت دهم درصد 
رسید. بررســی تورم ماهانه به تفکیک گروه های 

اختصاصــی »کالا« و »خدمت« حاکــی از تورم 
هشــت دهم درصدی گروه کالا )ضریب اهمیت 
۶۵.۷ درصد( با ســهم از تورم نیــم واحد درصد و 
تورم هشــت دهم درصــدی خدمــات )ضریب 
اهمیت 34.3 درصد( با سهم از تورم سه دهم واحد 
درصد اســت که نشان دهنده ســهم بیشتر اقام 
کالایی در شــکل دهی تورم ماهانه شاخص بهای 

تولیدکننده در آبان ماه است.
در مجموع با توجه به موفقیت سیاســت تثبیت 
اقتصــادی و تاثیر مثبــت آن در ثبات بــازار ارز، 
می توان انتظار داشــت که کاهش در تورم نقطه 
به نقطه شــاخص بهای تولیدکننــده به عنوان 
شاخص پیش نگر شــاخص بهای مصرف کننده، 
به تدریج منجر به کاهش بیشتر در تورم شاخص 
بهای کالاها و خدمات مصرفــی در ماه های آتی 

شود.

آب

ســخنگوی آبفای کشور گفت: با 
توجه به اقلیم کشورمان،طراحی 
و اجرای شــبکه های فاضاب به 
صورت مجزا انجام می شــود که 
در ایــن روش شــرکت های آب 
وفاضــاب وظیفه جمــع آوری 
و تصفیــه فاضاب شــهری را بر 

عهده دارند.
به نقل از آبفای کشــور، هاشــم 
امینی ســخنگوی صنعت آب و 
فاضاب کشــور گفت: با توجه به 
اقلیم کشورمان، طراحی و اجرای 
شــبکه های فاضاب به صورت 
مجزا انجام می شــود که در این 
روش شرکت های آب و فاضاب 
وظیفــه جمــع آوری و تصفیــه 
فاضاب شهری را بر عهده دارند 
و تأسیســات فاضاب صرفاً برای 

جمــع آوری، انتقال و 
تصفیه فاضاب شهری 
در نظر گرفته شــده و 
مدیریت، ســاماندهی 
و هدایــت رواناب ها و 
آب های سطحی ناشی 
از نزولات جوی در این 

استاندارد پیش بینی نشده است 
و باید توســط نهادهای متولی با 
استفاده از شبکه مجزا و مستقل 
جمع آوری و انتقال ســاماندهی 

شوند.
امینــی ادامــه داد: بــه منظور 
پیشگیری از آب گرفتگی معابر و 
بروز سیاب ضروری است پیش 
از بارندگی هــا ضمــن لایروبی 
و آماده ســازی زیرســاخت های 
لازم اعــم از مســیل ها، جوی ها 

کانال هــای  و 
هدایــت آب بــاران، از 
انتقــال رواناب هــا به 
فاضاب  شــبکه های 
شــود؛  خــودداری 
چراکه ایــن کار باعث 
فاضاب  پس زدگــی 
به منــازل شــهروندان و ایجاد 
خسارت های هنگفت به شبکه ها 
فاضــاب  تصفیه خانه هــای  و 
خواهد شــد.وی بــا تاکیــد بر 
مسئولیت پذیری تمامی ارگان ها 
در این زمینه، ابراز امیدواری کرد 
دســتگاه ها و نهادهای متولی امر 
با به کارگیری تمهیــدات لازم از 
بروز مشــکات در این خصوص 
جلوگیری کنند و راهکار مناسبی 
بــرای مدیریــت رواناب هــا و 

آب های سطحی اتخاذ شود.
لازم به ذکــر اســت در صورت 
طراحــی و اجرای شــبکه های 
مرکــب )فاضــاب شــهری و 
آب هــای ســطحی( در مناطق 
بــا اقلیــم کم بــارش در دوره 
زمانی محدود از ســال، عاوه بر 
افزایش بســیار زیاد هزینه ایجاد 
زیرساخت ها، به دلیل نبود بارش 
در مــدت زمان طولانی از ســال 
مشــکات فنی زیادی در زمینه 
بهره بــرداری از ایــن شــبکه ها 
ایجاد می شــود و به همین دلیل 
در دنیا و در کشــورهای با میزان 
کم نــزولات جوی، شــبکه های 
فاضاب شــهری به صورت مجزا 
از شبکه های هدایت آب سطحی 

طراحی و اجرا می شود.

وان آب های شهری ورت توجه به مدیریت آب های سطحی و ر ضر
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